











































































































































































































































































پنج شنبه 13 مهر 1402 -5 اکتبر 2023 -19 ربیع الاول  1445 - شماره  27002

خبر رئیسی در نشست  ماهانه با تعدادی از استانداران :

مدیران ناکارآمد سریعا عزل شوند 

اجرایی و تمرکز  نظام  رئیس جمهور مشکلات ساختاری در 
بیش از حد اختیارات در پایتخت را مانع بزرگ حل مسائل 
دولت  اولویت های  از  یکی  اینکه  بیان  با  و  خواند  استان ها 
مردمی رفع همین موانع از پیش روی مدیران است، کارگروهی 
برخی  واگذاری  چگونگی  و  تمرکززدایی  بررسی  مامور  را 

اختیارات لازم به استانداران کرد.
در ادامه نشست های ماهانه رئیس جمهور با استانداران جمعی 

از استانداران با رئیس جمهور دیدار کردند.
و  کهگیلویه  لرستان،  سمنان،  قم،  استانداران  جلسه  این  در 
شمالی،  خراسان  زنجان،  ایلام،  غربی،  آذربایجان  بویراحمد، 

از  گزارشی  ارائه  ضمن  بوشهر  و  هرمزگان  خوزستان، 
فرصت های استان های محل ماموریت خود، برخی چالش ها و 
موانع پیش روی توسعه و یا مدیریت اجرایی در سطح ملی و 

یا استانی را تبیین کردند.
تمرکز  و  امور  اداره  برای  استانداران  اختیارات  بودن  ناکافی 
برای  بروکراسی  نظام  در  قانونی  موانع  مرکز،  در  اختیارات 
و  تولیدی  واحدهای  برخی  مشکلات  منابع،  بهتر  مدیریت 
معدنی و مناطق آزاد در استان ها، موانع محیط زیستی در مسیر 
توسعه استان ها، تصمیمات معطل مانده در استان ها به ویژه در 
موضوع مولدسازی و موانع ایجاد شده برای تجارت مرزی و 
رونق گردشگری از اهم مشکلاتی بود که استانداران با رئیس 

جمهور در میان گذاشتند.
ساختاری  مشکلات  دیدار  این  در  رئیسی  ابراهیم  سید  دکتر 
پایتخت  اختیارات در  از حد  بیش  نظام اجرایی و تمرکز  در 
را مانع بزرگ برای حل مسائل استان ها خواند و با بیان اینکه 
پیش  از  موانع  همین  رفع  مردمی  دولت  اولویت های  از  یکی 
روی مدیران است، کارگروهی را مامور بررسی تمرکززدایی 
و چگونگی واگذاری برخی اختیارات لازم به استانداران کرد.

تسریع در رفع موانع مولدسازی دارایی های دولت در استان ها 
با هدف تقویت و سرعت بخشی به اجرای طرح های عمرانی، 
و  آبادان  در  مردم  مشکلات  حل  برای  کارگروهی  تشکیل 
خرمشهر با منطقه آزاد، عزل سریع برخی مدیران ناکارآمد در 
استان ها که باعث نارضایی مردم شده اند و تعیین تکلیف برخی 
منابع استانی که خارج از اختیار و یا نظارت استانداران هزینه 
می شود، از جمله تصمیمات این جلسه بود که رئیس جمهور 
دستورات لازم را در ارتباط با اجرا و پیگیری آنها صادر کرد.

وزیر امور خارجه ایران در جلسه هیات دولت گفت: ایران و 
عربستان توافق کردند بازی سپاهان و الاتحاد در زمان بعدی 

تکرار شود 
حسین امیر عبداللهیان در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع 
خارجه  وزیر  و  من  بازی  زمان  در  کرد:  اظهار  خبرنگاران 
عربستان در تماس و ارتباط مستقیم با هم بودیم. روابط تهران 

و ریاض در مسیر درست خود پیش می رود.
تبدیل  اهرمی  به  ورزش  بدهیم  اجازه  نباید  کرد:  تاکید  وی 
است در  این   AFC به  ما  توصیه  اهرم سیاسی شود.  به یک 

خصوص بازی سپاهان و الاتحاد که برمبنای فنی نظر بدهد.

آمریکایی  این که  بر  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  خارجه  وزیر 
گفت:  نداریم  برجام  به  بازگشت  برای  تمایلی  اند  گفته  ها 
آمریکایی ها ریاکارانه عمل می کنند، ما در مسیر دیپلماسی و 
شویم  نزدیک  توافق  نقطه  به  آنکه  محض  به  هستیم  مذاکره 

اطلاع رسانی خواهیم کرد.
وی درباره لغو روادید گردشگری نیز بیان کرد: ما همین الان با 
دهها کشور لغو روادید برای گردشگری داریم. آقای ضرغامی 
لیست جدیدی را اعلام کردند که همکارانم با نظر مثبت در 
حال مذاکره با کشورهای مقابل هستند که به صورت متقابل 

لغو روادید گردشگری داشته باشیم.

رئیس سازمان فضایی ایران گفت: نخستین کپسول فضایی که 
پیش از این ارسال آن متوقف شده بود در سال ۱۴۰۲ پرتاب 

می شود.
اینکه  به  اشاره  با  ایران  حسن سالاریه رئیس سازمان فضایی 
و  »فضا  شعار  فضا،  هفته  مراسم  برگزاری  جهانی  کمیته 
فضا  جهانی  هفته   ۲۰۲۳ سال  شعار  عنوان  به  را  کارآفرینی« 
برنامه های ۱۰ ساله سازمان فضایی  افزود:  تعیین کرده است 
کشور از دی ماه سال گذشته تصویب شد و از شش ماه اول 
سال ۱۴۰۲ خبرهای خوش فضایی و طراحی ساخت ماهواره 

شنیده می شود.
فضایی  سال  ده  برنامه  در  که  فضا  زیست  در خصوص  وی 
کشور وجود دارد، گفت: متأسفانه در حوزه علوم و اکتشافات 
فضایی توقف داشتیم اما خوشبختانه با رفع مشکلات و موانع 
نخستین پرتاب کپسول زیستی در ایام پیش رو خواهیم داشت 
که می توان گفت اولین پرتاب کپسول زیستی در سال ۱۴۰۲ 

خواهد بود.
ماهه  قراردادی که در شش  رئیس سازمان فضایی گفت: در 
نخست امسال امضا شد، توسعه کپسول زیستی در دستور کار 

قرار گرفت که هم قابلیت هدایت و کنترل داشته باشد و هم 
قابلیت های بیشتری برای موجود زنده ای که در درون کپسول 

قرار می گیرد.
وی افزود: ممکن است در اولین پرتاب ها موجود زنده قرار 
داده نشود اما شرایط را برای موجود زنده فراهم کنیم چرا که 

شرایط سخت و سنگین برای موجود زنده باید فراهم شود.
آخرین وضعیت پروژه ماهواره ای ناهید ۲ و ۳

گفت:  مخابراتی  ماهواره های  خصوص  در  ادامه  در  سالاریه 
نمونه کیفی پروژه ناهید ۲ که جهت ارتباط و خدمات ارتباطی 
در ارتفاع پایین طراحی شده بود در سال گذشته رونمایی شد 
و نمونه پروازی آن رونمایی می شود که امیدواریم تا آخرسال 
جهت پرتاب آماده شود. همچنین طراحی پروژه ناهید ۳ ابلاغ 
شده این پروژه پیشرفته تر است و پهنای باند بیشتری دارد و 
سیستم کنترل مداری آن بالاتر از ناهید ۲ است و می تواند تا 
ارائه  پایین  ارتفاع  را در  با رفع موانع خدمات  آتی  سال های 

کند.
پرتاب ماهواره های سنگین طی ۶ ماه آینده

گفت:  گرها  پرتاب  خصوص  در  فضایی  سازمان  رئیس 
پرتابگرهای ذوالجناح، سیمرغ و قائم در ۶ ماه آینده با تحقیق 
و توسعه ای که انجام شده پرتاب های آزمایشی دیگری خواهند 

داشت.
وی در خصوص ویژگی های این سه پرتاب گر گفت: این سه 
پرتابگر قابلیت حمل اجرام ۱۰۰ تا ۲۰۰ کیلوگرم را دارند و 
استفاده  مدار  در  ماهواره های سنگین  قراردادن  برای  آن ها  از 

می شود.

طبق اعلام وزارت اقتصاد، تعداد کل درخواست های صدور 
ابتدای مهر پارسال تا  از  مجوز از طریق درگاه ملی مجوزها 
میلیون و ۱۵۲ هزار و ۹۲۱ درخواست  امسال، یک  اول مهر 
کل  بین  در  مجوزها  در صدور  تاخیر  میانگین  و  است  بوده 

دستگاه های متصل به درگاه ملی مجوزها ۹ درصد است. 
به گزارش ایسنا، ۵۷۹ هزار و ۹۲۱ درخواست مجوز از ابتدای 
ملی  درگاه  در  امسال  ماه  مهر  اول  تا  گذشته  سال  ماه  مهر 
مجوزها ثبت و به صورت برخط، بدون حضور و بدون کاغذ 
صادر شده است. تعداد کل درخواست ها در این مدت زمانی 

یک میلیون و ۱۵۲ هزار و ۹۲۱ درخواست بوده است.
صدور  درخواست  بیشترین  بررسی  مورد  دوره  در  همچنین 
مجوز مربوط به وزارت صمت/ اتاق اصناف )پروانه کسب( با 
۳۱۴ هزار و ۶۱۶ درخواست و وزارت تعاون )مشاغل خانگی( 
با ۲۲۲ هزار و ۶۵ مجوز و سپس وزارت جهاد کشاورزی با 

۲۳۶ هزار و ۸۸۶ درخواست قرار دارند.
به  با ۳۲ مجوز هنوز  با ۱۳ مجوز و شهرداری ها  قوه قضائیه 

درگاه ملی مجوزها متصل نشده اند.
بر اساس این گزارش،  در بین ۲۴ دستگاه، وزارتخانه و سازمان 

تعاون  و وزارت  نیرو  وزارت  ملی مجوزها،  درگاه  به  متصل 
)مشاغل خانگی( و وزارت نیرو با ۰.۲ درصد تاخیر در صدور 
دارند  را  تاخیر  بدون  مجوز  صدور  شاخص  بالاترین  مجوز 
تاخیر  ۵۵.۱ درصد  با  )به جز شهرداری ها(  و وزارت کشور 
ملی  درگاه  به  متصل  دستگاه های  بین  در  مجوز،  صدور  در 

مجوزها، بالاترین میزان تاخیر را دارد.
کل  بین  در  مجوزها  صدور  در  تاخیر  میانگین  همچنین 
دستگاه های متصل به درگاه ملی مجوزها ۹ درصد بوده است.

هفته  یک  حداکثر  مدت  ظرف  باید  برنج  حوزه  بازرگانان 
برنج  کالای  ارز  تخصیص  درخواست های  اصلاح  به  نسبت 

در سامانه جامع تجارت اقدام کنند. 
در  کشاورزی  جهاد  وزارت  بازرگانی  توسعه  معاونت 
اطلاعیه ای اعلام کرد؛ به منظور بررسی و اولویت دهی دقیق تر 
درخواست های تخصیص ارز برای کالای برنج، بازرگانان این 
اصلاح  به  نسبت  هفته  یک  حداکثر  مدت  ظرف  باید  حوزه 
سامانه جامع  در  )فیش( خود  ارز  درخواست های تخصیص 
تجارت اقدام کنند به نحوی که به ازای هر کوتاژ به میزان ارز 
تامین نشده، یک درخواست )فیش( مستقل در سامانه جامع 

تجارت ایجاد شود.
ثبت  اعتبار  تاریخ  انقضای  صورت  در  است     ؛  ذکر  به  لازم 
سفارش، امکان تمدید تنها در صورتی که وزن ثبت سفارش 
به میزان کوتاژهای ثبت شده در سامانه جامع تجارت باشد، 

وجود خواهد داشت.

برنامه ای  فعلا  گفت:  کشور  بودجه  و  برنامه  سازمان  رییس 
نیمه دوم سال جاری  ترمیم حقوق کارکنان دولت در  برای 

نداریم و حقوق ها در ابتدای سال مشخص شده است. 
 داود منظور در حاشیه جلسه هیات دولت و جمع خبرنگاران 
ما  و  ندارد  نجومی صحت  حقوق های  شایعه  داشت:  اظهار 
طبق قانون برای پرداختی ها به کارکنان دولت، سقف تعیین 
کرده ایم و حقوق ها از سقف های تعیین شده عدول نخواهد 

کرد.
وی اجرای قانون جوانی جمعیت را جزء اولویت های کشور 
نیمه اول  و دولت عنوان و تصریح کرد: تحقق درآمدی در 
سال کمتر است و درنیمه دوم سال معمولا منابع در نظر گرفته 

شده محقق می شود.
رییس سازمان برنامه و بودجه یادآور شد: در نیمه اول امسال 
۶۷ درصد منابع بودجه ای تحقق یافته است و متناسب به آن 

هزینه های لازم را انجام دادیم.
وی تصریح کرد: به طور طبیعی بخشی از درآمدها در نیمه 
اول امسال محقق نشده است ولی مطمئن هستیم درنیمه دوم 
سال با حصول بهتر منابع می توانیم همه تعهدات باقی مانده 
را انجام دهیم تا تکالیف باقی مانده از جمله در قانون جوانی 

جمعیت به نتیجه برسد.

مهلت یک هفته ای برای اصلاح 
درخواست تخصیص ارز کالای برنج 

رییس سازمان برنامه و بودجه کشور:
 برنامه ای برای ترمیم حقوق کارکنان 
دولت در نیمه دوم سال جاری نداریم امیر عبداللهیان در حاشیه جلسه هیات دولت : 

با توافق ایران و عربستان، بازی سپاهان  و الاتحاد در زمان بعدی تکرار می شود

رئیس سازمان فضایی خبرداد

ایران امسال کپسول زیستی به فضا پرتاب می کند

خوش  خبرهای  گفت:  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
فضایی تا پایان سال در راه است.

عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در شبکه 
خیام،  تا  نور  از  ما،  ماهواره های  گفت:  ویراستی  اجتماعی 
چشمان تیزبین ایران زمین هستند که از چندصد کیلومتری، 
انواع داده های فضایی برای بخش های مختلف  قادر به تهیه 

کشور هستند.
زارع پور در پایان گفت: ان شاءالله خبرهای خوش فضایی تا 

پایان سال در راه است.
وی همچنین در حاشیه جلسه هیأت دولت با اشاره به سرعت 
اینترنت نیز در تلاش  اینترنت گفت: درباره افزایش سرعت 
کارهای  اضافه شود.  همراه  و  ثابت  اینترنت  هستیم سرعت 
اساسی در حال انجام است و مردم ثمرش را اندکی با تأخیر 

احساس خواهند کرد.
ارتباطات گفت: سیم کارت گردشگری وجود ندارد و  وزیر 
گردشگران از نظر ما مشکلی ندارند. هرکس وارد ایران شود 

می تواند از سیستم رومینگ استفاده کند.

پرورش  و  آموزش  وزارت  بدنی  تربیت  کل  مدیر  مشاور 
گفت: حدود ۱۲ هزار معلم تربیت بدنی)ورزش( در کشور 

کمبود داریم. 
اینکه در  بیان  با  ایسنا،  با  زاده در گفت وگو  عباس حاجی 
اکنون   هم  گفت:  داریم،  بدنی  تربیت  معلم  هزار   ۳۳ کشور 

حدود ۱۲ هزار کمبود معلم تربیت بدنی در کشور داریم. 
های  کانون  اندازی  راه  برای  ریزی  برنامه  به  اشاره  با  وی 
جهت  در  کشور  سراسر  استانهای  مراکز  در  تندرستی 
های  کانون  این  گفت:  دانش آموزان،  حرکتی  سواد  ارتقای 
تندرستی با رویکرد رفع ناهنجاری های اسکلتی و کنترل وزن 

دانش آموزان راه اندازی خواهند شد.
با  پرورش  بدنی وزارت آموزش و  تربیت  مشاور مدیر کل 
بیان اینکه تلاش خواهد شد تا در این کانون های تندرستی 
با بازی های حرکتی آشنایی پیدا کنند، گفت:  دانش آموزان 
اعتباراتی هم برای راه اندازی این کانون های تندرستی در 

نظر گرفته شده است.
وی سپس با اشاره به تحول صورت گرفته در مدارس سراسر 
کشور از حیث برخورداری از فضای آموزشی درس تربیت 
بدنی، گفت: با اجرای طرح شهید سلیمانی در سال گذشته که 
با هدف توسعه و تجهیز فضای آموزشی درس تربیت بدنی 
در مدارس سراسر کشور اجرا شد، در مجموع ۲۱۶۲ مترمربع 
شامل زمین چمن یا سالن ورزشی به فضای ورزشی مدارس 

سراسر کشور اضافه شده است.
مترمربع   ۱۲۴۷ سلیمانی  شهید  طرح  در  افزود:  حاجی زاده 
زمین چمن و بیش از ۲۳۰ سالن ورزشی به فضای ورزشی 

مدارس سراسر کشور اضافه شده است.
مدارس  ورزشی  فضای  سرانه  اکنون  هم  شد:  یادآور  وی 

کشور ۴۱ صدم متر مربع است.

زارع پور خبر داد
خبرهای خوش فضایی در راه است

افزایش سرعت اینترنت با کمی 
تاخیر احساس می شود 

طی یکسال اخیر انجام شد

صدور ۵۷۹ هزار مجوز کسب و کار از درگاه ملی مجوزها

از  دانشگاهیان  و  مردم  با  ارتباط  گفت:  قضائیه  قوه  رئیس 
اولویت های دستگاه قضایی است و بدون تعارف این دیدارها 
برای بنده بسیار مفید بوده و تا حد امکان تلاش می کنم چنین 

دیدارهایی برگزار شود.
روز  ای  اژه  محسنی  غلامحسین  والمسلمین  الاسلام  حجت 
دانشگاه  در  شرقی  آذربایجان  دانشگاهیان  جمع  در  گذشته 
تبریز با تاکید بر اینکه نباید در زمین دشمن بازی کرد، اظهار 
کرد: نباید داشته های خود را دست کم بگیریم، انتقاد در جامعه 
از جنبه های مثبت کشور در عرصه  نباید  اما  ضروری است 
های گوناگون غافل شد زیرا اگر ملت ما ضعیف بود، دشمنان 

برای مقابله با ما سرمایه گذاری سنگینی نمی کردند.
رئیس قوه قضائیه با تاکید بر اینکه در برهه خاص کنونی باید 
قدردان نظام اسلامی بود و زمینه اقتدار و شکوفایی کشور را 
فراهم کرد، گفت: استقلال، اقتدار، پیشرفت و آرامش مردم و 
نظام اسلامی بسیار مهم است و از مسائل مهم تحقق آنها، علم، 
تعلیم و تربیت است که اگر در این زمینه ها پیشرفت نکنیم در 

سایر زمینه ها پسرفت خواهیم کرد.
پیشرفت های  داد:  ادامه  ای،  اژه  والمسلمین  الاسلام  حجت 
ارمغان  به  بازدارندگی  و  تدبیر  حکمت،  کشور  برای  علمی 
آورده و آینده کشور به دست جوانان و دانشجویان است و 

آنها مدیران آینده مملکت هستند و باید تلاش کنند با تحقیق و 
بررسی مشکلات و نارسایی ها، زمانی که سکان هدایت کشور 

را در دست گرفتند اشکالات کنونی را رفع کنند.
وی در پاسخ به پرسش ها و مطالبات دانشجویان، یادآور شد: 
اولویت های دستگاه قضائی  از  دانشگاهیان  مردم و  با  ارتباط 
است و بدون تعارف این دیدارها برای بنده بسیار مفید بوده 

و تا حد امکان تلاش می کنم چنین دیدارهایی برگزار شود.
مرکز  سه  در  کنون  تا  مهر  اول  از  گفت:  قضائیه،  قوه  رئیس 
علمی شامل دانشگاه های سنندج، بیرجند و تبریز با اساتید و 
دانشجویان دیدار داشته و حتی جلسات موردی و خصوصی 

با آنان برگزار کرده ام و از همه این جلسات بهره مند شده ام.
حجت الاسلام والمسلمین اژه ای، افزود: در ۲ سال و سه ماه 
از حضور خود در دستگاه قضائی، هیچ قشری وجود ندارد که 

با نمایندگان آنها از نزدیک دیدار و گفت و گو نکرده باشم.
با  قضائی  دستگاه  مردمی  ارتباطات  دفتر  اینکه  بیان  با  وی 
۲۵ نفر تمام نامه های مردم را بررسی می کند، اظهار کرد: در 
زمان کنونی سند تحول قضائی از سوی معاونت راهبردی این 
دستگاه در حال به روز رسانی است و در این زمینه دانشگاهیان 

می توانند پیشنهادات و انتقادات خود را مطرح کنند.
در  دانشگاهیان  با  تعامل  چگونگی  گفت:  قضائیه  قوه  رئیس 
جهت بهره مندی از ظرفیت های یکدیگر در قالب پایان نامه ها، 
اصلاح و تربیت مجرمان و تعریف دقیق از آزادی مشروع از 

اولویت های این دستگاه است.
اینکه  با وجود  ادامه داد:  اژه ای،  حجت الاسلام والمسلمین 
در قانون اساسی و عادی کشور به موضوع آزادی های مشروع 
نبوده و چگونگی  اشاره شده، هنوز همه مصادیق آن روشن 

حمایت از آن نیز معلوم نشده است.
وی یادآور شد: توجه به آزادی های مشروع از مطالبات رهبر 
معظم انقلاب از دستگاه قضائی بوده و در این زمینه اقدامات 

لازم انجام می شود.

رئیس قوه قضائیه:

ارتباط با مردم و دانشگاهیان از اولویت های دستگاه قضایی است 

یک مسئول عنوان کرد:
کمبود ۱۲ هزار معلم ورزش در کشور

رئیس مجلس نمایندگان آمریکا برکنار شد
مجلس نمایندگان برای اولین بار در تاریخ این کشور به برکناری 
»کوین مک کارتی«، رئیس مجلس رأی داد.برکناری رئیس مجلس 
نمایندگان آمریکا در پی رأی گیری برای استیضاح او و رأی مثبت 
نتایج  اعلام  از  پس  دقایقی  و  گرفت  صورت  او  کفایت  عدم  به 
نمایندگان آمریکا جای خالی ریاست مجلس  رأی گیری، مجلس 
را اعلام کرد.بلافاصله پس از برکناری مک کارتی، »پاتریک مک 
هنری« به عنوان رئیس موقت مجلس نمایندگان آمریکا اعلام شد.»

برای  پاکستان  طرح  با  ملل  سازمان  مخالفت 
اخراج مهاجران افغانستان

با طرح دولت پاکستان برای  سازمان ملل متحد مخالفت خود را 
اخراج مهاجران افغانستانی ابراز کرد. کمیساریای عالی پناهندگان 
با طرح دولت پاکستان برای  سازمان ملل متحد مخالفت خود را 
عالی  کمیساریای  کرد.دفتر  ابراز  افغانستانی  مهاجران  اخراج 
نباید  مهاجری  هیچ  که  است  کرده  اعلام  پاکستان  در  پناهندگان 
با زور و خشونت از کشوری اخراج شود، بلکه این روند باید با 
پاکستان طرح وزارت کشورش  بگیرد.دولت  او صورت  رضایت 
مبنی بر اخراج جمعی مهاجران افغانستانی از این کشور را تأیید 

کرده است.
متوقف  را  مصر  به  نظامی  کمک های  آمریکا 

می کند 
رئیس  جدید کمیته روابط خارجی مجلس سنای آمریکا اعلام کرد 
نظامی  و  مالی  کمک های  مصر«  در  بشر  حقوق  »نقض  علت  به 
کمیته  جدید  رئیس  کاردین«،  می شود.»بنِ  متوقف  کشور  این  به 
کرد  اعلام  بیانیه ای  انتشار  با  آمریکا  سنا  مجلس  خارجی  روابط 
فروش تسلیحات نظامی و کمک های مالی به مصر منوط به »بهبود 
وضعیت حقوق بشر« در این کشور است.بن کاردین هفته گذشته 
با استعفای سناتور »باب منندز« به علت متهم شدن اش در تحقیقات 
فساد فدرال به اتهام دریافت رشوه به نفع قاهره و سه تاجر مصری، 

ریاست کمیته روابط خارجی مجلس سنا را به عهده گرفت.
توافق ۳ کشور اروپایی در زمینه ایجاد کریدور 

انتقال غلات اوکراین
سه کشور اروپایی درباره ایجاد کریدوری در زمینه انتقال غلات 
از اوکراین توافق کردند.الجزیره از توافقی میان سه کشور اروپایی 
در زمینه غلات خبر داد.بر اساس این گزارش، اوکراین، لهستان 
به  اوکراین  انتقال غلات  برای  کریدوری  ایجاد  درباره  لیتوانی  و 
بندری در غرب لیتوانی به توافق رسیدند.جزئیات بیشتری از این 

توافق مخابره نشده است.
سخنگوی وزارت دفاع پیونگ یانگ:آمریکا قصد 

حمله به کره شمالی را دارد
به  اشاره  با  بیانیه ای  در  شمالی  کره  دفاع  وزارت  سخنگوی 
یک  ارسال  و  جنوبی  کره  با  آمریکا  مشترک  نظامی  مانورهای 
افزایش  به  را  آمریکا  منطقه،  به  استراتژیک  هسته ای  زیردریایی 
تهدیدات هسته ای متهم کرد.وی همچنین در بیانیه خود افزود که 
آن  نشان دهنده قصد  منطقه  آمریکا در  نظامی  مانورها و تحرکات 
این  قاطعانه  »ما  افزود:  است.او  کره شمالی  به  حمله  برای  کشور 
اقدامات را محکوم می کنیم و هشدار می دهیم که آمریکا باید در 

مورد عواقب اقدامات خود فکر کند.«
کلاهبردار  و  فاسد  نیویورک  دادستان  ترامپ: 

است
نیویورک،  دادگاه  جلسه  دومین  در  آمریکا  پیشین  جمهور  رئیس 
جمهور  رئیس  ترامپ«،  »دونالد  دانست.  بی گناه  را  خود  دوباره 
در  که  مدنی  پرونده  به  رسیدگی  دومین جلسه  در  آمریکا  پیشین 
دادگاه نیویورک برگزار شد، دوباره خود را بی گناه دانست.پیش از 
دومین جلسه دادگاه نیویورک که با حضور دو فرزند و تیم حقوقی 
کلاهبردار  یک  را  نیویورک  کل  دادستان  او  شد،  برگزار  ترامپ 
خواند.  بی اساس  را  خود  محاکمه  حال  عین  در  و  دانست  فاسد 
یک  کل  دادستان  و  است  تقلبی  محاکمه  یک  »این  گفت:  ترامپ 

فاسد کلاهبردار است و ما باید او را افشا کنیم.«
هند ۴۱ دیپلمات کانادا را اخراج می کند 

است.  شده  کشور  این  از  کانادایی  دیپلمات  ده ها  هند خواستار   
روزنامه انگلیسی  فایننشال تایمز  به نقل از منابع آگاه گزارش داد 
که هند از کانادا خواسته است تا حدود ۴۰ دیپلمات کانادایی را 
تا ۱۰ اکتبر از دهلی نو خارج کند. این روزنامه نوشت: »دهلی نو 
به اتاوا اطلاع داد که باید تا ۱۰ اکتبر حدود ۴۰ دیپلمات را خارج 
منابع آگاه اشاره کرد که هند تهدید  از  نقل  به  کند.«این روزنامه 
از  پس  که  را  دیپلمات هایی  دیپلماتیک  مصونیت  که  است  کرده 
تاریخ مشخص شده در این کشور باقی می مانند، لغو خواهد کرد.

واکنش تند کره شمالی به سند پنتاگون
کره شمالی ضمن انتقاد از سند پنتاگون که براساس آن پیونگ یانگ 
آمریکا  بجز  هیچ کشوری  که  مداوم« خوانده شده، گفت  »تهدید 
نمی شود«.   محسوب  جمعی  کشتار  تسلیحات  تهدید  »بزرگترین 
برای  »استراتژی  به روز شده  اخیرا در نسخه  آمریکا  وزارت دفاع 
پیشرو«،  »تهدیدی  را  چین  جمعی«،  کشتار  تسلیحات  با  مقابله 
مداوم«  »تهدیدی  را  شمالی  کره  و  بحرانی«  »تهدیدی  را  روسیه 
داد  هشدار  همچنین  وزارتخانه  این  یونهاپ،  گزارش  خواند.طبق 
امکان  سرکش«  »رژیم  این  به  شمالی  کره  نظامی  پیشرفت  که 
را  درگیری  یک  از  مرحله  هر  در  هسته ای  تسلیحات  از  استفاده 

می دهد.
روسیه  با  مستقیم  درگیری  از  بایدن  بلینکن: 

اجتناب می کند
از  گفت:   گفت وگو  این  در  آمریکا  خارجه  وزیر  بلینکن  آنتونی   
جمهوری  رئیس  بایدن،  جو  اوکراین  جنگ  نخست  روز  همان 
آمریکا دو گزینه در سر داشت. نخست مطمئن شدن از این مساله 
که ما هر چیزی که از دستمان بر بیاید برای حمایت از اوکراین 
خود  همراه  کار  این  برای  هم  را  دیگر  کشورهای  و  دهیم  انجام 
چون  بوده  روسیه  با  مستقیم  درگیری  از  اجتناب  دوم  راه  کنیم. 
پتانسیل این درگیری جایی نیست که کسی بخواهد باشد و مکانی 

نیست که برای امنیت مردم آمریکا خوب باشد.
افزایش تعداد کشورهای عربی مشتری پهپاد های 

رژیم صهیونیستی 
که  عربی  کشورهای  تعداد  افزایش  از  صهیونیستی  روزنامه  یک 
پی  در  داد.  خبر  می کنند،  خریداری  صهیونیستی  رژیم  از  پهپاد 
با رژیم  به عادی سازی روابط  افزایش شمار کشورهای عربی که 
صهیونیستی روی آورده اند، تعداد کشورهای مشتری پهپادهای این 
با  »هاآرتص«  صهیونیستی  روزنامه  است.  یافته  افزایش  نیز  رژیم 
اعلام این مطلب بدون اشاره به نام این کشورها، نوشت که تعداد 
اجمالی کشورهای مشتری ریز پهپادهای رژیم صهیونیستی به ۱۴۵ 

کشور رسیده است. 
اسرائیل،  با  روابط  واشنگتن:عادی سازی های 

برای مقابله با ایران است 
معاون سخنگوی وزارت خارجه آمریکا گفت که منفعت واشنگتن 
رژیم  با  عربی  کشورهای  روابط  عادی سازی  توافق های  از 
منطقه  در  ایران  فعالیت های  با  مقابله  در  آنها  نقش  صهیونیستی، 
و  ثبات زدا  »فعالیت های  انجام  به  را  ایران  پاتل«  »ودانت  است. 
شرورانه« در منطقه غرب آسیا متهم کرد.پاتل در پاسخ به سوالی 
عادی سازی  توافق های  درباره  ایرانی  مقامات  اظهارنظر  درباره 
با رژیم موقت صهیونیستی، گفت:  روابط برخی کشورهای عربی 
»باید بگویم که ما واقعاً به دیدگاه های آنها هیچ علاقه ای نداریم، 
زیرا آنچه ما فکر می کنیم این است که توافق عادی سازی روابط 

می تواند برای منطقه دگرگون کننده باشد«.
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رشد ۵۴ درصدی ورود کشتی به 
مجتمع بندر انزلی

رئیس کل دادگستری گیلان:
مدیران در راستای جلب رضایت 

مردم تلاش کنند

مدیرکل مدیریت بحران گیلان خبر داد

آماده باش گیلان برای پاییز پر بارش

های  بینی  پیش  به  اشاره  با  گیلان  بحران  مدیریت  مدیرکل 
هواشناسی، از پر بارش بودن پاییز امسال در گیلان خبر داد و 
اضافه کرد: طبق گزارش وزارت نیرو ، فصل پر بارشی داریم 
و جان  مال  به  تا خسارتی  داریم  نگه  آماده  را  استان  باید  و 

مردم وارد نشود. 
به صدور هشدار  اشاره  با  ایسنا،  با  امیر مرادی در گفت وگو 
این  پیرو  کرد:  اظهار  گیلان  در  هواشناسی  نارنجی  سطح 
حضور  با  را  استان  بحران  مدیریت  اضطراری  ستاد  هشدار، 

استاندار و همه اعضا برگزار کردیم و مقرر شد که فرمانداران 
تیم های واکنش سریع خود را به حالت آماده باش درآورند.

وی از پاکسازی پل آبنمای جاده کلیسران به خطیبان شهرستان 
شفت با کمک راهداری و آب منطقه ای خبر داد و تصریح 
آبگرفتگی شده  هفته گذشته دچار  دو  در سیل  پل  این  کرد: 
بود و لذا برای کاهش احتمال خسارت، اقدام به پاکسازی و 

لایروبی آن طی روز گذشته کردیم.
آغاز  بینی  پیش  به  اشاره  با  گیلان  بحران  مدیریت  مدیرکل 

شنبه،  از عصر و شب سه  استان  از غرب  بارش های شدید 
تصریح کرد: با شرایط تغییر اقلیم مواجه هستیم و لذا شاهد 
آغاز بارندگی های سنگین از شرق استان بودیم و بارش ۵۱ 
آن  از  پس  و  رسید  ثبت  به  املش  در  دیشب  طی  میلیمتری 
بارندگی  بیشترین  دارای  سیاهکل  و  لاهیجان  و  بندرکیاشهر 

ها بودند.
استان  در  خسارتی  گونه  هیچ  تاکنون  اینکه  بیان  با  مرادی 
گزارش نشده است، گفت: بارندگی و وزش باد و رعد و برق 
تا پایان هفته ادامه دارد و لذا با احتمال آبگرفتگی و بالا آمدن 
به  سطح آب رودخانه ها و مسیل ها و جاری شدن سیلاب 
ویژه طی امروز و فردا مواجه خواهیم بود و نیروهای امدادی 

و خدماتی در حالت آماده باش هستند.
وی با اشاره به پیش بینی های هواشناسی، از پر بارش بودن 
گزارش  طبق  کرد:  اضافه  و  داد  خبر  گیلان  در  امسال  پاییز 
وزارت نیرو فصل پر بارشی داریم و باید استان را آماده نگه 

داریم تا خسارتی به مال و جان مردم وارد نشود.
مدیرکل مدیریت بحران گیلان با تاکید بر لزوم اطلاع رسانی 
کرد:  خاطرنشان  مسافران،  و  مردم  به  هواشناسی  هشدارهای 
مسافران در حریم ساحل و رودخانه ها اتراق نکنند، زیرا طبق 
پیش بینی ها احتمال بارش ها بالاتر از ۱۰۰ میلیمتر در پاییز 
امسال و حتی نخستین ماه زمستان وجود دارد؛ در این راستا از 
فرمانداران خواستیم همزمان با بارش ها اقدام به مسدود کردن 

پل های آبنما کنند.
سیبلی  پل  تخریب  و  آستارا  در  سیل  وقوع  به  ادامه  در  وی 
اشاره کرد و یادآور شد: با توجه به آماده باش ستاد مدیریت 
استان، قبل از تخریب این پل اقدام به مسدود کردن آن کرده 
بودیم و با دستور استاندار تا سه ماه آینده بازسازی می شود؛ 
همچنین برای کاهش فشار بر این پل، با کمک راهداری اقدام 
به نصب پل خرپا در منطقه کانرود کردیم تا خودروهای سبک 

از آن عبور کنند.

 مدیرکل صنعت، معدن و تجارت گیلان گفت: در نیمه نخست 
بخش های  در  گیلان  اقتصادی  واحد   ۳۴۵ و  هزار   ۵۱ امسال 
بازرسی  نظارت  حوزه  کارشناسان  بازرسان،  توسط  مختلف 
شدند که به دنبال آن ۶ هزار و ۶۳۲ واحد اقتصادی متخلف 

۱۸ هزار و ۳۵۲ میلیارد و ۴۵۸ میلیون ریال جریمه شدند. 
 ۱۴۰۲ سال  ماهه   ۶ در  کرد:  تصریح  پورحیدری  تیمور 
واحدهای اقتصادی شامل تولیدی ها، صنوف، مراکزخدماتی، 
فروشگاه های  کالاها،  نگهداری  مراکز  سردخانه ها،  انبارها، 
بزرگ و زنجیره ای عمده فروشان، بنکداران، خبازی ها، میادین 
نظارت  حوزه  کارشناسان  و  بازرسان  توسط  بار  تره  و  میوه 

بنگاه های اقتصادی در سطح استان بازرسی شدند.
وی عنوان کرد: باتوجه به بررسی های انجام شده استفاده و 
بکارگیری از روش های نوین بازرسی در کشف تخلفات اعم 
از سامانه های الکترونیکی انبار و تجارت تاثیر بسزایی در این 

نظارت ها پ شناسایی متخلفان داشته است.
وی تصریح کرد: از ۵۱ هزار و ۳۴۵ واحد اقتصادی که در این 
مدت مورد بازررسی قرار گرفتند پرونده ۶ هزار و ۶۳۲ واحد 
اقتصادی منجر به تخلف برای سیر مراحل قانونی به ادارات 
تعزیرات حکومتی در سطح استان ارسال شد که ارزش ریالی 
میلیون   ۴۵۸ و  میلیارد   ۳۵۲ و  هزار   ۱۸ متشکله  پرونده های 

ریال بود.
ماه   ۶ طی  کالا  قاچاق  حوزه  در  کرد:  اضافه  پورحیدری 
بازرسی در حوزه مواد آرایشی  گذشته ۵ هزار و ۴۲۹ مورد 
لوازم  آشامیدنی،  و  پزشکی، خوراکی  تجهیزات  بهداشتی،  و 
خانگی، لوازم یدکی خودرو، سیگار و دخانیات، کیف، کفش 
و پوشاک انجام و ۱۹۲ پرونده تخلف به ارزش پنج هزار و 

۵۰۳ میلیارد و ۳۱۱ میلیون ریال تشکیل شد.
از این تعداد ۲۲۷ دست پوشاک قاچاق در یکی  افزود:  وی 

از واحدهای عرضه شهرستان لاهیجان به ارزش چهار میلیارد 
غیر  پوشاک  و ۸۵۰ دست  ریال  هزار   ۷۰۰ و  میلیون   ۲۳۵ و 
مجاز به ارزش سه میلیارد و ۷۵۷ میلیون و ۹۰۰ هزار ریال در 

واحدی در گلسار رشت کشف و ضبط شد.
 ۵۷۰ ارزش  به  نیز  قاچاق  کود  مورد   ۲۶۸ کرد:  اظهار  وی 
میلیون و ۵۳۵ هزار ریال و ۱۹۱ هزار و ۲۱۰کیلوگرم خوراک 
و ۶۰  هزار  و ۵۸۳  میلیون  و ۱۴۴  میلیارد  ارزش یک  به  دام 
ریال در انباری غیر مجاز در شهرستان رشت کشف شده است.

کشف  به  ادامه  در  گیلان  تجارت  و  معدن  صنعت،  مدیرکل 
۱۸۱ هزار و ۹۵۵ دستگاه لوازم خانگی قاچاق به ارزش بیش 
از هشت هزار و ۴۴۰ میلیارد و۶۳۴ میلیون ریال اشاره کرد و 
گفت: یکی دیگر از موارد کشف شده در این بازرسی ها پنج 
هزار ۹۴۰ کیلوگرم شکر قاچاق به ارزش یک میلیارد و ۳۳۹ 
میلیون و ۸۰۰ هزار ریال از طریق سامانه تجارت در یکی از 

مراکز عرضه تجهیزات پزشکی شهرستان رشت بود.

پورحیدری تصریح کرد: در این بازرسی ها سه هزار و ۱۱۶ 
میلیون و ۱۱  میلیارد و ۱۲۰  ارزش ۸۵  به  تجهیزات پزشکی 
هزار و ۸۱۴ ریال و ۴۱ دستگاه تجهیزات یارانه ای به ارزش 
عرضه  مراکز  از  یکی  در  نیز  ریال  هزار   ۶۰۰ و  میلیون   ۵۰۴

تجهیزات پزشکی شهرستان رشت کشف شد.
به گفته وی، امسال ۲۱۸ حلقه لاستیک به ارزش ۲۷ میلیارد و 
۶۵۷ میلیون و ۸۵۰ هزار ریال در انبار غیرمجاز در شهرستان 
به  آن  به  مربوط  تجهیزات  و  دوچرخه  دستگاه   ۲۸ و  رشت 
و  تقلبی  آرایشی  لوازم  قلم   ۴۲۸ و  ریال  میلیون   ۸۳۱ ارزش 
قاچاق در انبار نگهداری کالای غیرمجاز به ارزش ۵۳۰ میلیون 
ریال و ۸۲۹ قلم لوازم آرایشی قاچاق به ارزش ۲ میلیارد و ۲۱ 

میلیون و ۸۰۰ هزار ریال بدست آمده است.
۷۸ مشاور املاک در گیلان پلمب شدند

انجام  از  همچنین  گیلان  تجارت  و  معدن  صنعت،  کل  مدیر 
داد  خبر  استان  صنفی  واحدهای  از  بازرسی   ۹۳۰ و  هزار   ۶
و افزود: طی این بازرسی ها برای ۸۹۴ واحد به ارزش پنج 

میلیارد و ۷۹ میلیون تومان پرونده تخلف تشکیل شده است.
پورحیدری ادامه داد: ۵۴۴ واحد به دلیل عدم صدور صورت 
حساب، ۴۳۵ مورد عدم درج قیمت و نصب نرخ نامه، ۱۵۳ 
 ۵۸ و  گرانفروشی،  مورد   ۱۸ کسب،  پروانه  اخذ  عدم  واحد 
متخلف  صنفی  واحدهای  تکالیف  اجرای  عدم  برای  واحد 

شناخته شدند.
واحد   ۷۸ تاکنون  جاری  سال  ابتدی  از  کرد:  تصریح  وی 
این  مشکلات  رفع  با  که  بودند  شده  پلمب  نیز  مشاوراملاک 
مناسبت  به  همچنین  گرفتند.  سر  از  را  خود  فعالیت  واحدها 
بازگشایی مدارس نیز از ۷۲۹ واحد عرضه پوشاک بازرسی به 
عمل آمد و برای ۷۰ واحد به ارزش یک میلیارد و ۹۳۸ میلیون 

و ۸۰۴ هزار ریال پرونده تشکیل شد.

در  چای  سبز  برگ  تولید  گفت:  کشور  چای  سازمان  رئیس 
مدت  به  نسبت  در سال جاری  مازندران  و  گیلان  استان های 
مشابه سال قبل ۴۲ درصد افزایش یافت که این میزان تولید 

طی ۱۵ سال اخیر بی سابقه است. 
اقتصادی تر شدن  اظهار کرد:  حبیب جهانساز روز چهارشنبه 
محصول چای با قیمت گذاری مناسب برگ سبز توسط شورای 
و  و ۵۸  در سال جاری  نرخ  افزایش ۶۰ درصدی  با  اقتصاد 
۳۸ درصد طی دو سال قبل و ورود با انگیزه چایکاران برای 
تولید برگ سبز از جمله دلایل افزایش تولید این محصول در 

کشور است.
بازگشت  و  باغات  به زراعی  تسهیلات  ارائه  کرد:  بیان  وی 
و  تولید  چرخه  به  شده  رها  چای  باغات  از  هکتار  هزار   ۲
بارش های بهنگام از دیگر علل افزایش برگ سبز چای در سال 

جاری و رکوردشکنی تولید آن طی امسال است.
به پشت سرگذاشتن سه  اشاره  با  رئیس سازمان چای کشور 
چین برگ سبز چای طی بهار و تابستان در استان های گیلان 

و مازندران خاطر نشان کرد: در مجموع طی سه مرحله ۱۳۳ 
و  برداشت  استان ها  این  در  برگ سبز چای  تن  و ۱۸۰  هزار 

توسط ۱۶۹ کارخانه این تولید خریداری شده است.
وی اظهار کرد: از این میزان برداشت برگ سبز چای، ۶۰ هزار 
و ۲۹۳ تن درجه یک و ۷۲ هزار و ۸۸۷ تن هم درجه ۲ است 

به یک هزار و ۶۹۰ میلیارد  به ارزش نزدیک  که در مجموع 
افزون بر ۹۸۰ میلیارد تومان  تومان خریداری شده و تاکنون 
از مطالبات چایکاران پرداخت شده و باقیمانده هم به تدریج 

پرداخت می شود.
تولید ۲۹ هزار و ۹۶۶ تن چای خشک  به  اشاره  با  جهانساز 
طی این مدت خاطر نشان کرد: چین چهارم »پاییزه« استان های 

گیلان و مازندران نیز تا پایان مهرماه ادامه می یابد.
براساس آخرین آمار در استان های گیلان و مازندران بالغ بر 
۵۵ هزار چایکار وجود دارد؛ وسعت باغ های چای این ۲ استان 
حدود ۲۵ هزار هکتار است، برداشت برگ سبز چای هرساله 

در سه چین بهاره، تابستانه و پائیزه صورت می گیرد.
گیلان و مازندران در مجموع سالانه ۱۳۵ هزار تن برگ سبز 
چای تولید می کنند که از این میزان ۹۰ درصد در مزارع چای 
گیلان به دست می آید. از مقدار برگ سبز چای حدود ۳۰ هزار 
تن چای خشک استحصال می شود. مصرف چای در کشور به 

طور میانگین حداکثر ۱۰۰ هزار تن است.

سرپرست فرمانداری رشت گفت: بسیج امکانات و ظرفیت ها 
حداکثری  مشارکت  تحقق  مسیر  در  رشت  شهرستان  موجود 
دستور  در  باید  و  است  اهمیت  حائز  رو  پیش  انتخابات  در 

کار قرار گیرد.
ستاد  اقدامات  آخرین  هماهنگی  نشست  در  عاشوری  کیا 
فرآیند  اجرای  اهمیت  بر  تأکید  با  رشت  شهرستان  انتخابات 
انتخابات بر اساس برنامه زمان بندی اظهار کرد: تمام تلاش 
اعضای ستاد انتخابات شهرستان باید به گونه ای باشد که بتوان 
انتخابات را  بندی وزارت کشور روند  برنامه زمان  بر اساس 
به انجام رساند زیرا در یک موضوع کشوری تأخیر قابل قبول 

نبوده و در همه فرایند ها خلل وارد می کند.
سرپرست فرماندار رشت بر لزوم پی گیری جدی هر یک از 
کمیته ها در حوزه خود و فراهم نمودن شرایطی مناسب برای 

بسیج  با  باید  افزود:  و  کرد  تاکید  پرشور  انتخاباتی  برگزاری 
تمامی امکانات و ظرفیت ها موجود شهرستان در مسیر تحقق 

مشارکت حداکثری در انتخابات پیش رو گام برداشت.
ستاد  اعضای  تمامی  همدلی  و  وفاق  افزایی،  هم  عاشوری 
دوره  دوازدهمین  باشکوه تر  چه  هر  برگزاری  برای  انتخابات 
انتخابات  دوره  ششمین  و  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات 
در  انتخابات  افزود:  دانست،  ضروری  را  رهبری  خبرگان 
است  شده  واقع  دشمنان  طمع  محل  گذشته،  سال های  طول 
اما با هدایت های مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، هوشیاری 
انسجام  و  اسلامی  ایران  شریف  و  خوب  مردم  بیداری  و 

دستگاه های دولتی، انتخابات بدون خدشه ای برگزار می شود.
سلامت،  امنیت،  کرد:  تصریح  رشت  فرمانداری  سرپرست 
رقابت و مشارکت چهار رکن مورد تاکید رهبر معظم انقلاب 
این  برگزاری  اندرکاران  دست  همه  راه  نقشه  باید  که  است 

رویداد بزرگ باشد.

مدیرکل صمت گیلان :

واحدهای صنفی متخلف گیلان بیش از ۱۸ هزار میلیارد ریال جریمه شدند 

رئیس سازمان چای کشور خبر داد

افزایش ۴۲ درصدی تولید برگ سبز چای - بدهی ۷۱۰ میلیاردی به چایکاران

سرپرست فرمانداری رشت تاکید کرد

تحقق مشارکت پرشور مردم در انتخابات با بسیج همه امکانات

 رئیس کل دادگستری گیلان گفت: تمام تلاش مدیران در 
همه حوزه ها در راستای جلب رضایت و صداقت در رفتار 

با مردم باشد.
حجت الاسلام اسماعیل صادقی نیارکی در جلسه با مدیران 
با  آستارا  شهرستان  انتظامی  و  نظامی  اجرایی،  دستگاه های 
و  دادگستری  ریاست  مناسب  و  هنگام  به  به حضور  اشاره 
دادستان عمومی و انقلاب آستارا در ایام سیل این شهرستان 
اظهار کرد: وظیفه مسئولان قضائی آسیب شناسی و بررسی 
تحلیل  ارائه  بحران،  با  مواجهه  در  حادثه ای  هر  اشکالات 
آینده  آسیب های  کاهش  جهت  در  مؤثر  گام  یک  مناسب 

می باشد.
رئیس کل دادگستری گیلان با اشاره به لزوم چاره اندیشی 
این  کرد:  بیان  آستارا  مرزی  شهرستان  مشکلات  برای 
افزایش  کاربری،  تغییر  حوزه  در  را  مشکلاتی  شهرستان 
و  یابی  ریشه  با  باید  و  دارد  رانندگی  تصادفات  و  سرقت 

آسیب شناسی این ناهنجاری ها را به حداقل ممکن رساند.
وی اعتماد مردم را به عنوان سرمایه ملی کشور حائز اهمیت 
دانست و گفت: مردم در ادبیات سیاسی اسلام یک پایگاه 
کل  در  مدیران  تلاش  تمام  و  می رود  شمار  به  قدرتمند 
با  رفتار  در  صداقت  و  مردم  رضایت  جلب  باید  حوزه ها 

آنها باشد.
از  مدیران  گرفتن  درس  لزوم  بر  اشاره  با  نیارکی  صادقی 
بحران های  از  درست  تحلیل  ارائه  و  گذشته  سیل های 
افزود:  و  کرد  تاکید  گیلان  خیز  باران  استان  شهرستان های 
از  یکی  حمایتی  نهادهای  موقع  به  و حضور  عمل  سرعت 
بندی  اولویت  و  است  بحران  ایام  در  اقدامات  مهمترین 
این  مدیران  توجه  مورد  همواره  باید  نیز  صحنه  مدیریت 

حوزه باشد.
وی حضور ریاست فساد ستیز جمهور در رأس امور اجرایی 
تصریح  و  دانست  اسلامی  نظام  برای  نعمت  یک  را  کشور 
با  باید  نیز  استانی و شهرستانی  تناسب آن مدیران  به  کرد: 
اجرای مناسب وظایف محوله به مبارزه با فساد پرداخته و با 

اولویت جلب رضایت عمومی گام بردارند.

ماه  دو  طی  گفت:  گیلان  استاندار  عمرانی  معاون  گیلان 
فاقد مجوز و  تعداد ۸۲ رشته سرعتگیر و سرعتکاه  گذشته 
غیر ضرور در محورهای برون شهری و تعداد ۲۳ رشته در 

محورهای درون شهری استان جمع آوری شده است. 
آخرین  به  اشاره  با  ایسنا،  با  گفت وگو  در  کاظمی  مسعود 
در  استاندارد  غیر  و  مجاز  غیر  سرعتگیرهای  حذف  روند 
براساس آخرین  اظهار کرد:  استان گیلان،  سطح محورهای 
آمار و اطلاعات ارسالی از سوی فرمانداری ها، تعداد ۸۲ 
رشته سرعت گیر و سرعت کاه فاقد مجوز و غیر ضرور در 
حوزه برون شهری و تعداد ۲۳ رشته در حوزه درون شهری 

جمع آوری شده است.
ای  نقل جاده  و  راهداری و حمل  اداره کل  به  افزود:  وی 
استان و کلیه فرمانداران ابلاغ شده که با جدیت نسبت به 
مجوز،  فاقد  و  ضرور  غیر  سرعت کاه های  جمع آوری  ادامه 
ترمیم  نیز  و  موجود  های  استانداردسازی سرع کاه  همچنین 
و تسطیح سطوح آسفالت در محل تخریب سرعت کاه های 

جمع آوری شده، اقدام کنند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری گیلان در ادامه به 
فرایند اجرای پروژه تقاطع غیر همسطح فومن اشاره کرد و 
گفت: پل تقاطع مذکور از هر طرف دو دهانه دارد که جمعا 
آن  دهانه  دو  گذشته  سنوات  طی  و  شود  می  دهانه  چهار 

انجام شده است.
عنوان  به  گیلان  گوهررود  شرکت  کرد:  اضافه  کاظمی 
تجهیز  مرحله  در  پروژه  باقیمانده  تکمیل  جهت  پیمانکار، 

کارگاه است.
وی همچنین به فرایند ساماندهی و بهسازی لندفیل سراوان 
رشت اشاره کرد و افزود: پروژه ساماندهی دفنگاه سراوان 

پیشرفت ۷۲ درصدی دارد و کار در حال انجام است.
معاون عمرانی استاندار گیلان با اشاره به پیشرفت فیزیکی 
۷۸ درصدی ساماندهی دفنگاه تموشل لاهیجان، تاکید کرد: 
در خواچکین خمام نیز پایه های سوله پردازش زباله نصب 

شده و در حال خرید و اجرای سقف هستیم.
کاظمی با بیان اینکه کارخانه بازیافت خمیران بندرانزلی هم 
در حال اجراست، متذکر شد: فاز اول ساماندهی دفنگاه زباله 
کشل آزادسرای آستانه اشرفیه هم پیشرفت فیزیکی بیش از 
۸۰ درصدی دارد و عملیات اجرایی آن در حال انجام است.

معاون عمرانی استاندار گیلان خبر داد
جمع آوری ۱۰۵ سرعت گیر

 در محورهای گیلان 

و  بنادر  کل  اداره  اقتصادی  و  بندری  امور  معاون  گفته  به 
فروند   ۳۷۷ امسال،  نخست  ماهه   ۶ در  گیلان،  دریانوردی 
کشتی تجاری به مجتمع بندری انزلی وارد شده  که نسبت 

به مدت مشابه سال قبل ۵۴ درصد رشد را نشان می دهد. 
مجتبی نظری معاون امور بندری و اقتصادی اداره کل بنادر 
و دریانوردی استان گیلان  در حاشیه بازدید از بنادر گیلان 
و در جمع خبرنگاران اظهار کرد: در ۶ ماهه نخست امسال، 
۳۷۷ فروند کشتی تجاری به مجتمع بندری انزلی وارد شده  
که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۵۴ درصد رشد را نشان 

می دهد.
مجتمع  در  کالا  بارگیری  و  تخلیه  افزایش  به  اشاره  با  وی 
بندرانزلی گفت: در این مدت، تخلیه و بارگیری انواع کالا و 
محموله در مجتمع بندری انزلی نیز ۴۴ درصد رشد داشته و 

به یک میلیون و ۹ هزار و ۱۱۵ تنُ رسیده است.
معاون امور بندری و اقتصادی اداره کل بنادر و دریانوردی 
دریایی  تجارت  ساله  قدمت ۳۰۰  به  اشاره  با  گیلان  استان 
حاشیه  کشور های  بین  بندر  این  کرد:  بیان  استان  این  در 
دریای خزر جایگاه خوبی دارد که مزیتی برای تجار گیلانی 

محسوب می شود.
گیلان  بنادر  موثر  نقش  به  توجه  لزوم   بر  تاکید  با  نظری 
بنادر  افزود:  گیلان  در  اقتصادی  رشد  و  اشتغال  ایجاد  در 
موجود در انزلی و اسارت جزو با ظرفیت ترین بنادر موجود 
رشد  به  می تواند  توسعه  صورت  در  که  هستند  کشور  در 

اقتصادی گیلان کمک کند.

جنگل  سردار  نقره  تمبر  رونمایی  از  گیلان  پست  مدیرکل 
به مناسبت گرامیداشت سالروز ولادت این سردار ملی در 
رشت خبر داد و گفت: این رونمایی در خانه میرزا کوچک 

خان برگزار می شود. 
فرهنگی  در حاشیه جلسه کمیسیون  محمدحسین هوشنگی 
و اجتماعی شورای شهر رشت از رونمایی تمبر نقره میرزا 
کوچک خان مقارن با سالروز تولد این سردار آزادی خواه 
فرهنگی،  سفیر  یک  تمبر  کرد:  اظهار  و  داد  خبر  در رشت 
المللی است که همواره مورد توجه فرهنگ  بین  فراملی و 

دوستان و گردشگران واقع می شود.
وی با اشاره به شخصیت تاریخی و فرهنگی و معنوی میرزا 
کوچک خان، افزود: اداره کل پست گیلان در نظر دارد تا 
شورای  مشارکت  با  و  فرهنگی  ظرفیت  این  از  استفاده  با 
اسلامی و شهرداری رشت نسبت به رونمایی از تمبر نفیس و 
ارزشمند میرزا کوچک خان برای معرفی شخصیت برجسته 

این سردار ملی اقدام کند.
مدیرکل پست گیلان ادامه داد: با هماهنگی های انجام شده 
این رونمایی با حضور مقامات ملی و استانی در خانه میرزا 
کوچک خان انجام خواهد شد تا این رویداد فرهنگی برای 

همیشه در این مکان به یادگار بماند.
مناسبت های  به  پستال  ارسال کارت  از  هوشنگی همچنین 
مختلف به عنوان یک پدیده فرهنگی یاد کرد و گفت: پست 
به  نسبت  شهر  شورای  همکاری  با  تا  دارد  آمادگی  گیلان 
بهترین  با موضوع  پستال  بهترین کارت  برگزاری جشنواره 

تصویر از شهر رشت به مناسبت روز رشت اقدام کند.

مدیرکل پست گیلان خبر داد
رونمایی از تمبر نقره میرزا کوچک 

خان در رشت

حائز  دستاوردی  از  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
اهمیت در حوزه بین الملل خبر داد و گفت: دانشگاه علوم 
 Times Higher Education پزشکی گیلان در سیستم رتبه بندی

نمایه و صاحب رتبه شد.
دکتر محمدتقی آشوبی – رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان 
در  اهمیت  حائز  دستاوردی  از  خبرنگاران  جمع  در  امروز 
حوزه بین الملل خبر داد و اظهار کرد: برای نخستین بار و 
با همت مدیریت امور بین الملل دانشگاه، رتبه دانشگاه علوم 
 Times Higher جهانی  رتبه بندی  سیستم  در  گیلان  پزشکی 

Education نمایه و صاحب رتبه شد.
وی با اشاره به جزئیات فرایند نمایه شدن نام دانشگاه علوم 
افزود: فرایند جمع آوری،  این رتبه بندی،  پزشکی گیلان در 
محقق  برای  پیگیری ها  و  مکاتبات  انجام  و  اطلاعات  ثبت 
شدن این دستاورد بین المللی توسط مدیریت امور بین الملل 
رتبه  و  نام  هم اکنون،  و  شد  آغاز  گذشته  سال  از  دانشگاه 
 Times Higher جهانی  رتبه بندی  سیستم  در  دانشگاه  این 

Education، قابل مشاهده است.
 Times اینکه  بیان   با  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
Higher Education، یکی از معتبرترین دستگاه های رتبه بندی 
پایگاه  اعلام  اساس  بر  گفت:  است،  جهان  در  دانشگاه ها 
رسمی رتبه بندی تایمز، این رتبه بندی بر اساس ۱۸ شاخص 
موسسه  یک  عملکرد  و  شده  کالیبره  دقت  با  عملکرد 
که  می دهد  قرار  موردسنجش  حوزه  پنج  در  را  دانشگاهی 
و  صنعت  تحقیق،  کیفیت  تحقیق،  محیط  آموزش،  شامل 

چشم انداز بین المللی است.
 Times Higher امسال  رتبه بندی  آشوبی،  دکتر  گفته  به 
Education، بیش از ۱۳۴ میلیون سند در ۱۶.۵ میلیون نشریه 
تحقیقاتی را تجزیه وتحلیل کرد و شامل پاسخ های نظرسنجی 

از ۶۸ هزار و ۴۰۲ محقق در سراسر جهان بود.
به گزارش وبدا، موسسه تایمز ۴۱۱ هزار و ۷۸۹ نقطه داده 
را از بیش از دو هزار و ۶۷۳ موسسه که داده ارسال کرده 

بودند را جمع آوری کرده است.

دانشگاه علوم پزشکی گیلان 
 Times Higher در سیستم رتبه بندی
Education نمایه و صاحب رتبه شد

در آستانه فرا رسیدن روز آتش نشان، رزمایش اطفاء حریق 
در شهرک صنعتی بندر انزلی برگزار شد.

 ، نشانی«  آتش  »روز  ماه  مهر  هفتم  رسیدن  فرا  مناسبت  به 
رزمایش اطفاء حریق با حضور »مهدی محبوبی حسن کیاده« 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان گیلان و جمعی 

از صاحبان صنایع در شهرک صنعتی انزلی به اجرا در آمد.
هدف  گیلان  استان  های صنعتی  شهرک  مدیرعامل شرکت 
از اجرای این رزمایش را آموزش و افزایش سطح آمادگی 

مدیران و کارکنان واحدهای صنعتی عنوان کرد.
گفتنی است در پایان این رزمایش از پرسنل آتش نشان در 

شهرک های صنعتی با اهداء لوح تقدیر به عمل آمد.

برگزاری رزمایش اطفاء حریق
 در شهرک صنعتی انزلی 
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اهدای خون کاهش یافته است

وضعیت ذخایر پلاکت 
مناسب نیست

سالمندان گوهرهای با ارزش زندگی مان هستند و کوله باری 
از تجربه و سرد و گرم چشیده زیاد زندگی؛ روح و روانشان 
در پس سال ها تلاش جسمی و فکری حساس و شکننده است؛ 
هم  لحظه  یک  اندازه  به  گفتارمان  و  رفتار  با  باشیم  مواظب 

آزارشان ندهیم.
و  چین  چهره  عصرگاهی،  نسیم  و  است  نشسته  پنجره  پشت 
چروک خورده اش را می نوازد، استکان چای در دست، غرق 
با  و  استکانی اش  ته  عینک  با  را  خبرها  است.  شده  مطالعه 
عصرگاهی  روزنامه خوانی  انگار  می خواند،  خاصی  وسواس 
بعد از خواب نیمروزی، تنها تفریح این روزهای آقای محبی 

شده است!
و  است  تلویزیون  تماشای  مشغول  کاناپه  روی  همسرش 
گهگاهی پیرمرد خانه را متوجه برخی صحنه های جالب سریال 

پخش شده می کند.
گوشی  پشت  و  می خورد  زنگ  خانه  تلفن  اثنا،  همین  در 
صدای نوه کوچک شان فاطمه، به گوش می رسد که با لحن 
کودکانه اش می گوید: »مامان بزرگ! ما می خواهیم بیاییم خانه 

شما«
می گوید:  آمده  وجد  به  خود  نوه  صدای  از  که  بزرگ  مادر 
بفرمایید عزیزم! قدمتان روی چشم، مریم گوشی را از فرزندش 
می گیرد و خوش و بشی با مادر می کند و مکالمه زود به پایان 

می رسد.
که  را  همسرش  می کند،  قطع  که  را  گوشی  خانم  معصومه 
هنوز درحال خواندن روزنامه است با لحنی بلند صدا می کند 
بچه هایش  با  مریم  امشب  خرید!«  برو  شو  »بلند  می گوید:  و 

می آیند اینجا!
هرچی  خانم!  می گوید:  و  می اندازد  بالا  ابرویی  پیرمرد 
می خواهی یکدفعه بگو که حال چند بار رفتن برای خرید را 
ندارم. چند لحظه بعد با برگه یادداشتی به دست، عصا زنان 

روانه بازار می شود...
بله! این روایتی کوتاه از حال و روز بسیاری از سالمندان امروز 
جامعه است که پس از سالها کار و تلاش دوران بازنشستگی 
خود را می گذرانند و دیگر فعالیت اقتصادی ندارند و با حقوق 
بازنشستگی گذران زندگی می کنند و تنها امید و دلگرمی شان، 

بچه ها و نوه و نتیجه شان است.
را  سالگی   ۶۰ از  پس  دوران  داریم.  قرار  »سالمند«  هفته  در 
اعتقاد  به  که  دورانی  برمی شمارند؛  سالمندی  دوران  آغاز 
از عمر، دوران سوم زندگی است.  این مرحله  جامعه شناسان 
در چنین دورانی همان زن یا مردی که خود را زمانی صاحب 
قدرت و نفوذ می دانست، به یکباره خود را تنها و بدون قدرت 
می یابد و این ناراحتی گاهی به حوادثی نامناسب می انجامد و 

موجب ناراحتی روانی سالمند می شود.
در سال ۱۴۳۰ حدود ۳۰ میلیون نفر از جمعیت سالخورده 

خواهند بود
بنا به گفته صابر جباری، مدیرکل دفتر سلامت خانواده وزارت 
بهداشت بر اساس آمار، تمام کشورهای دنیا به سمت سالمندی 
پیش می روند و سازمان بهداشت جهانی پیش بینی می کند که 
نفر برسد  به ۲ میلیارد  در سال ۲۰۵۰ جمعیت سالمندان دنیا 
و در کشور ما هم اگر به همین منوال پیش برویم و از جوانی 
جمعیت غفلت کنیم، در سال ۱۴۳۰ حدود ۳۰ میلیون نفر از 
از  تا ۳۰ درصد   ۲۵ بین  که  بود  سالخورده خواهند  جمعیت 

جمعیت را شامل می شوند.
سالمندترین  البرز  و  اصفهان  تهران،  مازندران،  گیلان، 

استان های کشور هستند
ایران بر اساس درصد جمعیت  جباری تاکید کرد: اکنون در 
سالمندان؛ گیلان، مازندران، تهران، اصفهان و البرز سالمندترین 

نیز  تعداد جمعیت سالمندان  نظر  از  استان های کشور هستند. 
استان های تهران، خراسان رضوی، اصفهان و فارس بیشترین 
و  سیستان  استان های  همچنین  دارند.  را  سالمند  تعداد 
بلوچستان، هرمزگان، بوشهر و کهگیلویه و بویراحمد از نظر 

درصد جمعیت جوان ترین استان ها هستند.
وی تصریح کرد: کاهش ابعاد خانواده، افزایش زوجین نابارور 
و افزایش سالمندان با تجرد قطعی از عوامل این بحران است. 
اکنون حدود ۴ میلیون نفر از جوانان ما در سن ۳۱ تا ۳۹ سال 

مجرد هستند و اگر ازدواج نکنند سالمندان تنها خواهند بود.
۹۴ درصد سالمندان ما از بیمه پایه برخوردار هستند

مدیرکل دفتر سلامت خانواده وزارت بهداشت تاکید کرد: ۹۴ 
درصد سالمندان ما از بیمه پایه برخوردار هستند و با توجه به 
مصوبه هیئت دولت، پوشش بیمه کامل بیمه سلامت را داریم 
و اگر در کشور سالمند پوشش بیمه نداشته باشد می تواند از 

بیمه پایه رایگان برخوردار شود.
سالمندان بیش از ۲ برابر افراد جامعه نیاز به خدمات بستری 

دارند
بیمه  پوشش  هم  سالمندان  درصد   ۳۱ حدود  کرد:  ابراز  وی 
تکمیلی دارند و یکی از ملاک های کرامت سالمندی افزایش 
پوشش بیمه تکمیلی است. بر اساس آمار سالمندان بیش از ۲ 
برابر افراد جامعه نیاز به خدمات بستری دارند و بیمه تکمیلی 
اینجا مهم است. الان در کشور حدود ۱۰ میلیون سالمند بالاتر 

از ۶۰ سال داریم.
مهمترین بیماری های سالمندان

داد:  توضیح  سالمندان،  مشکلات  شایع ترین  درباره  جباری 
دندان،  و  دهان  مشکلات  دارو،  چند  غیرمنطقی  مصرف 
مشکلات بینایی و کم شنوایی و مشکلات شناختی از مشکلات 
معمول سالمندان است . در صدر جدول بیماری های غیرواگیر 
هم بیماری های قلبی و سپس دیابت قرار دارد. سالی ۳۵۰ هزار 
مرگ داریم که حدود ۲۰۰ هزار مورد مربوط به بیماری های 

غیرواگیر است.
افسردگی یکی از مشکلات شایع دوران سالمندی

شهید  پزشکی  علوم  دانشگاه  معتضدیان،روانپزشک  سمیه 
بهشتی با بیان اینکه افسردگی یکی از مشکلات شایع دوران 
از  روش پیشگیری  موثرترین  و  بهترین  است،  سالمندی 
افسردگی سالمندان را حضور در اجتماع و روابط خانوادگی 
برای  باید  دانست و گفت: اعضای خانواده و مراقب سالمند 
ملاقات های وی با دوستان و اطرافیان خود برنامه ریزی منظمی 

داشته باشند تا از انزوای اجتماعی جلوگیری کنند.
از شایع ترین  اختلالات خلقی، اضطرابی و زوال عقل را 

مشکلات دوران سالمندی
وی اختلالات خلقی، اضطرابی و زوال عقل را از شایع ترین 
مشکلات دوران سالمندی عنوان کرد و گفت: سالمندی دوره 
جدا و منفک شده ای از سایر مراحل زندگی نیست بلکه مرحله 
مهمی از رشد است که به سایر مراحل زندگی انسان پیوند زده 
شده است.وی ادامه داد: وقتی انسان پیر می شود در بسیاری از 
فرایندهای بیولوژیک بدن تغییراتی ایجاد می شود که می توان با 
راهکارهایی برای داشتن زندگی سالم تر از بروز برخی از این 

موارد پیشگیری کرد.
عضو هیأت  علمی دانشگاه با بیان اینکه غالبا دوره سالمندی 
با مسائل روانشناختی و اجتماعی همراه است، ادامه داد: دوره 
اتفاق  بدن  ارگان های  تمام  در  افزوده شدن سن  با  سالمندی 
می افتد؛ یعنی همان طور که سیستم ادراری، قلب و عروق و 
اتفاق  نیز  سلول ها در حال پیر شدن هستند، روند سالمندی 
تاثیر  از سیستم هایی که تحت  یکی  اینکه  بیان  با  می افتد.وی 
افزایش سن قرار می گیرد سیستم عصبی و مرکزی مغز است، 

خاطرنشان کرد: علاوه بر این موضوع ابعاد زیستی هم وجود 
دارد که افراد را مستعد ابتلا به اختلالات روانپزشکی در دوران 

سالمندی می کند.
معتضدیان گفت: تغییراتی که در مغز به واسطه سالمندی رخ 
می دهد می تواند فرد را مبتلا به اضطراب، افسردگی یا ترس 

از پیری کند.
با  شهیدبهشتی  پزشکی  علوم  دانشگاه  روانپزشک  متخصص 
اختلالات  بروز  در  اجتماعی  و  روانشناختی  ابعاد  به  اشاره 
سالمندی افزود: این اختلالات در دوران سالمندی شایع است، 
فرد تغییر نقش هایی را تجربه می کند و به واسطه این تغییرات 
در  که  فردی  مثال  طور  به  می شود؛  افسردگی  یا  انزوا  دچار 
مستمری  شغلی  فعالیت  مداوم  طور  به  خود  عمر  طول  تمام 
داشته به یکباره بعد از بازنشستگی از بسیاری از فعالیت ها باز 
می ماند و یا با مستقل شدن فرزندان نقش ها و مسئولیت هایش 
کمتر می شود و یا حتی بعد از فقدان دوستان یا عزیزان دچار 

افسردگی و اضطراب می شود.
وی با بیان اینکه کم شدن توانایی فیزیکی و یا حتی تغییرات 
ظاهری که با پیر شدن ارگان های مختلف بدن به وجود می آید 
برای بسیاری از سالمندان اضطراب آور و یا علتی زمینه ای برای 
بروز افسردگی است، هشدار داد: ممکن است به دلیل تغییرات 
به  منجر  یا  و  بماند  پنهان  افسردگی  نشانه های  سن  با  مرتبط 
کاهش کیفیت زندگی در این افراد شود ولی نکته اینجاست 
که علائم افسردگی در سالمندان از فردی به فرد دیگر متفاوت 

است و به اشکال مختلف ظاهر می شود.
این عضو هیأت علمی دانشگاه اضافه کرد: احساس طولانی 
مدت غم و اندوه، ناامیدی و درماندگی یا اضطراب، بی قراری 
دادن  دست  از  مشخص،  دلیل  بدون  گریه  تحریک پذیری،  و 
انجام  بدون  خستگی  احساس  گذشته،  فعالیت های  به  علاقه 
فعالیت بدنی، اجتناب از حضور در جمع، کاهش فعالیت و یا 
صحبت کردن، مشکل در تمرکز و تصمیم گیری، کاهش و یا 
افزایش اشتها و تفکر مرگ و خودکشی از بارزترین نشانه های 

بروز افسردگی در سالمندان است.
وی تاکید کرد: اولین قدم برای کاهش اختلالات در سالمندان 
تلاش برای بهبود عملکرد و کیفیت زندگی سالمند است و در 
گام بعد موارد زمینه ساز بروز افسردگی و اضطراب باید مورد 

شناسایی قرار گیرد.
کیفیت  بهبود  برای  تلاش  ضروت  دانشگاه  روانپزشک  این 
زندگی سالمندان را مورد توجه قرار داد و توصیه کرد: باید 
اصولی را از همان ابتدای جوانی و میانسالی رعایت کنیم تا 

سالمندی بهتری را تجربه کنیم.
سبک زندگی سالم راه رهایی از افسردگی

وی با بیان این که به طور کلی ریشه بسیاری از اختلالات روان 
نمی توان  تغییر ژن ها  برای  داد:  توضیح  برمی گردد،  ژنتیک  به 
اقدام درمانی ویژه ای انجام داد، ولی با پیروی از سبک زندگی 
سالم به میزان قابل توجهی می توان نشانه های تظاهرات ژنتیکی 

اختلالاتی نظیر افسردگی و اضطراب را در پیری کنترل کرد.
معتضدیان توصیه کرد: برنامه منظم برای فعالیت بدنی و رژیم 
غذایی سالم پرهیز از مصرف چربی های اشباع  شده و کاهش 
به  که  است  فاکتورهایی  جمله  از  کربوهیدرات ها  از  استفاده 

سلامت ذهن و جسم سالمند کمک می کند.
فعالیت های  مثل  مستمر  فیزیکی  فعالیت های  داد:  ادامه  وی 
حتی  باشد  آمده  در  عادت  صورت  به  که  متوسطی  فیزیکی 
است.  موثر  روان  و  در سلامت جسم  کوتاه،  زمان  مدت  در 
بهبود روابط  باشد، زیرا در  فعالیت ها گروهی  این  بهتر است 

اجتماعی می تواند کمک  کننده باشد.
به  ابتلا  از  پیشگیری  راه های  به  دانشگاه  هیأت علمی  عضو 
افسردگی در دوران سالمندی اشاره کرد و ادامه داد: از بهترین 
سالمندان  در  افسردگی  از  پیشگیری  روش های  موثرترین  و 
حضور در اجتماع و روابط خانوادگی است. اعضای خانواده 
با دوستان و  برای ملاقات های سالمند  باید  و مراقب سالمند 
انزوای  از  تا  باشند  داشته  منظمی  برنامه ریزی  اطرافیان خود 

اجتماعی جلوگیری کنند.
باشد  شکلی  به  سالمندان  زندگی  روند  باید  داد:  ادامه  وی 
با  ارتباط  ضمن  و  باشد  داشته  بودن  مفید  احساس  فرد  که 
اعضای خانواده و دوستان، او را متوجه این موضوع کنیم که 
از مراحل چندگانه زندگی و مرحله رشد  نیز یکی  سالمندی 
سالمندی  دوران  به  نگاه  داد:  ادامه  است.معتضدیان  جدیدی 
نباید نگاهی محدودکننده ای باشد و سالمندی را فقط با بیماری 
یا اختلال جسمی همراه بداند، بلکه باید ویژگی های برجسته 
این دوران را شناسایی و آن را تقویت کنیم.دقت کنیم! سالمند 
و دوره سالمندی دوره گوشه نشینی و انزوا نیست، با آنکه پیر 
و فرتوت می شویم اما نباید روحمان دچار رخوت و سستی 
شود؛ در نتیجه باید قدر این مرواریدهای زندگی مان را بدانیم 
و با برنامه ریزی در تغذیه و تفریح آنها ارتباط اجتماعی آنها 
و  کار  از  فراغت  و  استراحت  سالهای  در  تا  کنیم  محکم  را 
ندهند؛ ضمن  دست  از  را  خود  سرزندگی  و  شادابی  تلاش، 
شویم  غافل  آن  از  نباید  که  سالمند  یک  نیاز  مهمترین  اینکه 

حفظ شان و منزلت اوست.

شایع ترین مشکلات دوران سالمندی
 بهترین و موثرترین روش های پیشگیری از افسردگی در سالمندان

دبیر کمیته علمی کشوری کرونا مطرح کرد:

کرونا فراموش شده اما تمام نشده است
 افزایش ابتلا به آنفلوآنزا

 دبیر کمیته علمی کشوری کرونا با بیان اینکه کرونا فراموش 
شده اما هنوز وجود دارد و تمام نشده است، از روند رو به 

افزایش ابتلا به آنفلوآنزا در کشور خبر داد.
جلسه  نخستین  برگزاری  به  اشاره  با  جماعتی  حمیدرضا 
ارائه گزارشی  و  پاییز  کمیته علمی کشوری کرونا در فصل 
در  آن  گردش  در  های  سویه  و  کرونا  وضعیت  آخرین  از 
بر  آنفلوآنزا، گفت:  ایران و همچنین شیوع ویروس  و  جهان 
اساس گزارش ها، میزان مرگ و میر ناشی از کرونا به رغم 
به  رو  کشورها  بیشتر  در  ها  بستری  و  مبتلایان  آمار  افزایش 

کاهش بوده است.
در   H۳ و   H۱ نوع  و  آنفلوآنزا  به  ابتلا  میزان  افزود:  وی 
ایران طی هفته های اخیر رو به افزایش بوده است که باعث 
مبتلا  بیماران  بستری  میزان  چراکه  شده  هایی  نگرانی  ایجاد 
افزایش و علائم آن، مشابه کروناست  به  نیز رو  به آنفلوآنزا 
که باید پس از تشخیص قطعی آنفلوآنزا، کرونا و یا ویروس 

RSV درمان بیماران انجام شود.
آنفلوآنزا  به  ابتلا  وی تصریح کرد: در هفته های اخیر میزان 
برخی  در  کرونا  به  نسبت  مختلف  های  گزارش  اساس  بر 
مناطق کشور بیشتر بوده بنابراین باید افراد پرخطر، سالمندان، 
بیماری های زمینه ای مانند دیابت، کلیوی،  بیماران مبتلا به 
قلبی مزمن، مبتلایان به سرطان و افراد دارای ضعف سیستم 
و  بهداشتی  کادر  همچنین  و  معالج  پزشک  نظر  تحت  ایمنی 

درمانی نیز واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند.
جهان،  در  کرونا  های  زیرسویه  آخرین  اشاره  با  جماعتی 

اکثر  در   ۵.EG یا   Eric زیرسویه  قبل،  های  ماه  در  گفت: 
کشورها در حال گردش بود که به تدریج در حال کاهش و 
جایگزین شدن زیرسویه BA.۲.۸۶ یا Pirola با آن است که 
سرایت زایی بالایی دارد اما از نظر میزان مرگ و میر تغییرات 

و  ظرفیتی  تک  های  واکسن  اینکه  بیان  با  ندارد.وی  زیادی 
شده  ساخته   XBB زیرسویه  اساس  بر  خارجی  چندظرفیتی 
نمی  بنظر  های جدید،  زیرسویه  تنوع  به  باتوجه  گفت:  بود، 
دنیا  XBB در  اساس زیرسویه  بر  هایی که  رسد که واکسن 

ساخته شده، اثرات و کارایی بالایی داشته باشد.

 افزایش ابتلا به آنفلوآنزا
دبیر کمیته علمی کشوری کرونا تاکید کرد: در شرایط کنونی 
باید استفاده از داروی »پکسلووید« در دستور کار قرار گیرد 
البته نیاز است سازمان غذا و دارو، این دارو را وارد فهرست 
به  کشوری  های  پروتکل  اساس  بر  تا  کند  کشور  دارویی 
از  درصد   ۸۰ تا  تواند  می  چون  شود  ارائه  نیازمند  بیماران 

پیشرفت بیماری و مرگ و میر، جلوگیری کند.
ضعیف،  ایمنی  سیستم  که  افرادی  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
دارند  کلیوی  و  تنفسی  قلبی،  مزمن،  های  بیماری  دیابت، 
بهتر  گذشته  شان  واکسن  تزریق  تاریخ  آخرین  از  ماه   ۶ و 
کنند،  استفاده  ماسک،  از  شلوغ  محافل  و  اماکن  در  است 
ها  بیمارستان  و  درمان  نیروهای حوزه  برای  همچنین  افزود: 
است  لازم  عفونی،  و  تنفسی  های  بخش  کارکنان  ویژه  به 
حتما از ماسک استفاده شود. همچنین در صورت امکان بهتر 
های  تست  از  بزرگ  و  دانشگاهی  های  بیمارستان  در  است 
استفاده شود.جماعتی  کرونا،  تشخیص  به  برای کمک  سریع 
با اشاره به اختصاص چندین دستگاه NGS به کشورمان در 
دوران همه گیری کرونا، گفت: این دستگاه ها برای رصد و 
ردیابی ویروس های تنفسی و زیرسویه های در حال گردش 
و جدید کرونا در کشورمان مورد استفاده قرار می گیرد که 
امیدواریم  که  شود  اخذ  ها  دستگاه  این  لایسنس  است  نیاز 
وزارتخانه  این  بهداشت  معاونت  و  بهداشت  وزارت  توسط 
انجام شود تا در ردیابی ویروس ها، مشکلی در سطح کشور 

نداشته باشیم.

واریس چیست؟ 
علائم و راه های درمان واریس

اگر واریس شما را آزار می دهد، می توانید درمان های خانگی 
را امتحان کنید که ممکن است کمک کننده باشد یا می توانید از 
پزشک خود در مورد درمان های مختلف موجود بپرسید. فقط 
به خاطر داشته باشید که وریدهای واریسی حتی پس از درمان 

ممکن است دوباره بازگردند.
رگ های واریسی رگ های خونی متورم و پیچ خورده ای هستند 
که درست زیر سطح پوست شما برآمده می شوند. این برآمدگی 
های آبی یا بنفش معمولًا در پاها و مچ پا ظاهر می شوند و می 
توانند دردناک یا خارش دار باشند. رگ های عنکبوتی که ممکن 
بنفش  یا  قرمز  خطوط  کنند،  احاطه  را  واریسی  رگ های  است 
کوچک تری دارند که نزدیک به سطح پوست شما ظاهر می شوند.

اگرچه وریدهای واریسی می توانند ناخوشایند و ناراحت کننده 
باشند، اما برای بیشتر افراد خطرناک نیست. در برخی موارد، رگ 
های واریسی شدید می تواند منجر به مشکلات سلامتی جدی 

مانند لخته شدن خون شود.
یا  را در خانه تسکین دهید  اکثر علائم واریس  توانید  شما می 
پزشک می تواند آنها را با تزریق، لیزر درمانی یا جراحی درمان 

کند.
تفاوت بین واریس و رگ های عنکبوتی چیست؟

وریدهای واریسی و وریدهای عنکبوتی هر دو نوع بیماری وریدی 
هستند اما ظاهر متفاوتی دارند. رگهای عنکبوتی کوچکتر و نازکتر 
از رگهای واریسی هستند. شبیه تار عنکبوت قرمز یا آبی یا شاخه 

های درخت هستند و نزدیک به سطح پوست ظاهر می شوند.
رگهای عنکبوتی معمولاً دردناک نیستند. آنها می توانند در هر 
نقطه از بدن شما ظاهر شوند، اغلب در پشت زانو، روی پاها یا 
روی صورت شما. رگ های واریسی معمولاً روی پاها و ساق 

های شما ظاهر می شوند.
چه کسانی احتمال دارد به واریس مبتلا شوند؟

هر کسی ممکن است به واریس مبتلا شود. عوامل خاصی شانس 
ابتلا به واریس را افزایش می دهند، از جمله:

سن: به دلیل روند پیری، دیواره های ورید و دریچه ها مانند گذشته 
کار نمی کنند و رگ ها خاصیت ارتجاعی خود را از دست می 

دهند و سفت می شوند.
جنسیت: هورمون های زنانه می توانند به دیواره رگ ها اجازه 
کشش دهند. افرادی که باردار هستند، از قرص های ضد بارداری 
استفاده می کنند یا در دوران یائسگی قرار دارند، به دلیل تغییرات 
در سطح هورمون، در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به واریس 

هستند.
سابقه خانوادگی: این بیماری می تواند ارثی باشد.

سبک زندگی: ایستادن یا نشستن طولانی مدت گردش خون را 
کاهش می دهد. پوشیدن لباس های محدود کننده مانند کمربند 

یا شلوار با کمربند تنگ می تواند جریان خون را کاهش دهد.
یا  مانند یبوست شدید  از شرایط سلامتی،  سلامت کلی: برخی 

تومورهای خاص، باعث افزایش فشار در وریدها می شود.
مصرف تنباکو: افرادی که از محصولات تنباکو استفاده می کنند 

بیشتر در معرض ابتلا به واریس هستند.
وزن: اضافه وزن به رگ های خونی فشار وارد می کند.

واریس بسیار شایع است و حدود ۳/۱ از کل بزرگسالان واریس 
دارند؛ آنها در زنان نسبت به مردان شایع تر است.

علائم واریس چیست؟
قابل تشخیص ترین علامت وریدهای واریسی، یک سیاهرگ آبی 
یا بنفش است که دقیقا زیر سطح پوست شما وجود دارد. علائم 

عبارتند از:
رگهای برآمده: رگهای پیچ خورده، متورم و طناب مانند اغلب آبی 
یا بنفش هستند. آنها درست در زیر سطح پوست روی پاها، مچ 
پاها و پاهای شما ظاهر می شوند. آنها می توانند به صورت خوشه 
عنکبوتی(  )وریدهای  آبی  یا  قرمز  ریز  خطوط  کنند.  رشد  ای 

ممکن است در نزدیکی پوست ظاهر شوند.
خستگی،  احساس  است  ممکن  پاها  عضلات  سنگین:  پاهای 

سنگینی یا سستی کنند، به خصوص پس از فعالیت بدنی.
خارش: ناحیه اطراف رگهای واریسی ممکن است خارش داشته 

باشد.
درد: پاها ممکن است دردناک باشند، به خصوص در پشت زانو. 

ممکن است گرفتگی عضلات نیز داشته باشید.
ضربان  و  متورم  است  ممکن  شما  پاهای  و  پا  مچ  پاها،  تورم: 

داشته باشند.
می  نشود،  درمان  واریس  اگر  پوستی:  های  زخم  و  رنگ  تغییر 
تواند باعث ایجاد تغییر رنگ قهوه ای در پوست شما شود. رگ 
های واریسی شدید می تواند باعث ایجاد زخم های وریدی روی 

پوست شما شود.
رگ های واریسی معمولا در کجا ظاهر می شوند؟

اغلب، رگ های واریسی در نیمه پایینی بدن، معمولاً روی ساق 
پا، مچ پا و پا ایجاد می شوند. آنها همچنین می توانند در ناحیه 
افرادی که  به ویژه در  ایجاد شوند )سندرم احتقان لگن(،  لگن 

بچه دار شده اند.
واریس در بیضه ها )واریکوسل( می تواند منجر به ناباروری شود.

علت واریس چیست؟
افتد که دیواره رگ های شما ضعیف  اتفاق می  واریس زمانی 
می شود. همانطور که فشار خون در رگ شما افزایش می یابد، 
دیواره های ضعیف شده به رگ شما اجازه بزرگتر شدن می دهند. 
همانطور که رگ شما کشیده می شود، دریچه هایی که خون را 
در یک جهت در رگ شما حرکت می دهند نمی توانند آنطور که 
باید کار کنند؛ در نتیجه آن خون کند حرکت می کند یا در رگ 
شما جمع می شود و باعث تورم، برآمدگی و پیچش رگ شما می 
شود.دیواره های ورید و دریچه ها ممکن است به دلایل مختلفی 

ضعیف شوند، از جمله:
هورمون ها
روند پیری
اضافه وزن

پوشیدن لباس محدود کننده
فشار داخل سیاهرگ از ایستادن طولانی مدت

واریس پا
واریس چگونه تشخیص داده می شود؟

رگ های واریسی نزدیک به سطح پوست شما و به راحتی قابل 
مشاهده هستند. پزشکان می توانند این بیماری را در طول معاینه 
فیزیکی تشخیص دهند. آنها رگهای شما را احساس می کنند و در 

حالی که نشسته اید و ایستاده اید آنها را معاینه می کنند.
برای دیدن تصاویر دقیق از رگ های شما و بررسی عوارض، 
ممکن است سونوگرافی توصیه کنند. این تست ایمن و بدون درد 
از امواج صوتی برای تولید تصاویری از بافت های داخل بدن 
شما استفاده می کند. سونوگرافی می تواند لخته شدن خون و 

نحوه عملکرد دریچه های شما را نشان دهد.
درمان واریس چیست؟

درمان ها  این  اما  ندارد،  وجود  واریس  برای  درمانی  اگرچه 
می توانند ظاهر آن ها را کاهش داده و ناراحتی را از بین ببرند:

افزایش جریان خون و کاهش فشار در وریدهای  برای  ارتفاع: 
خود، باید پاهای خود را چندین بار در طول روز بلند کنید.

جوراب های الاستیک: جوراب ها یا جوراب های حمایتی رگ 
های شما را فشرده می کنند و ناراحتی را کاهش می دهند. فشرده 
سازی از کشش رگ های شما جلوگیری می کند و به جریان 
درمانی  کند.تزریق  حرکت  تر  راحت  تا  کند  می  کمک  خون 
)اسکلروتراپی(: در طول اسکلروتراپی، یک پزشک محلولی را 
باعث می شود که دیواره  به رگ شما تزریق می کند. محلول 
های سیاهرگ به هم بچسبند. در نهایت، رگ شما به بافت اسکار 
تبدیل می شود و محو می شود.    لیزر درمانی: در یک روش کم 
تهاجمی به نام فرسایش حرارتی درون وریدی ، پزشک از یک 
کاتتر )یک لوله بلند و نازک( و لیزر برای بستن ورید آسیب دیده 

استفاده می کنند.

 مدیرکل انتقال خون استان تهران با بیان اینکه رویدادهایی 
افزایش  و  مناسبتی  تعطیلات  اربعین،  روی  پیاده  چون 
سفرها سبب افت شدید اهدای خون در شهریور ماه گذشته 
اما  است  هفته  یک  درحد  ذخایر خون  اگرچه  گفت:  شد، 

وضعیت پلاکت مناسب نیست.
اربعین بیش از  پیاده روی  افزود: در آیین  شُبرّ  سید منتظر 
که  شدند  معنوی  سفر  این  عازم  تهران  از  نفر  میلیون  یک 
بسیاری از اینها از اهداکنندگان خون بودند؛ علاوه بر آن به 
دلیل تعطیلی های مناسبتی در شهریور ماه و افزایش سفرها 
سبب شد تا استقبال هموطنان از اهدای خون کاهش یابد.

به  خون  اهدای  از  استقبال  و  وضعیت  اگر  داد:  ادامه  وی 
همین حالت ادامه یابد در تامین خون مورد نیاز با مشکل 
روبرو می شویم و سطح ذخایر خون به کمتر از یک هفته 

خواهد رسید.
حاضر  حال  در  گفت:  تهران  استان  خون  انتقال  مدیرکل 
آن  ذخیره  سطح  و  نداریم  مشکلی  خون  مورد  در  اگرچه 
در حد یک هفته است اما با توجه به اینکه عمر محصولی 
ذخایر  است، وضعیت  روز  و حد سه  کوتاه  پلاکت  مانند 

آن مناسب نیست.
بیماران  از  بسیاری  ضروری  نیاز  پلاکت  کرد:  تاکید  وی 
مانند بیماران سرطانی است و با تزریق آن وضعیت بیمار 
ثابت شده و برای شیمی درمانی و ادامه روند درمان آماده 

می شوند.
اهدا  توانند خون  درحال حاضر همه گرو های خونی می 
افرادی دارای گروه خونی منفی و  بهتر است که  اما  کنند 
اهدا  خون  بیشتر  هستند  منفی   O خونی  ه  گرو  بخصوص 

کنند.
هموطنان خون اهدا کنند

وی با بیان اینکه روند کاهش اهدای خون در شهریور ماه 
تقریبا در همه کشور را داشته ایم، اما به دلیل اینکه تهران 
و  است  جراحی  اعمال  از  بسیاری  انجام  و  پزشکی  قطب 
ادامه درمان  برای  نقاط کشور  از دیگر  بیماران  از  بسیاری 
زیاد  آن  های  فرآورده  و  خون  به  نیاز  آیند،  می  تهران  به 
اهدای خون  برای  مردم می خواهیم که  از  بنابراین  است، 

اقدام کنند.
همه گروه های خونی، خون اهدا کنند

اعلام کرد: در حال حاضر همه گرو های خونی می  شُبرّ 
توانند خون اهدا کنند اما بهتر است که افرادی دارای گروه 
خونی منفی و بخصوص گرو ه خونی O منفی هستند بیشتر 

خون اهدا کنند.
مصرف  اما  شود  می  اهدا  خون  ۱۲۰۰واحد  روزانه 

۱۵۰۰واحد است
وی با بیان اینکه قبل از شهریور میزان ذخایر خون در حد 
دو هفته بود در حال حاضر به یک هفته کاهش یافته است، 
تاکید کرد: در حال حاضر روزانه ۱۲۰۰ واحد خون اهدا 
اینکه  یعنی  این  و  است  ۱۵۰۰واحد  مصرف  اما  شود  می 

روزانه ۳۰۰واحد خون از ذخایر برداشته می شود.
اینکه  به  توجه  با  تهران گفت:  استان  انتقال خون  مدیرکل 
در دیگر استان ها نیز این کاهش اهدا را داشتیم، بنابراین 
ازطریق شبکه ملی خون رسان هم از طریق دیگر استان ها 
نمی توان نیاز به خون را جبران کرد و از مردم می خواهیم 

خون اهدا کنند.
شود  می  اهدا  خون  ۱۲۰۰واحد  روزانه  حاضر  حال  در 
روزانه  اینکه  یعنی  این  و  است  ۱۵۰۰واحد  مصرف  اما 

۳۰۰واحد خون از ذخایر برداشته می شود.
کوتاه  و  بودن سرما  پیش  در  به  توجه  کرد:با  تصریح  وی 
شدن روز ها و همچنین افزایش میزان آلایندگی هوا، پیش 
بینی می شود میزان استقبال برای اهدای خون کاهش یابد 
تامین  فقط  و  است  همیشگی  خون  به  نیاز  هم  ازسویی  و 

خون ازطریق اهدای آن امکان پذیر است.
به صورت  درایران  اهدای خون  در حال  ایرنا  گزارش  به 
کاملا داوطلبانه انجام می شود و شاخص اهدای خون در 
سال  در  خون  اهدای  آمار  براساس  حاضر  حال  در  ایران 
گذشته)۱۴۰۱( ۲۶ نفر به ازای یک هزار نفر جمعیت کشور 
بین  در  موقعیت خوبی  دارای  ایران  لحاظ  این  از  و  است 

دیگر کشورها است.
به  مبرم  نیاز  برای موقعیت هایی که در آن  مثال  بارزترین 
خون پیدا می شود، عبارت از زمان بروز حوادث و سوانح 
اعمال  و  ها  سوختگی  رانندگی،  تصادفات  نظیر  گوناگون 

جراحی است.
همچنین زنان باردار در حین زایمان، نوزادان و به خصوص 
نوزادان نارسی که به زردی دچار می شوند، نیازمند خون 
هستند و از طرفی بیماران مبتلا به سرطان که تحت شیمی 
درمانی یا اشعه درمانی قرار دارند هم از مصرف کنندگان 
خون و فرآورده های خون هستند.بسیاری از بیماران دیگر 
بهره  برای  ناگزیرند  نیز  بیماران تالاسمی و هموفیلی  مانند 
به  عمر  تمام  برای  طبیعی  نسبت  به  زندگی  یک  از  مندی 

شکل منظم خون یا فرآورده های خون دریافت کنند.

کارشناس پیشگیری از اعتیاد؛

خانواده ها بر مصرف آرام بخش های 
فرزندان نظارت کنند

کارشناس پیشگیری و درمان اعتیاد سازمان بهزیستی کشور 
بسیاری  گفت:  و  داد  خبر  دارویی  اعتیادهای  افزایش  از 
یا  آرامبخش  عنوان  به  داروها  این  از  خانواده ها  مواقع 
مسکن بدون تجویز پزشک برای فرزندان خود استفاده می 
حساسیت  آنها  مصرف  با  رابطه  در  باید  آنکه  حال  کنند 
اعتیادهای  اینکه  بیان  با  اولیایی  باشند.آزاده  لازم را داشته 
در  دارو  به  دسترسی   افزود:  دارد،  افزایشی  روند  دارویی 
مقایسه با موادمخدر آسان تر و بیشتر است. بسیاری اوقات 
دلیل  به  پیراپزشکی  پرستار و گروه های  در قشر پزشک و 
در  آن  از  غیر  می بینیم؛  را  مواد  این  داروها،  به  دسترسی 
کشور  دارویی  شبکه  از  گاهی  داروها  این  هم  آزاد  بازار 

خارج شده و در دسترس عموم قرار می گیرد.
به  امروز در درمانگاهها داروی زولپیدم  وی تصریح کرد: 
عنوان دارویی که برای درمان کوتاه مدت مشکلات خواب 
ضددرد  مخدر  داروی  که  اکسی کدون  و  می شود  استفاده 
بکار  شدید  تا  متوسط  دردهای  کاهش  برای  که  است 
این  متولیان  و  شود  می  مصرف  گذشته  از  بیش  می رود، 
مرکز علت این امر را غیرممکن یا بسیار سخت بودن درمان 
بیماری عنوان می کنند.کارشناس پیشگیری و درمان اعتیاد 
درمان  کلی  طور  به  کرد:  تاکید  کشور  بهزیستی  سازمان 
اعتیاد  نوع  این  بسیار سخت است زیرا  اعتیادهای دارویی 
قدرت مهار درونی و خویشتن داری فرد را از بین می برد 
خودکشی  سمت  به  وی  است  ممکن  حتی  که  طوری  به 

سوق یابد.
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 سهام عدالت مشمولان جدید ۱۰ میلیون تومان خواهد بود
نفر  میلیون   ۴ حدود  گفت:  خصوصی سازی  سازمان  رئیس 
 ۱۰ باید  افراد  این  برای  هستند.  عدالت  سهام  مشمول جدید 
میلیون تومان سهام در نظر بگیریم. پس از مشخص شدن سبد 

سهام اجرای آن آغاز خواهد شد.
  مالک رحمتی رئیس سازمان خصوصی سازی سیاستهای این 
سازمان در مورد مولدسازی دارایهای دولت، خصوصی سازی 

و سهام عدالت را در صدا و سیما تشریح کرد.
تمام  نیمه  پروژه های  تکمیل  مولدسازی  از  منظور  وی گفت: 
است. در  اموال دولت  و  دارایی  فروش  نه  و  دولتی  راکد  و 
دولت سیزدهم و دوره جدید فرایند واگذاری ها از جمله سهام 
عدالت و سایر واگذاری های اصل چهل و چهاری تمرکز بر 
شناسایی و مشارکت تعاونی های واقعی مردمی است اما از 
و  دهی  زیان  و  کارگر  اخراج  دنبال  به  که  بخش خصوصی 
تخریب و تعطیلی بنگاه و یا سواستفاده از اموال واگذار شده 

داشته باشد جایی در این فرایند ندارد.
به گفته رحمتی، در اجرای سیاست های اصل چهل و چهار 
قانون اساسی متاسفانه در تمام دولت های قبل کوتاهی شده و 

رهبر انقلاب نیز به آن انتقاد و اشاره داشته اند.
رئیس سازمان خصوصی سازی بیان داشت: در واگذاری های 
قبلی هر خریداری که قیمت بالاتر اعلام می کرد برنده مزایده 
و  سازی  سازمان خصوصی  فعالیت  از  دوره  این  در  اما  بود 
از شرایط  تنها یکی  قیمت  اعلام  تعیین و  در دولت سیزدهم 
لازم در واگذاری است و بطور حتم می بایست خریداری که 
می خواهد مدیریت یک بنگاه را برعهده بگیرد، باید الزامات 
مدیریت بهره ورانه و مدل کسب و کار خود را در شش محور 

به سازمان خصوصی سازی پاسخ دهد.
وی اضافه کرد: اصلاحیه قانون اجرایی سیاست های اصل ۴۴ 
اساس  این  بر  و  رسیده  بندی  جمع  به  دولت  در  اکنون  هم 
شده  ترسیم  کشور  سازی  خصوصی  سازمان  جدید  رویکرد 
است بنابراین تقدم و تاخر در واگذاری ها تنها یکی از شروط 
ما خواهد بود. از این پس هر خریداری برای حضور در مزایده 
های سازمان خصوصی سازی می بایست طرح توسعه و دانش 
و  دهد  ارایه  غیره  و  لازم  تجهیزات  و  منابع  همچنین  و  فنی 
برنامه ۵ ساله خود برای چشم انداز سودآوری بنگاه،مدیریت 
اقتصادی  بنگاه  مدیریت  و  بازار  سهم  عملیاتی،  نقد  جریان 

واگذار شده را ارایه و به تایید برساند.
 ۲ نویسی  پذیره  سازی،  خصوصی  سازمان  رئیس  گفته  به 
سوخت  گسترش  شرکت  توسعه  طرح  تومانی  میلیارد  هزار 
سبز زاگرس در عرض ۲ روز نمونه ای موفق از روش جدید 
واگذاری شزکت های اصل چهل و چهاری بود که از طریق 
بازار سرمایه با مشارکت ۹۵ هزار سهامدار حقیقی و همچنین 

مشارکت ۵۰ درصدی شرکت های حقوقی محقق شد.
در  دولتی که  این شرکت  نویسی طرح  پذیره  رحمتی گفت: 
فهرست واگذاری های سازمان خصوصی سازی قرار داشت با 
مدلی انجام گرفت که پس از کاهش ۳۰ درصدی سهام دولت 
در این شرکت فاقد تولید، الباقی سهام از طریق بازار سرمایه 
بفروش رسید تا تامین مالی این طرح سازگار با محیط زیست 

با موفقیت انجام شود.
ایجاد  با  که  است  مردم  دستان  در  زیادی  پول های سرگردان 
با اطمینان بدانند که می توانند از  بستر برای عموم مردم که 
سرمایه گذاری خود سود ببرند، می توان فرایند واگذاری ها را 

با مشارکت عموم مردم تسری داد.
بنابر اظهارات رئیس سازمان خصوصی سازی، تا کنون برای 
توزیع  و  تخصیص  عدالت  سهام  ایرانی  میلیون   ۴۹ از  بیش 
شده و قرار است برای مشمولان جدید که قریب به بیش از ۴ 
میلیون نفر از شهروندان کشور می شوند، سبدی از ۱۲ شرکت 

خوب سهامی عام تشکیل و تعیین شود.
وی گفت: حدود ۲۰ روزقبل این سبد به ارزش هر نفر به مبلغ 
۱۰ میلیون تومان تعیین شده که باید به تعدادی از هم وطنان 
مشمول دو یا سه دهک تقسیمات درآمدی و همچنین مشمولان 
تحت پوشش کمیته امداد امام )ره( و سازمان بهزیستی کشور 

تخصیص داده شود.
هزار   ۵۰ مبلغ  تا  بایست  می  قانون  مطابق  رحمتی،  باور  به 
میلیارد تومان سهام برای تخصیص سبد سهام عدالت مشمولان 
معرفی  دولت  هیات  سوی  از  تصویب  و  دارایی  این  جدید 
می کردیم که هم اکنون این سبد با حضور سهام ۱۲ شرکت 
به  تصویب  برای  تومان  میلیارد  هزار   ۵۲ ارزش  به  سودآور 
هیات دولت تقدیم شده است. پایش دقیق شرکت های واگذار 
حساسیت  با  سازی  خصوصی  سازمان  جدید  دوره  در  شده 
بالایی دنبال و نظارت می شود و با تکیه بر ضمانت اجرای 
قوی قانونی موضوعات مختلف اعم از اشتغال، تاخیر در واریز 
حقوق و دستمزد کارگر، روند سودآوری و بهره وری کارآمد 

بنگاه واگذار شده رصد می شود.
حوزه  در  گفت:  هم  را  این  سازی  سازمان خصوصی  رئیس 
مولدسازی ، خواهش ما در سازمان خصوصی سازی مطالبه 
گری رسانه ها درباره این موضوع است، چرا که معتقدم گره 
اشتغال و کمک  نیمه کاره کشور،حل  پروژه های  از  گشایی 
به حتی کاهش قیمت مسکن برای مردم با این طرح که مورد 
تاکید رهبر انقلاب نیز هست محقق می شود. بنای کار سازمان 

خصوصی سازی در دوره جدید تبدیل دارایی منجمد و پروژه 
انداز  چشم  با  ها  پروژه  اتمام  و  کارا  دارایی  به  کاره  نیمه 

سودآوری است و نه به معنای فروش دارایی ملک و اموال.
* شناسایی 56.8 هزار دارایی راکد

تعداد ۵۶  قانونی،  با شناسایی خلاهای  آور شد:  یاد  رحمتی 
هزار و ۸۸۰ دارایی راکد و منجمد دستگاه های دولتی با طول 
عمر بعضا ۱۵ سال،موضوع مولدسازی که اساسا از یک عقبه 
تاریخی قوی قانونی برخوردار بوده و در برنامه های مختلف 
توسعه کشور مطرح بوده دوباره در دستور کار قرار می گیرد 
و در نهایت با ارایه راهکار و اصلاح ضعف های موجود در 
آیین نامه اجرایی مولدسازی دارایی ها مسیر لازم تکمیل شد .

وی گفت: در قوانین قبلی ضمانت اجرای قوی برای مولدسازی 
وجود نداشت و اغلب مدیران دستگاه های دولتی رغبتی برای 
تواند  می  مولدسازی  مجری  اکنون  هم  اما  نداشتند  همکاری 
موضوع  قاطعیت  با  آن  اجرایی  نامه  آیین  و  قانون  به  اتکا  با 

مولدسازی را دنبال کند.
گاهی از مولدسازی به گونه ای سخن گفته می شود که گویی 
هدف مدنظر ما  فروش اموال و املاک دولت است در حالیکه 
نامه  آیین  در  موجود  روش   ۷ از  یکی  تنها  دارایی  فروش 
اجرایی مولدسازی است.هم اکنون  هیچ ملک یا اموالی متعلق 

به دولت بدون ارزش افزایی امکان واگذاری ندارد.
واگذاری  برای  نفر  یک  تنها  قبل  قوانین  تمام  در  گفت:  وی 
دارایی ها تصمیم می گرفت اما اکنون با ظرفیت های مترقی 
 ۸ شده،  دیده  مولدسازی  اصلاحی  اجرایی  نامه  آیین  در  که 
قضاییه،  قوه  الاختیار  تام  نماینده  از جمله  عالی  هیات  عضو 
و  راه  بودجه،وزیر  و  برنامه  سازمان  قوه،رییس  سه  سران 
شهرسازی حضور دارند و باید همه اعضا موضوع مازاد یا غیر 

مازاد دارایی را به تصویب برسانند.
بدون  ملک  فروش  امکان  دیگر  سوی  از  شد:  یادآور  وی 
اینکه کاربری لازم برای آن اخذ شده باشد میسر نیست و تا 
استخراج  قیمت  همچنین  برود.  پیش  باید  پروانه  اخذ  مرحله 
همان  در  بایستی  می  دادگستری  کارشناس  سوی  از  شده 
هیات  اینکه  سوم  برسد.  تصویب  به  مولدسازی  عالی  هیات 
عالی مولدسازی علاوه بر تصویب قیمت می بایست شرایط 
واگذاری و مزایده را نیز مصوب کند.به گفته رحمتی، برخی 
معتقدند با این چرخه،مسیر مولدسازی با کندی پیش خواهد 
رفت در حالیکه مطابق با آیین نامه اجرایی مولدسازی برای هر 
مرحله از آماده سازی دارایی ها دوره زمانی مشخصی تعیین 

شده که در صورت تخلف از آن قابل پیگرد قانونی است.
و  مردم  حضور  با  گفت:  سازی  خصوصی  سازمان  رییس 
مشارکت جدی تشکل های مردم نهاد مولدسازی میسر است، 
تاکنون ۳۵۹۰ دارایی راکد و پروژه نیمه تمام شناسایی شده 
که در هیات عالی مولدسازی تعدادی از این اموال به عنوان 
پروژه مازاد و ۱۹۳ پروژه به دلیل عدم نیاز به ارزش افزایی 
پروژه   ۵۴۲ است.  شده  گذاشته  کنار  مولدسازی  فهرست  از 
پرونده   ۴۷۵ که  است  کارشناسی  مطالعه  حال  در  دارایی  و 
شده  داده  تحویل  سازی  سازمان خصوصی  به  تعداد  این  از 
است. اولویت ما ترجیحا اخذ کاربری مسکونی برای املاک 
راکد است چون با عرضه آنها به مشکل کاهش قیمت مسکن 

کمک خواهد کرد.
رحمتی گفت: ۱۱۷ پرونده نیز به کمیسیون ماده ۵ برای تغییر 
کاربری ارسال شده و تا این لحظه قیمت گذاری ۴۵ فقره از 
املاک بلا استفاده و دارایی های راکد و پروژه های نیمه تمام 

تعیین شده است. این اقدامات طی یک ماه اخیر فعالیت دوره 
جدید سازمان خصوصی سازی تسریع شده و از مهرماه امسال 
آگهی مولدسازی این دارایی ها از طریق تالار معاملات بورس 

کالا شروع خواهد شد.
در هیات عالی مولدسازی کمیته پایش وظیفه دارد طرح هایی 
بطور  شوند  اعتبار  تامین  بایست  می  مولدسازی  مسیر  از  که 

مشخص شناسایی شوند.
محل  از  تومان  میلیارد  هزار   ۱۰۰ امسال  پایان  تا  گفت:  وی 
اتمام  برای  مولدسازی دارایی های راکد و بلااستفاده دولتی 
البته  شد  خواهد  محقق  گذاران  سرمایه  حضور  و  ها  پروژه 
در برخی پروژه ها قانونگذار امکان تهاتر دارایی با طلبکاران 

دولت را فراهم کرده که کارگشا خواهد بود.
اعضای هیات عالی مولدسازی ریالی دریافت نکرده و نخواهد 
مطالعه  به درستی  یا  منتقدان  از سوی  مولدسازی  شد.مطالب 
نشده یا اطرافیان و مشاوران آنها بطور صحیح منتقل نکرده اند.

به گفته رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: در ماده ۱۵ آیین 
نامه اجرایی مولدسازی و تبصره های ذیل آن به وقوع هزینه 
های اجرایی و کارمزد به عنوان درآمد مجری و مصارف آن 
شده  تصریح  کشور  کل  حسابرسی  سازمان  نظارت  حتی  و 
توجه  با  مولدسازی  عالی  هیات  تصمیمات  حیطه  در  است. 
گیری  تصمیم  به  واگذاری  هیات  در  گذشته  خلاهای  به 
و  قیمت گذاری،فروش  تا  است  داده شده  امنیت خاطر  فقط 
سازی  سازمان خصوصی  شوند.رئیس  مند  ظابطه  مولدسازی 
گفت: اعضای شورای عالی مولدسازی فقط در برابر تصمیم 
مبتنی بر خرد جمعی مصون هستند. تاکنون ۱۷ جلسه شورای 
عالی مولدسازی بدون حتی یک غائب با حضور تمام اعضا 

برگزار شده است.
نیمه  طرح   ۷۰۳ با  قزوین  استان   ۴ از  غیر  به  گفت:  وی 
تمام،زنجان با ۷۰۰ ،سمنان با ۸۵۳ و البرز با ۳۵۳ طرح نیمه 
تمام و املاک راکد در الباقی استان های کشور بیش از هزار 
برای  مولدسازی  طرح  دارد.  وجود  دولتی  تمام  نیمه  پروژه 
فروش دارایی و اموال نیست   می بایست مسئله نظام و  کشور 

را در باز کردن قفل نقدینگی حل کند.
از  باید  نیمه تمام دولت  به گفته رحمتی، طرح های عمرانی 
با  بازارسرمایه،مشارکت  در  نویسی  پذیره  یا  فروش  طریق 
مدیریت  سپاری  خصوصی،معاوضه،برون  و  غیردولتی  بخش 
فاقد  های  طرح  آن،توقف  مازاد  میزان  به  طرح  پیمان،تکمیل 

توجیه و غیره باید مولدسازی شوند.
 به غیر از هیات عالی مولدسازی در این سطح چه کسی می 
فصل  دولتی  های  دستگاه  و  ها  در شرکت  قاطعیت  با  تواند 

الخطاب اجرای پروژه ها باشد؟
از  مازاد  غیرمنقول  اموال  مولدسازی  زودی  به  گفت:  وی 
و  زمین  های  از طریق صندوق  از جمله  بازار سرمایه  طریق 
ساختمان، صندوق های پروژه و غیره را آغاز می کنیم. ۱۵ 
درصد سهام سایپا و بخشی از سهام ایرانخودرو همچنان در 
ایراد  با  گذاری  وثیقه  دلیل  به  که  هاست  واگذاری  فهرست 

مواجه هستند.
تا  فعالیت  بدو  از  سازی  خصوصی  سازمان  گفت:  رحمتی 
کنون تعداد ۹۱۷ بنگاه واگذار شده به بخش خصوصی اعم از 
بلوکی،تدریجی، رددیون و سهام عدالت و ترجیحی؛ فقط ۲۲ 
مورد قرارداد بنگاه هایی که واگذار شده اند هم اکنون فسخ و 
ابطال شده است.بنگاه های فسخ شده که  ۹ شرکت، ۲ سیلو، 

دو کشتارگاه و ۹ جایگاه سوخت را شامل می شود.

بانک  سایست های  گفت:  اقتصادی  مسائل  کارشناس   
نقدینگی  رشد  کنترل  بانک ها،  انضباط  حوزه  در  مرکزی 
و تلاش برای ناترازی شبکه بانکی موجب برقراری ثبات 
ارز، طلا،  مسکن و خودرو شده  بازارهای  آرامش در  و 
است و پیش بینی می شود این روند در ماه های آینده ادامه 

داشته باشد.
در  ارز  بازارا  وضعیت  درباره  شهری«  شقاقی  »وحید 
هفته های اخیر و شرایط تا پایان سال، اظهار کرد: امسال 
مختص  تنها  این  البته  است،  حاکم  ارز  بازار  بر  آرامش 
بازار ارز نیست و در سایر بازارهای دارایی نیز ثبات و 

آرامش برقرار بود.
وی با اشاره به وضعیت نرخ تورم در کشور افزود: تورم 
در  محاسبات  مطابق  و  دارد  کاهنده  روند  نقطه  به  نقطه 
به  نقطه  تورم  بدبینانه  و  میانه  خوشبینانه،  سناریوی  سه 
درصد   ۳۵ و   ۳۰  ،۲۷ برابر  ترتیب  به   ۱۴۰۲ اسفند  نقطه 

خواهد شد.
انتظارات تورمی فروکش کرد

این کارشناس مسائل اقتصادی ادامه داد: در کنار کاهش 
سیاست های  با  تورمی  انتظارات  نقطه،  به  نقطه  تورم 
این  نتیجه  نیز فروکش کرده است و در  اقتصادی دولت 
سرمایه  و  خودرو  مسکن،   طلا،  بازار  بر  آرامش  شرایط 

حاکم و هیجانات از بین رفته است.

شقاقی شهری بیان کرد: چند ماهی است که نرخ دلار در 
مرکز مبادله در کانال ۴۰ و ۴۱ هزار تومان نوسان دارد در 
بازار آزاد نیز دلار با قیمت کمتر از ۵۰ هزار تومان معامله 
ثبات نرخ دلار در  نتیجه پیش بینی می کنم  می شود و در 
ماه های آینده ادامه داشته باشد و حتی کاهش خواهد شد.

وی با بیان اینکه توصیه می کنم بانک مرکزی سال آینده 
حوزه  در  خود  سیاست های  و  کند«  عمل  هوشمندانه 
کردن  منظبط  نقدینگی،  رشد  کنترل  بانک ها،  انضباط 
ادامه  را  بانک ها  ناترازی  کاهش  برای  تلاش  و  بانک ها 
بانکی  نظام  مدیریت سختگیرانه  مرکزی  بانک  زیرا  دهد، 

را شروع کرده است.
این استاد اقتصاد دانشگاه توضیح داد: در حوزه ارز نیز 
با توجه به منابع ارزی آزاد شده و اقدامات بانک مرکزی 
در حوزه مصرف منابع ارزی و در کنار کاهش انتظارات 

تورمی، آرامش بر بازار ارز حاکم شده است.
که  است  این  ما  نگرانی  گفت:  اقتصادی  کارشناس  این 
تابستان  در  آمریکا  انتخابات  بودن  درپیش  به  توجه  با 
سال آینده و سناریوی احتمال پیروزی جمهوری خواهان 
انتظارات تورمی دوباره در کشور بازگردد؛ بنابراین باید 
بر اساس رخدادهای بین المللی و با درنظر گرفتن شرایط 
تورم  کاهنده  روند  این  تا  باشیم  داشته  آمادگی  تحریمی 

نقطه به نقطه ادامه داشته باشد.

 کاهش ۱.۷ درصدی
 نرخ بیکاری در روستاها

جمهور  رئیس  محروم  مناطق  و  روستایی  توسعه  معاون 
برنامه های  اجرای  با  گفت:  روستا  ملی  روز  مناسبت  به 
 ۱.۷ کشور  روستاهای  در  بیکاری  نرخ  اشتغال زایی، 
درصد کاهش یافت.  سید امیرحسین مدنی، معاون توسعه 
روستایی و مناطق محروم رئیس جمهور، در برنامه صبح 
عشایر،  و  روستا  روز  مهر   ۱۵ روز  اشاره  با  ایران،  بخیر 
امام خمینی  آباد در مصلی  نمایشگاه روستا  برگزاری  از 
روستاها  در  اشتغال زایی  ظرفیت های  و  داد  خبر  تهران 
روستا  نمایشگاه  جزئیات  مورد  در  کرد.مدنی  تشریح  را 
آباد گفت: ما در اطراف خود آثار زیادی از ظرفیت های 
اولین  ما  باعث شد که  روستایی می بینیم. همین موضوع 
تحت  را  روستایی  اجتماعی  و  اقتصادی  حوزه  رویداد 
شاهد  رویداد  این  در  ما  کنیم.  برگزار  روستاآباد  عنوان 
هستیم  پایتخت  در  کشور  روستایی  نفر  هزار   ۴ حضور 
که محصولات تولیدی خود را در قالب هزار غرفه ارائه 
می دهند. این رویداد از روز چهارشنبه ۱۲ مهر ۱۴۰۲ در 
مصلی امام خمینی آغاز می شود و از ساعت ۱۰ صبح تا 
۹ شب پذیرای مردم عزیز هستیم و امیدواریم که به این 
واسطه تجربه شیرینی رقم بخورد.وی در ادامه افزود: در 
اشتغال زایی  جهت  در  متعددی  طرح های  اخیر،  سال  دو 
شکرانه  روستا  روز  برنامه  در  که  شد  انجام  روستایی 
اقدامات  پی  در  داشت.  خواهیم  را  آن ها  از  بهره برداری 
ایجاد  شغل  هزار   ۶۷۰ از  بیش  مجموعا  گرفته  صورت 
شده که از طریق سامانه رصد وزارت تعاون، کار و رفاه 
است.معاون  صحت سنجی  و  رصد  قابل  کاملا  اجتماعی 
توسعه روستایی همچنین گفت: بر اساس شاخص اعلام 
شده توسط مرکز آمار، ما شاهد کاهش ۱.۷ درصدی نرخ 
است. خوبی  بسیار  اتفاق  که  بوده ایم  روستا  در  بیکاری 

ایجاد شده می توانند در  این مشاغل  وی همچنین گفت: 
تولید  کوچک  مجموعه های  مانند  خرد  حوزه های  قالب 
صورت  به  که  مجموعه هایی  تا  زنبور  پرورش  و  عسل 
هستند،  خانگی  مشاغل  تکمیل کننده  تبدیلی،  صنایع 
است  مشاغلی  شامل  اقتصادی  طرح های  این  باشند. 
و  صنعت  در  تاثیرگذار  متوسط  و  کوچک  قالب  در  که 
با  شاالله  ان  هستند.  خرد  و  خانگی  مشاغل  تکمیل کننده 
از  بیش  از  روستا  روز  در  جمهوری،  ریاست  موافقت 
مورد  در  کرد.مدنی  خواهیم  بهره برداری  طرح،  هزار   ۲
داشت:  اظهار  محروم  مناطق  در  گرفته  اقدامات صورت 
چشم  به  محرومیت  ما  کشور  از  بخش هایی  در  متاسفانه 
می خورد. باید این موضوع را در نظر داشت که در این 
زمینه در کشور ما اتفاقات زیرساختی بزرگی افتاده است. 

 تداوم آرامش و ثبات در بازار ارز
 تورم تا پایان سال روند کاهنده دارد

عضو کمیسیون انرژی مجلس اعلام کرد؛

ابتکار دولت در افتتاح فاز ۱۱ پارس 
جنوبی در جهت تامین گاز صنایع

با  ناترازی  مسئله  گفت:  مجلس  انرژی  کمیسیون  عضو 
دو رویکرد افزایش تولید و بهینه سازی مصرف باید حل 
پارس جنوبی  از  تولید گاز  افزایش  از همین رو  و  شود 
قدم مهمی در جهت رفع ناترازی به خصوص در بخش 
صنعتی کشور است. همچنین باید به بهینه سازی مصرف 
و  تولید  میزان  تراز  زیرا  باشیم  داشته  توجه  هم  سوخت 

مصرف گاز در کشور منفی است.
»رمضانعلی سنگدوینی« در رابطه با افتتاح فاز ۱۱ پارس 
افتتاح میادین مشترک گازی یکی  جنوبی، اظهار داشت: 
از مهم ترین اولویت هایی است که دولت باید اهتمام ویژه 
پارس   ۱۱ فاز  افتتاح  خوشبختانه  و  باشد  داشته  آن  به 
جنوبی که یکی از بزرگ ترین میدان گازی دنیا است را 

می توان یکی از موفقیت های دولت دانست.
افتتاح  در  قبلی  دولت های  کاری  کم  از  انتقاد  با  وی 
فازهای مشترک گازی، بیان داشت: دولت سیزدهم ورود 
شرکت های  که  حالی  در  و  داشت  مساله  این  به  خوبی 
خارجی و توتال فرانسه از انجام این کار امتناع ورزیدند 
داخلی  مهندسین  توان  از  استفاده  با  سیزدهم  دولت  اما 
به  را  بودیم  آن  منتظر  سال ها  که  کاری  توانست  کشور 
 ۱۱ فاز  افتتاح  افتخارات  از  یکی  بنابراین  برسد؛  نتیجه 
اهمیت  که  است  داخلی  توان  به  اتکا  جنوبی،  پارس 

بسیاری دارد.
نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس با اشاره به بحث 
بیان داشت:  با آغاز فصل زمستان،  ناترازی گاز هم زمان 
مسئله ناترازی با دو رویکرد افزایش تولید و بهینه سازی 
افزایش تولید گاز  از همین رو  باید حل شود و  مصرف 
به  ناترازی  رفع  جهت  در  مهمی  قدم  جنوبی  پارس  از 
بحث  بر  است. علاوه  در بخش صنعتی کشور  خصوص 
افزایش تولید از باید به بحث بهینه سازی مصرف سوخت 
هم توجه جدی داشته باشیم؛ چراکه تراز میزان تولید و 
به  توجه  با  و  است  منفی  کشور  سطح  در  گاز  مصرف 
است؛  نشده  گاز  تولید  به  زیادی  توجه  در گذشته  اینکه 

بنابراین نیاز است به این مساله هم توجه جدی شود.
وی با اشاره به میزان بهره برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی، 
گفت: بهره برداری از فاز ۱۱ می تواند به حل ناترازی گاز 
کمک کند چراکه توان تولید روزانه ۲۸ میلیون متر مکعب 
نیاز خانگی  تامین گاز مورد  برای  متاسفانه  گاز را دارد. 
مجبور می شویم گاز صنایع را قطع کنیم که آسیب زیادی 
به تولید کشور می زند؛ بنابراین من افتتاح فاز ۱۱ پارس 

جنوبی را یکی از مهم ترین اقدامات دولت می دانم.
سنگدوینی همچنین در خصوص انتقال سکوی ۳۲۰۰ تنی 
با  کشور  مهندسین  و  متخصصین  گفت:  جنوبی،  پارس 
ابتکاری بی سابقه اقدام به انتقال سکوی ۳۲۰۰ تنی کردند 
به  را   ۱۱ فاز  بتوانیم  تا  بود  شده  فشار  افت  دچار  که 

بهره برداری برسانیم که جای تقدیر و تشکر دارد.
عضو کمیسیون انرژی مجلس در پایان با تاکید بر استفاده 
کشورهای  ساخت:  خاطرنشان  گازی  مشترک  میادین  از 
دیگر سال ها است به این موضوع ورود کردند و قطر در 
سال های گذشته با توسعه تکنولوژی که داشته، اقدام به 
نیاز  بنابراین  است؛  کرده  زیادی  در سطح  گاز  استخراج 

است ما هم اقدام به افتتاح میادین مشترک گازی کنیم.

رییس گروه برنامه ریزی سازمان مالیاتی خبر داد:

6۲ هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی 
در شهریور امسال وصول شد

مالیاتی  سازمان  آمارهای  و  برنامه ریزی  گروه  رییس 
میلیارد تومان درآمد  کشور اعلام کرد: ۶۱ هزار و ۹۰۵ 
مالیات های مستقیم و کالاها و خدمات  منابع  مالیاتی در 
ظهار  امیری«  شد.»مجتبی  وصول  امسال  ماه  شهریور  در 
داشت: این آمار نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 
داشته  تحقق  ۹۹ درصد  بودجه  به  نسبت  و  ۳۷ درصدی 
وصولی  جمع  تومان  میلیارد  هزار   ۴۴ افزود:  است.وی 
مالیات های مستقیم و ۱۷ هزار و ۳۱۴ میلیارد تومان جمع 

وصولی مالیات بر کالاها و خدمات است.
مالیاتی  سازمان  آمارهای  و  برنامه ریزی  گروه  رییس 
درصد   ۷۲ مستقیم  مالیات های  سهم  اینکه  بیان  با  کشور 
نیز سهم  مالیاتی است، گفت: ۲۸ درصد  کل درآمدهای 
مالیات بر کالاها و خدمات است.به گفته امیری، در این 
ماه سهم مالیات مشاغل هشت درصد کل مالیات و سهم 
 ۱۱ حدود  دولتی  و  خصوصی  بخش  کارکنان  مالیات 

درصد است.
وی خاطرنشان کرد: در ۶ ماه نخست امسال بیش از ۳۴۴ 
هزار میلیارد تومان کل درآمد مالیاتی وصول شده است 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد ۴۹ درصد و 
نسبت به رقم مصوب قانون بودجه تحقق ۹۲ درصدی را 

نشان می دهد.

 پیشنهاد اختصاص یارانه انرژی به هر کد ملی در برنامه هفتم توسعه
توسعه  هفتم  برنامه  در  گفت:  مجلس  انرژی  کمیسیون  عضو 
جای  به  بنزین،  و  انرژی  حامل های  یارانه  کرده ایم  پیشنهاد 

خودرو به هر کد ملی در خانوار اختصاص یابد.
 بحث توزیع عادلانه یارانه حامل های انرژی از مواردی است 
توجه  مورد  توسعه  هفتم  برنامه  لایحه  بررسی  خلال  در  که 

نمایندگان قرار گرفته است.
 در این زمینه مالک شریعتی امروز در برنامه میز اقتصاد گفت: 
است،  خانوار  مبنای  بر  هدفگذاری ها  توسعه  هفتم  برنامه  در 
در یارانه حامل های انرژی هم اینگونه است. از سال ۹۸ طبق 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس عمده مردم کشور به برق و 
گاز چه به صورت مالک و یا مستأجر دسترسی دارند بنابراین 
انرژی وجود  این حامل های  یارانه  عادلانه تر  بازتوزیع  امکان 
دارد و در قانون بودجه ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ هم مطرح شده بود.وی 
گفت: ۷۵ درصد مردم کشور زیر الگوی تعریف شده دولت 
مصرف می کنند و ما می توانیم به جای اینکه سهمیه بنزین را 
به هر خودرو بدهیم برای هر کدملی بین ۱۵ تا ۲۰ لیتر در ماه 
اینکه خودرو  از  افراد جامعه صرفنظر  بگیریم و همه  در نظر 
دارند یا ندارند سهمیه بنزین می گیرند و آنهایی که آن را نیاز 
ندارند بتوانند سهمیه خود را در بازاری که تعریف می شود به 

فروش برسانند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: در طرح بازتوزیع یارانه 
انرژی قرار نیست بنزین جدیدی وارد سیستم شود بلکه همین 
بنزین موجود به جای اینکه به خودرو اختصاص یابد به همه 
افراد دارای کدملی اختصاص پیدا کند و مازاد آن را بتوانند یا 
در بازار بفروشند و یا اینکه دولت آن را خریداری کند و نظام 
توزیع یارانه ها به این ترتیب عادلانه تر شود و همه افراد کشور 

یک سهمیه یکسانی داشته باشند.
کسانی  است  برعکس  کاملًا  حاضر  حال  در  گفت:  شریعتی 
که نیازمندتر هستند یارانه کمتری از بنزین و انرژی دریافت 
می کنند.وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: از سال های 

معظم  مقام  کلی  سیاست های  جمله  از  قوانین  همه  در  قبل 
رهبری در برنامه پنج و شش توسعه سیاست اقتصاد مقاومتی 
و قانون اصلاح انرژی در سال ۸۹ همه این موارد ذکر شده 
است بنابراین از نظر قانون کمبودی وجود ندارد قرار بود طی 
۱۰ سال شدت مصرف انرژی در کشور نصف شود در حالی 

که در این مدت شدت مصرف انرژی بیشتر هم شده است.
این نماینده مجلس گفت: علت اینکه بحث عدالت در یارانه 
انرژی اجرا نمی شود دو مورد است یکی بحث فنی و تجهیزات 
و دیگری اینکه الگویی برای اجرا وجود ندارد در دسته اول 
و  نیست  معلوم  انرژی  صرفه جویی  سیاست  مجری  آسیب ها 
نفت،  تولید  متولی  را  خود  نفت  وزارت  چون  ندارد  متولی 
گاز و میعانات و فرآورده ها می داند وزارت نیرو هم خود را 
برق می داند در طرف مصرف هم همه حوزه ها  تولید  متولی 

مصرف کننده حامل های انرژی هستند.
شریعتی گفت: مأموریت وزارت نفت اساساً تولید نفت و گاز 
بهینه سازی  عنوان  به  شرکتی  خود  زیرمجموعه  گرچه  است 
نگاه  تولید  دید  با  هم  آن  اما  است  کرده  درست  انرژی 
نیروگاه درست می کنم که  نیرو هم می گوید  می کند. وزارت 
بوده  وزارتخانه ها  این  مأموریت  نه  بنابراین  کند.  تولید  برق 
است.عضو  داشته  وجود  بهینه  مصرف  برای  دغدغه ای  نه  و 
کمیسیون انرژی مجلس گفت: باید در قوانین مختلف انگیزه ای 
برای صرفه جویی انرژی ایجاد کنیم اگر انگیزه بگونه ای باشد 
که افرادی که برج سازی می کنند بگویند به سمت بهینه سازی 
انگیزه  یعنی  این  بیشتری دارد  انرژی حرکت کنیم که درآمد 
کرد  صرفه جویی  مصرف  در  کسی  اگر  و  است  شده  ایجاد 

دولت باید تضمین کند که آن را خریداری کند.
پیش بینی  توسعه  هفتم  برنامه  لایحه  در  گفت:  همچنین  وی 
کرده ایم سازمان بهینه سازی و مدیریت راهبردی انرژی ایجاد 
شود و قرار نیست سازمان جدید شکل گیرد بلکه از تجمیع 
که  شود  مشخص  بهینه سازی  مسؤول  موجود  ساختارهای 

سیاست گذاری در زمینه صرفه جویی انرژی در آن انجام شود.
وی گفت: برای صرفه جویی انرژی اولا نیازمند ساختار متمرکز 

و ثانیا منابع مالی برای جبران صرفه جویی باید ایجاد شود.
در  قانون   ۶۱ ماده  در  گفت:  مجلس  انرژی  کمیسیون  عضو 
تجدیدپذیر  برق  کسی  اگر  می گوید  تجدیدپذیر  نیروگاه های 
تولید  از  بعد  اما  بدهد  باید حواله سوخت  دولت  کرد  تولید 
تجدیدپذیرها وزارت نفت می گوید حواله ای ندارد در زمستان 
بنابراین مکانیسمی که تعریف شده است غلط  نیاز دارد  گاز 
در  و  گرفته  شرکت ها  از  صرفه جویی  پول  باید  است.ابتدا 
صندوقی متمرکز شود و منابع مالی از قبل پیش بینی شود که 
اگر کسی صرفه جویی انرژی انجام داد دولت آن را به نصف 

قیمت حامل های انرژی در بازار خریداری کند.
برای  منابعی  این را هم گفت: در حال حاضر چون  شریعتی 
صرفه جویی وجود ندارد بنابراین کسی آن را اجرا نمی کند که 
اگر فردری ۱۰۰ مترمکعب گاز صرفه جویی کرد آن را باید در 
کجا بفروشد و اگر کسی نخرید آیا دولت می تواند به قیمت 
مردم  به  که خودش  گازی  همان  کند  خریداری  ۳۵۰۰تومان 

۲۵۰ تومان می فروشد.
وی تأکید کرد: بنابراین باید مسؤول واحد و منابع کافی برای 

صرفه جویی در نظر گرفته شود.
انرژی  کارشناس  ظفریان  حبیب الله  همچنین  نشست  این  در 
گفت: میزان یارانه بنزین بین دهک اول تا دهم ۱۷ برابر است 
در برق و گاز خانگی هم با وجود اجرای سیاست پلکانی این 
فاصله سه برابر است. بنابراین به نظر من سهمیه بنزین به جای 
اینکه به خودرو اختصاص داده شود باید به کدملی داده شود.

ظفریان با اشاره به اجرای طرح آزمایشی اختصاص بنزین به 
کدملی در جزیره کیش گفت: این طرح در آنجا هم موفق بود 
اما به صورت ناقص اجرا شد یعنی هم سهمیه به کدملی و هم 
سهمیه به خودرو اجرا شد گرچه پایلوت کیش بیانگر جامعه 

ایران نیست.
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استان هااستان ها

چشم انداز روشن پسته خندان 
دامغان در دهمین جشنواره ملی

به  هم  امسال  ایران«  پسته  ملی  »جشنواره  دوره  دهمین 
به  کشور(  پسته  تولید  مهم  )قطب  دامغان  شهر  میزبانی 
شدن  ارگانیک  است.  پیش  در  اثربخش  رویدادی  عنوان 
این جشنواره  از دستاوردهای  دامغان یکی  پسته  ۸۰ درصد 
ملی محسوب می شود. محور اصلی امسال در این جشنواره 
هدفگذاری  سرمایه گذاری«  »تقویت  و  صادرات«  »توسعه 

شده است.
نیمه  در  ساله  همه  دامغان«  ایران-  پسته  ملی  »جشنواره 
و  راهبردی  این محصول  بیشتر  معرفی  با هدف  مهرماه  اول 
ایران یعنی  اقتصادی در یکی از شهرهای قطب تولید پسته 
شهر دامغان در استان سمنان برگزار می شود و ارتباط تجار 
و فعالان اقتصادی در قالب برنامه ها و کارگاه هایی در این 

رویداد دنبال می شود.
 ۹۰۰ و  هزار   ۱۶ سمنان  استان  قلب  در  دامغان  شهرستان 
هکتار باغ پسته در مناطق مختلف با ارقام بومی و غیربومی 
سازگار با ایجاد باغهای استاندارد دارد که از این میزان ۱۵ 

هزار هکتار باغ مثمر است.
 ۶۰ سالانه  دامغان  پسته  فرآوری  و  فروش  از  مالی  گردش 
سرمایه  سریع  بازگشت  می شود.  برآورد  ریال  میلیارد  هزار 
دامغانی  باغداران  و  کشاورزان  اصلی  های  انگیزه  از  یکی 
ترغیب  منظور  به  و  است  تازه  صورت  به  پسته  برای 
کشاورزان برای پرهیز از خام فروشی و بهره گیری از صنایع 
تبدیلی و فرآوری، این جشنواره در دوره های مختلف برنامه 

های علمی و تشویقی درنظر گرفته است.
طی  و  شود  می  محسوب  کشور  پسته خیز  نقاط  از  دامغان 
سالهای گذشته با وجود کم  آبی حاکم بر کشاورزی کشور، 
توسعه باغ ها به صورت برنامه ریزی شده انجام شد که نشان 

از افزایش سرمایه گذاری هدفمند در این زمینه دارد.
برگزاری دهمین دوره جشنواره ۱۹ الی ۲۱ مهرماه

گفت  در  دامغان«  ایران-  پسته  ملی  »جشنواره  دهمین  دبیر 
و گو با خبرنگار ایرنا بیان کرد: جشنواره ملی پسته ایران-

برگزار  برنامه های مختلف  با  مهرماه   ۲۱ الی   ۱۹ از  دامغان 
نمایشگاه صنایع کشاورزی در  نیز  از ۱۷ مهرماه  می شود و 

سالن مدیریت بحران شهرداری این شهر برپا می کند.
رضا زارع زاده ادامه داد: این جشنواره با هدف ایجاد شور 
و نشاط در مردم، معرفی پسته و هویت تاریخی و فرهنگی 
محصول  کمی  و  کیفی  افزایش  صادرات،  توسعه  دامغان، 

پسته و سپاسگزاری از لطف خداوند برگزار می شود.
وی از افتتاح نمایشگاه بزرگ ادوات کشاورزی در قالب ابن 
و کودهای  کرد: سموم  بیان  و  دامغان خبرداد  در  جشنواره 
تجهیزات  و  آفات  دفع  و  پسته کاری  توسعه  جهت  مختلف 
عرضه  با  متقاضیان  به  پسته  تخصصی  و  ویژه  کشاورزی 

مستقیم در این نمایشگاه ارایه می شود.
۸۰ درصد پسته دامغان سالم و ارگانیک است

وی به احداث شرکت های وابسته به محصول پسته در دامغان 
اشاره کرد و افزود: از دستاوردهای دیگر این جشنواره در 
سالهای گذشته، احداث شرکت هایی توسط جوانان بود که 
برای  خوبی  آغاز  این  و  شد  حمایت  آنها  از  توان  حد  در 
دامغان  شهرستان  در  بهره وری  افزایش  و  اشتغال  گسترش 

است.
دبیر دهمین »جشنواره ملی پسته ایران- دامغان« با اشاره به 
نوین کشاورزی  از اصول  استفاده  با  پسته  برداشت  افزایش 
و آموزش باغداران، میانگین برداشت پسته دامغان را هفت 
و پنج دهم تن در هکتار بیان کرد و گفت: ۷۵ تا ۸۰ درصد 
را  موضوع  این  که  است  ارگانیک  و  سالم  دامغان  پسته 
پسته  ملی  »جشنواره های  برگزاری  نتیجه های  از  یکی  باید 
ایران- دامغان« و ارایه آموزش های لازم در این زمینه های 

تخصصی دانست.
سرمایه گذاران  هدایت  با  پسته کاری  اقتصادی  تقویت 

توانمند
دهمین  در  سرمایه گذاری  همایش  برگزاری  از  زاده  زارع 
گفت:  و  داد  خبر  دامغان«  ایران-  پسته  ملی  »جشنواره 
مشاغل  و  کارآفرینی  بحث  در  خلاقانه  ایده های  فراخوانی 
و  منتشرشد  جشنواره  این  در  پسته  خصوص  در  خانگی 
اقتصادی  ورود  با  تا  شد  خواهد  استقبال  برتر  ایده های  از 

سرمایه گذاران، بتوان اشتغال زایی لازم را ایجاد کرد.
در  کشاورزی  صنایع  بزرگ  نمایشگاه  برپایی  به  زاده  زارع 
دهمین »جشنواره ملی پسته ایران- دامغان« اشاره و تصریح 
کرد: این نمایشگاه از ۱۷ الی ۲۱ مهرماه در سالن مدیریت 
ادوات  و  صنایع  عرضه  هدف  با  دامغان  شهرداری  بحران 
کودهای  و  سموم  ارائه  و  پسته  حوزه  تخصصی  کشاورزی 

مختلف جهت رشد پسته و دفع آفات برپا می شود.
دبیر دهمین »جشنواره ملی پسته ایران- دامغان« خاطر نشان 
از  قدردانی  خانوادگی،  پیاده روی  همایش  برگزاری  کرد: 
زندانی   ۱۰ آزادی  به  کمک  نمونه،  کارآفرینان  و  باغداران 
هنری،  و  فرهنگی  مسابقات  برگزاری  غیرعمد،  جرایم 
برنامه های آموزشی رایگان، همایش سرمایه گذاری، خدمات 
به  غیردامغانی  و  دامغانی  پزشکان  توسط  رایگان  درمانی 

مدت سه روز، از دیگر برنامه های جانبی جشنواره است.
هدفگذاری برای تولید ۴۲ هزار تن پسته در دامغان

نیر  دامغان  کشاورزی  جهاد  گیاهی  تولیدات  اداره  رییس 
به  توجه  با  امسال،  تولید  برآورد  گفت:  ایرنا  خبرنگار  به 
از  تازه  پسته  تن  هزار   ۴۲ برداشت  اخیر،  های  خسارت 

باغ های این شهرستان در استان سمنان است.
توفان  از  ناشی  های  خسارت  کرد:  بیان  صرفی  حسن 
آمار  نتیجه  در  و  تولید  کاهش  سبب  امسال،  اردیبهشت 
طبق  امیدواریم  و  شود  می  شهرستان  در  پسته  برداشت 
پسته  تن  هزار   ۱۴ معادل  تازه  پسته  تن  هزار   ۴۲ پیش بینی 

خشک از باغ های شهرستان برداشت شود.
وی ادامه داد: در این شهرستان ۱۶ هزار و ۹۰۰ هکتار باغ 
و  سازگار  بومی  ارقام  به  توجه  با  مختلف  مناطق  در  پسته 
استانداردهای  به  نزدیک  بسیار  آرایشی  با  مناسب  پایه های 
باغ  هزار هکتار   ۱۵ میزان  این  از  که  باغداری، کاشته شده 

مثمر است.
اواسط مهرماه آخرین روزهای برداشت پسته دامغان

کرد:  اضافه  و  اشاره  تازه  پسته  برداشت  زمان  به  صرفی 
در  ماه  مرداد  اول  دهه  از  زودرس  ارقام  در  پسته  برداشت 
ارقام  در  مهرماه  اواسط  تا  و  آغازشد  دامغان  حومه  منطقه 

دیررس در دیگر مناطق شهرستان ادامه خواهد داشت.
شاهپسند،  بومی،  ارقام  از  منطقه  های  پسته  افزود:  وی 
شرایط  به  توجه  با  که  است  فرخی  و  عباسعلی  خنجری، 
توسعه  به  باغداران  مهاجر،  ارقام  بودن  سازگاری و تجاری 
احمدآقایی  اکبری،  ارقام  به  خود  پسته  باغ های  اصلاح  و 
تولیدات گیاهی جهاد  اداره  پرداخته اند.رییس  و کله قوچی 
کشاورزی دامغان بیان کرد: جمع آوری پسته های زودرس و 
عرضه آن ها به صورت تازه در بازارهای داخلی و خارجی، 
مالی  گردش  بر  علاوه  که  است  منطقه  این  های  ویژگی  از 

سریع، موجب اشتغال بیشتری می شود.
وضعیت پسته در دامغان

از  یکی  عنوان  به  سمنان  استان  در  دامغان  شهرستان  در   
قطب های مهم این محصول در کشور، ۱۲۴ پایگاه فرآوری 
از ۵۰  پسته در مناطق مختلف فعالیت دارند و سالانه بیش 
بازارهای  در  عرضه  برای  و  فرآوری  را  محصول  درصد 
دامغان  اشتغال  می کنند.۳۵ درصد  آماده  و خارجی،  داخلی 
در حوزه کشاورزی است و پنج هزار باغدار و کشاورز در 

این بخش مشغول فعالیت هستند.

آخرین وضعیت طرح نهضت ملی 
مسکن در چهارمحال و بختیاری

کشش بازار کاسپین و تجارت یک میلیارد دلاری کالا از بنادر مازندران

زنگ خطر افزایش بیماری«CF« در کهگیلویه وبویراحمد به صدا درآمد

نوشهر  امیرآباد،  مهم  بندر  سه  از  برخورداری  با  مازندران   
خاص  جغرافیایی  موقعیت  در  گرفتن  قرار  و  فریدونکنار  و 
دولت  اقتصادی  دیپلماسی  گذاری های  سیاست  به  باتوجه 
باشکوفایی  شمال-جنوب  کریدور  احیای  در  سیزدهم 
ظرفیت ها و تجارت یک میلیارد دلاری کالا از بنادر استان، 
این روزها جایگاه امن تولید و اشتغال پایدار را در مقایسه با 

دیگر نقاط کشور دارد.
برون  و  زا  درون  مشخصات  با  مقاومتی  اقتصاد  به  دستیابی 
نگر بودن نیازمند شناسایی بازارهای هدف در سراسر جهان 
ایجاد  تولید و  افزایش  منظور تحقق  به  و گسترش صادرات 

اشتغال بیشتر در کشور است.
در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
این  که  کردند  تاکید  مقاومتی  اقتصاد  های  مشخصه  تبیین 
اقتصاد درون زا است. یعنی از دل ظرفیت های کشور و مردم 
است.  متکی  کشور  امکانات  به  نهال  این  رشد  می جوشد. 
کشور،    اقتصاد  یعنی  نیست.  گرا  درون  مقاومتی  اقتصاد  اما 
با  اقتصاد  این  نمی شود.  کشور  داخل  محصور  و  محدود 
اقتصاد جهانی تعامل دارد و با قدرت با آن ها روبرو می شود، 

پس اقتصاد مقاومتی درون زاست ولی درون گرا نیست.
عنوان  به  صادرات  موانع  رفع  با  پایدار  توسعه  بسترسازی 
اهداف  تحقق  در  تواند  می  اقتصاد  چرخه  متحرک  موتور 
داشته  آفرینی  نقش  بیشتر  چه  هر  توسعه  و  مقاومتی  اقتصاد 

باشد.
توجه  که  مقاومتی  اقتصاد  سیاست های  مهم  ارکان  از  یکی 
رونق  وقتی  اقتصاد  و  بوده  صادرات  شده،  آن  به  ویژه ای 
دیگر  طرف  از  باشد،  متکی  صادرات  بر  تولید  که  می گیرد 
تأکید بر برون گرایی همراه با درون زایی که در سیاست های 
ابلاغی اقتصاد مقاومتی مورد تأکید قرار گرفته نشانه دیگری 

از لزوم توجه به محوریت صادرات در اقتصاد است.
گردشگری،  ظرفیت های  کنار  در  مازندران  دیگر  سوی  از 
طبیعی و معدنی، این روزها با توجه به سیاست های اقتصادی 
تجاری دولت سیزدهم به دلیل برخورداری از بنادر منحصر 
به فرد و راهبردی، جایگاه ویژه ای برای صادرات و واردات 
حدود  با  آباد  امیر  بندر  بنادر  این  از  یکی  که  دارد  کالا 
یک هزار و ۳۰۰ هکتار وسعت و ۲۲۰ هکتار پس کرانه با دارا 
بودن اراضی پشتیبانی وسیع، زیر ساخت حمل و نقل مدرن 
چند وجهی، اسکله رو- رو ریلی و کامیون جهت ترانزیت و 
حمل یکسره کالا و همچنین دسترسی آسان به بازار مصرف 
کشورهای سی آی اس CIS با جمعیت افزون بر ۳۰۰ میلیون 
است که به تنهایی بر تمامی پنج بندر حاشیه خزر تنه می زند 
و ظرفیت فوق العاده ای در توسعه اقتصادی و پرش تجاری 

کشور دارد.
اقتصادی  وقت  معاون  حمایت  مورد  که  اقتصادی  ظرفیتی 
آذرماه  واقع شده و محسن رضایی در ششم  رییس جمهور 
سال گذشته در بازدید میدانی از بندر امیرآباد تاکید کرد که 
باتوجه به تقویت روابط اقتصادی جمهوری اسلامی ایران با 
کشورهای منطقه دریای خزر از جمله ترکمنستان، قزاقستان 
بندر  این  شده  بینی  پیش  جدید  تجاری  های  افق  روسیه  و 
در تحقق برنامه های اقتصادی دولت جایگاه ویژه ای دارد.

تجاری  و  آنکه یک ظرفیت صادراتی  کنار  در  امیرآباد  بندر 
در منطقه به شمار می رود با دارا بودن کارخانجات متعددی 
نسل  بنادر  از  متعدد  سیلوهای  و  کاغذ  فولاد،  گچ،  همچون 
صادراتی  کالای  تن  میلیون   ۷.۵ عمده  و  است  کشور  سوم 
اولیا،  آکتائو،  آستاراخان،  بنادر  از  جهان  مختلف  کشورهای 

باکو، گوسان و ماخاچ وارد بندر امیرآباد می شود.
اسکله  ۱۵ پست  از  بهره مندی  ریلی کشور،  به شبکه  اتصال 
اتصال  ظرفیت  از  مندی  بهره  و  تن  میلیون   ۷.۵ ظرفیت  با 
از   )INSTC( به جنوب  شمال  المللی  بین  ترانزیت  کریدور 

دیگر ویژگی های شاخص بندر امیرآباد است.
ظرفیت های  همین  از  برخورداری  دلیل  به  قطع  طور  به 
امیرآباد این روزها یکی  متنوع اقتصادی و تجاری است که 
و  کالا  ترانزیت  مقوله  به  امر  مسوولان  توجه  نمادهای  از 
رسیدن  درجهت  نقل  و  حمل  اساسی  زیرساخت های  ایجاد 
ظرفیت  از  حداکثر  از  استفاده  و  جهانی  استانداردهای  به 
تا جایی که رییس جمهور  به شمار می رود  ترانزیتی کشور 
و مسوولان اقتصادی کشور در دولت سیزدهم برای افزایش 

گذاری خارجی  اشتغال، جذب سرمایه  ایجاد  ارزی،  درآمد 
و بخش خصوصی، افزایش نقش جمهوری اسلامی ایران در 
دریای خزر و ایجاد گذرگاه در شمال کشور روی این بندر 

منحصر به فرد حساب ویژه ای باز کرده اند.
کارشناسان مصداق چنین توجهی را در سفر روز چهارشنبه 
۲۹ دی ماه سال ۱۴۰۰ رییس جمهور به دعوت رسمی همتای 
معتقدند عمده ترین هدف  و  دانند  به روسیه می  روس خود 
سفر آیت الله رییسی به روسیه رایزنی و تبادل نظر برای تامین 
همچنین  و  اقتصادی  و  سیاسی  مختلف  ابعاد  در  ملی  منافع 
احیای ظرفیت های معطل مانده در مناسبات و روابط خارجی 
بوده که یکی از دستاوردهای این سفر مهم، توافق در ارتباط 
با پروژه های مهمی مانند راه آهن اینچه برون- گرمسار برای 

خط آهن شرقی کشور، بندر امیرآباد و انزلی بوده است.
با روسیه که  راهبردی دولت  توافق  با  کارشناسان می گویند 
بسته ای از توافقات لجستیکی و ترانزیتی است، جریان عبور 
بار از کریدور شمال- جنوب افزایش خواهد یافت و در عین 
حال جایگاه راهبردی ایران در سطح منطقه با فعال شدن این 
با مذاکرات احیای کریدور  کریدور ارتقا می یابد و همزمان 
با  رو-رو  کشتی های  خرید  اعتبار  تأمین  جنوب،  شمال- 
ظرفیت کانتینر یخچالی در بندر امیرآباد هم باید انجام گیرد 

تا برنامه افزایش ترافیک کالا از این بندرعملیاتی می شود.
از سوی دیگر کارشناسان اقتصادی پیوستن ایران به سازمان 
برای  دیگر  طلایی  فرصت  یک  هم  را  شانگهای  همکاری 
توسعه و رونق بنادر شمالی کشور به ویژه بندر امیرآباد می 
حوزه  در  عضو  کشورهای  به  نیاز  مورد  صادرات  تا  دانند 
سازمان  کشورهای عضو  چراکه  کند  ارائه  را  کشتی  و  کالا 
نیز  و  جهان  جمعیت  درصد   ۴۰ حدود  شانگهای  همکاری 
و  داده اند  اختصاص  خود  به  را  دنیا  مساحت  درصد   ۲۵
ایران با بهره برداری از بندر امیرآباد می تواند از این فرصت 
طلایی استفاده کرده و محور ترانزیتی به این کشورها و نیز 

کشورهای دوست و همکار آن ها باشد.
مازندران  گمرکات  نظارت  حوزه  سرپرست  پیوند  این  در 
نیمه نخست  استان در  این  گفت: تجارت خارجی گمرکات 
سال جاری با ۶۹ درصد افزایش به بیش از یک میلیارد دلار 

رسید.
از عملکرد  با ارسال گزارشی  امیر جمشیدی روز چهارشنبه 
مازندران گفت: وزن  استان  به رسانه های گروهی  نهاد  این 
و  میلیون   ۲ مدت  این  در  استان  گمرکات  خارجی  تجارت 
۹۱۹ هزار تن بود که در همسنجی با مدت مشابه پارسال ۷۹ 

درصد افزایش نشان می دهد.
به درآمد حاصل از تجارت خارجی گمرکات  با اشاره  وی 
 ۱۰۵ افزایش  با  استان  گمرکات  درآمد  افزود:  مازندران، 
 ۵۱۶ و  هزار   ۱۵ بر  بالغ  نامه  ضمانت  احتساب  با  درصدی 

میلیارد ریال بوده است.

جمشیدی با اشاره به میزان صادرات قطعی، گفت: در مدت 
به  نفتی  غیر  کالاهای  انواع  تن  هزار   ۷۴۳ از  بیش  شده  یاد 
با  ارزش ۱۵۰ میلیون و ۱۱۵ دلار صادر شد که در مقایسه 
 ۵ ارزشی  لحاظ  از  و   ۳۵ وزن  نظر  از  پارسال  مشابه  مدت 

درصد درصد افزایش داشته است.
وی افزود: میزان واردات گمرکات مازندران در نیمسال اول 
امسال به ۲ میلیون و ۱۷۶ هزار تن و به ارزش یک میلیارد 
در  درصدی   ۱۰۱ افزایش  از  که  رسید  دلار  میلیون   ۲۱۲ و 
وزن و ۸۳ درصدی در ارزش نسبت به مدت مشابه سال قبل 

برخوردار بوده است.
سرپرست حوزه نظارت گمرکات مازندران با اشاره به اینکه 
صادراتی  کالاهای  عمده  قلم   ۳ امسال  نخست  ماهه   ۶ در 
 ۲۰ با  سیمان  دلار،  میلیون   ۶۲ با  لبنی  فرآورده های  شامل 
است،  بوده  دلار  میلیون   ۱۷ با  پلاستیکی  مواد  دلار  میلیون 
مدت  این  در  کالای صادراتی  تن  هر  ارزش  متوسط  گفت: 
۲۰۲ دلار بوده که نسبت به میانگین ارزش کالای صادراتی 

در مدت مشابه قبل )۲۵۹( دلار کاهش داشته است.
وی افزود: سه قلم عمده کالاهای وارداتی در این مدت به 
دلار،  میلیون   ۴۲۹ با  دامی  و  حیوانی  روغن های  و  چربی ها 
میلیون   ۲۱۵ با  دامی  و جو  دلار  میلیون   ۴۱۳ با  دامی  ذرت 

دلار اختصاص داشت.
جمشیدی گفت: متوسط ارزش گمرکی هر تن کالای وارداتی 
۵۵۷ دلار بوده که نسبت به رقم ۶۱۰ دلار در ۶ ماهه سال 

گذشته ۸ درصد کاهش داشته است.
گمرکات  صادراتی  کالاهای  عمده  مقاصد  همچنین  وی 
مازندران در این مدت را به ترتیب عراق با ۷۷ میلیون دلار، 
دلار،  میلیون   ۷ با  ترکمنستان  دلار،  میلیون   ۲۸ با  روسیه 
قزاقستان با ۷ میلیون دلار و پاکستان با ۶ میلیون دلار اعلام 

کرد.
پنج  همچنین  مازندران  گمرکات  نظارت  حوزه  سرپرست 
کشور عمده مبدا کالاهای وارداتی را به ترتیب شامل امارات 
متحده عربی با ۴۳۴ میلیون دلار، ترکیه با ۳۵۴ میلیون دلار، 
و  دلار  میلیون   ۶۰ با  انگلستان  دلار،  میلیون   ۱۵۸ با  روسیه 

عمان با ۴۷ میلیون دلار اعلام کرد.
اول  نیمسال  در  اساسی  کالاهای  واردات  به  اشاره  با  وی 
کالاهای  انواع  تن  میلیون   ۲ مدت  این  در  گفت:  امسال، 
اساسی به ارزش یک میلیارد و ۹۲ میلیون دلار وارد کشور 
شد که با اختصاص ۹۴ درصد از وزن و ۹۰ درصد از ارزش 
کل واردات در مقایسه با مدت مشابه سال قبل افزایش ۱۱۸ 
داشته  ارزش  در  افزایش  درصد   ۱۰۳ و  وزن  در  درصدی 
است.جمشیدی در ارتباط با اقلام عمده کالاهای اساسی بیان 
کرد: ذرت دامی، چربی ها و روغن های حیوانی و دامی، گندم 
کالاهای  عمده  اقلام  دام  آماده  خوراک  و  جودامی  دامی، 

اساسی وارداتی به گمرکات مازندران بودند.

کهگیلگویه  در   cf بیماران  از  حمایت  کانون  عامل  مدیر 
فیبروزیز«  »سیستیک  ژنتیکی   بیماری های   : گفت  وبویراحمد 
که به اختصار سی اف )CF( می نامند تعداد آنها در استان 

در حال افزایش است.
در  شده  )CF(ثبت  بیماران  تعداد  کرد:  اظهار  فاضل«  »علی 
استان ۵۰ نفر است اما آمار غیر رسمی بیش از این تعداد و 

از ۱۰۰ نفربیشتر است.
»سی اف« یا »سیستیک فیبروز« از بیماری های ژنتیکی  به شمار 
شناخته  نیز  تنفسی  دستگاه  بیماری  شایع ترین  که  می رود 
 cystic fibrosis transmembrane ژن  در  جهش  می شود؛ 
مشکلات  اصلی  عامل   )conductance regulator )CFTR

این بیماران است.
این بیماری که شایع ترین بیماری دستگاه تنفسی نیز شناخته 
می شود؛ مهمترین عضوی که در این بیماری درگیر می شود 
بیماران  این  از  درصد   ۹۰ از  بیش  که  گونه ای  به  است  ریه 
جدی  آسیب های  دچار  ریوی  پیشرفته  مشکلات  علت  به 

می شوند.
کردن  رقیق  به  قادر  سالم  افراد  برخلاف  بیماران  این  ریه 
همین  بر  و  نیست  ریه  هوائی  راه های  در  موجود  ترشحات 
از  این تجمع  و  ریه ها جمع شده  ترشحات غلیظ در  اساس 
ترشحات باعث انسداد راه های هوائی ریه و در نهایت باعث 

صدمه زدن به آن می شود.
به گفته پزشکان با گذشت زمان و عدم کنترل بیماری عفونت 
هم به این ترشحات اضافه شده و منجر به آسیب و التهاب 

بیشتر ریه می شود.
محلول  ویتامین های  جذب  در  ناتوانی  علت  به  بیماران  این 
»ای«  »دی«،  »کا«،  ویتامین های  روزانه  به صورت  در چربی 
و »آ« مصرف کرده و برای جذب ویتامین و مواد معدنی در 
هر وعده چهار تا پنج کپسول آنزیم »کرون« استفاده می کنند.

خواسته  مهمترین  از  یکی  اف  سی  بیماری  شدن  خاص 
های بیماران است

گفته  به  اگرچه  است  ناچیز  بیماران  این  به  رسانی  خدمات 
مدیر عامل کانون حمایت از بیماران cf در استان، این تعداد 
انجام می شود  استان  آنها در  به  بیمار رسمی خدمات دهی 

و مابقی در استان های همجوار خدمات دریافت می کنند.
را  آنها  کردن  بستری  بهداشت  وزرات  اگرچه  گفت:  فاضل 
رایگان اعلام کرده اما هنوز جزو بیماران خاص قرار نگرفته 
خاص  بیماران  لیست  در  »سی اف«  گرفتن  قرار  بنابراین  اند 

یکی از مطالبات و خواسته های بیماران و خانواده ها است.
و  آلرژی  آسم،  تخصص  نوزادان,فوق  و  کودکان  متخصص 
و  روزانه  درمان  های  هزینه  کرد:  تاکید  بالینی  ایمونولوژی 
جذب  در  ناتوانی  علت  به  که  چرا  است  زیاد  آنها  ماهانه 
ویتامین های محلول در چربی به صورت روزانه ویتامین های 
»کا«، »دی«، »ای« و »آ« مصرف کرده و برای جذب ویتامین 
و مواد معدنی در هر وعده چهار تا پنج کپسول آنزیم »کرون« 

استفاده می کنند.
دیگر  های  بیماری  کرد:  اضافه  کودکان  تخصص  فوق  این 
افراد به بیماران سی اف نیز منتقل شده و این بیماران هر روز 

باید آنتی بیوتیک مصرف کند.
حاملگی  شانزدهم  تا  دوازده  هفته  در  ژنتیکی  آزمایش 

اقدام مهم پیشگیری موثر از این بیماری

گفت:  استان  در  فامیلی  ازدواج  ازدیاد  به  اشاره  با  فاضل 
بیماری سی اف یک بیماری ارثی کودکان  و بالغین است که 
می تواند از همان ماه اول تولد یا در سال اول تولد علامت 

دار بشوند.
این  از  پیشگیری  در  موثر  اقدام  تنها  کرد:  تاکید  وی 
بیماری،آزمایش ژنتیکی در هفته دوازده تا شانزدهم حاملگی 
است که در صورت تشخیص، سقط جنین قبل از هفته بیست 

حاملگی انجام می شود.
فوق تخصص آسم و آلرژی تصریح کرد: درمان های متعدد؛ 
از جمله آنتی بیوتیک های خوراکی یا تزریقی ویا استنشاقی 
بصورت نبولایزر و انواع ویتامین های محلول، قطعی نیستند 

 و فقط حمایتی هستند.
و  کهگیلویه  در  فامیلی  های  ازدواج  ایرنا،  گزارش  به 
برای  هایی  بیماری  و  مشکلات  که  است  زیاد  بویراحمد 
آمار  مطابق  حتی  و  دارد  پی  در  ها  خانواده  این  فرزندان 
کارشناسان درصد زیادی از معلولان استان ناشی از ازدواج 

های فامیلی گزارش شد.

مسکن  بنیاد  مسکن شهری  معاون  بختیاری  و  چهارمحال 
بیشتر  در  گفت:  بختیاری  و  چهارمحال  اسلامی  انقلاب 
بالا، زمین مناسب  با متقاضی  شهرها مخصوصاً شهرهای 
شهرها  برخی  اما  شده،  تامین  شهرسازی  و  راه  سوی  از 
مناسب  زمین  باید  متقاضی   ۱۷۰۰ برای  لردگان  از جمله 
نفر   ۶۰۰ حدود  برای  فارسان  در  همچنین  شود،  تامین 

زمین تامین نشده است.
نهضت  طرح  اجرای  روند  خصوص  در  رفیعی  مرتضی 
ملی مسکن، اظهار کرد: از زمانی که تامین زمین از سوی 
راه و شهرسازی انجام شود اقدامات لازم از سوی بنیاد 
مسکن آغاز خواهد شد، به طوری که در حال حاضر در 
درصدی   ۶۵ پیشرفت  از  واحدی   ۱۲۰۴ پروژه  شهرکرد 
 ۶۰ پیشرفت  از  واحدی   ۲۸۰ پروژه  بروجن  شهر  در  و 

درصدی برخوردار است.
وی با اشاره به اینکه پروژه های طرح نهضت ملی مسکن 
در استان به دو روش گروه های ساخت و انبوه سازی در 
حال اجرا است، افزود: عملیات اجرایی گروه های ساخت 
واحدها  از  برخی  برای  و  آغاز  واحد   ۵۰۰ برای  تاکنون 
پرداخت  بحث  در  پروانه  اخذ  بالای  هزینه های  دلیل  به 
بیشتر  طرفی  از  است،  نشده  آغاز  همچنان  کارگری  بیمه 
پیش بینی  مسکن  ملی  نهضت  طرح  برای  که  سایت هایی 
موضوع  این  و  ندارد  را  لازم  زیرساخت های  هنوز  شده 

موجب وقفه در انجام کار پروژه ها شده است.
اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  شهری  مسکن  معاون 
در  بحث  مهم ترین  اینکه  بیان  با  بختیاری  و  چهارمحال 
است،  مالی  منابع  تامین  متقاضیان  به  پروژه ها  تحویل 
مطلوبی  اقتصادی  شرایط  متقاضیان  بیش تر  کرد:  تصریح 
خارج  اندکی  متقاضیان  توان  از  آورده  تامین  و  ندارند 
میلیون  به همین دلیل دولت تسهیلات ۳۵۰ و ۵۵۰  شده 
بانک ها  به  ابلاغی  ضوابط  اما  گرفت  نظر  در  را  تومانی 
که  بود  پروژه ها  به  درصدی   ۶۰ بالای  پیشرفت  بر  مبنی 
موضوع  این  و  افتاد  زیادی  وقفه  مالی  منابع  تامین  در 
موجب شده پیشرفت فیزیکی پروژه ها به طور چشمگیری 

کاهش یابد.
رفیعی گفت: پیش بینی گذشته برای افتتاح این پروژه ها در 
هفته دولت بود اما این امر محقق نشد، با پیگیری هایی که 
انجام می شود امید است دهه فجر امسال بتوان برخی از 
پروژه ها را افتتاح کرد، گرچه تحویل پروژه به متقاضیان 

قابل پیش بینی نیست.
وی در خصوص روند اجرای پروژه ها باتوجه به وضعیت 
آب و هوایی استان، بیان کرد: در صورتی که وضعیت آب 
و هوایی استان همچون سال گذشته باشد حدود دو تا سه 
امکان  این وجود  با  اما  ماه پروژه ها تعطیل خواهند شد، 
انجام کارهای تاسیساتی حتی با پیشرفت کم وجود دارد.

نشده  تامین  زمین  که  شهرهایی  در  داد:  ادامه  رفیعی 
برنامه  طبق  شهرسازی  و  راه  اما  نبوده،  زیادی  متقاضی 
وظیفه تامین زمین را برعهده دارد، البته طی سه ماه آینده 
زمین بسیاری از شهرها تامین و تحویل متقاضیان خواهد 

شد.
وی در پایان با بیان اینکه در شهر چلگرد با وجود زمین 
به  کرد:  داشت، خاطرنشان  متقاضی کمی وجود  مناسب 
باز  دلیل تعداد کم متقاضیان مجدداً سامانه برای ثبت نام 

شده است.

چشم تالاب خشکیده هشیلان 
کرمانشاه به آسمان

روزها  این  کرمانشاه  هشیلان  خشکیدن  حال  در  تالاب   
برای حیات دوباره به آسمان چشم دوخته است تا شاید 
بار دیگر مهاجرت پرندگان و سفر گردشگران به این خطه 

غرب کشور از سر گرفته شود.
شمال  کیلومتری   ۳۱ در  هشیلان  هکتاری   ۴۵۰ تالاب 
و  جزیره   ۱۱۰ با  روانسر  جاده  مسیر  و  کرمانشاه  غرب 
به لحاظ قابلیت های زیستی و منظر زیست  برکه کوچک 
بومی از اهمیت ویژه ای برخوردار است.طی ماههای اخیر 
و با تشدید گرما روند خشک شدن هشیلان سرعت یافت 
است  نمانده  باقی  تالاب  در  آبی  تقریبا  اکنون  بطوریکه 
را می کشد هرچند  آخر  های  نفس  آن  محیطی  و حیات 
روی  پیش  های  بارش  بینی  پیش  و  اخیر  اندک  بارندگی 

پاییز امیدواری به احیای آن را بیشتر کرده است.
کل  اداره  زیستی  تنوع  و  طبیعی  زیست  محیط  سرپرست 
حفاظت محیط زیست استان کرمانشاه در این باره گفت: 
تالاب  این  متاسفانه  هشیلان  احیای  برای  تلاش  وجود  با 

خشک شد.
ثریا قربانی افزود: هم اینک مقدار کمی آب تنها در بخش 
کوچکی از تالاب باقی مانده است که آبزیان اندکی در آن 
زیست می کنند و اداره کل محیط زیست کرمانشاه برای 
جلوگیری از نابودی آنها از طریق تانکر با همکاری منابع 
طبیعی تا زمان آغاز بارندگی های پاییزی در حال آبرسانی 

و تلاش برای تجدید حیات هستند.
اینکه آب تنها چشمه تامین کننده این تالاب  بیان  با  وی 
نیز به دلیل چاه های مجاز و غیرمجاز منطقه خشک شد، 
خروج  به  امید  روزنه  پاییزی  های  بارندگی  فقط  افزود: 

تالاب هشیلان از مرگ حتمی را باز گذاشته است.
قربانی افزود: کاهش بارندگی  و بهره برداری  بی رویه منابع 
همچنین  و  کشاورزی  امور  برای  کرمانشاه  رودخانه های 
برداشت از چاه های مجاز و غیرمجاز استان موجب چالش 
تالاب  حوزه  ویژه  به  استان  مناطق  بیشتر  در  آب  کمبود 
هشیلان، آب های سطحی و دیگر سراب ها نظیر »سراب 

نیلوفر« شده است.
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عقیلی: 
شرایط تیم ما با پرسپولیس

 برابر نیست

بکام: 
تشکیل خانواده بزرگترین 

موفقیت من است؛
 از هیچ  چیزی پشیمان نیستم

روایت ویژه از جنجالی ترین بازی سال آسیا 
آخرین گمانه زنی ها درباره تکلیف بازی جنجالی اصفهان؛ سپاهان چقدر نگران باشد؟

عدم حضور الاتحاد عربستان در زمین برای رویارویی 
برابر سپاهان چیزی نبود، که به سادگی برای مان قابل 
بازی سال  از جنجالی ترین  باشد.روایت ویژه  هضم 

آسیا
به گزارش »ورزش سه«، ظهر شنبه بود که پرواز تیم 
فوتبال الاتحاد، عربستان را به مقصد ایران ترک کرد. 
غیبت کریم بنزما خبر مهمی بود که پیش از سفر منتشر 
فابینیو،  کانته،  نظیر  ستارگانی  حضور  اما  بود،  شده 
نماینده  این  آمدن  تا  بود  شده  سبب  و...  رومارینهو 
پول دار عربستانی هم مورد توجه علاقمندان به فوتبال 
قرار داشته باشد؛ پس برخلاف همیشه تصمیم گرفتیم 
زودتر از حالت معمول برای پوشش یک بازی مهم در 

اصفهان به این شهر سفر کنیم.  
اسقبال ویژه و سازماندهی شده 

توجهی  قابل  نظم  با  اصفهان  به  الاتحادی ها  ورود 
استقبال  سازماندهی  برای  را  تیمی  سپاهان  باشگاه  و  شد  برگزار 
تشکیل داده بود، که تا پیش از اقدام عجیب عربستانی ها در ترک 
انجام  شکل  بهترین  به  را  کارشان  جهان  نقش  ورزشگاه  ناگهانی 
پیش  در  دیگری  رویه  تصمیم خلق الساعه  این  از  پس  اما  دادند، 
گرفتند و ماشین های اسکورت هم با آنها به فرودگاه نرفتند و در 
کوثر  هتل  بهتر  میهمان نوازی  برای  سپاهانی ها  ماندند.  ورزشگاه 
عربستانی ها  اختیار  در  هم  را  آنهاست  همیشگی  اقامت  محل  که 
قرار داده بودند و خودشان در هتل آسمان نقل مکان کرده بودند؛ 

تصمیمی  که جای نقد زیادی دارد.
نونو اسپریتو و ژوزه مورایس در دنیایی دیگر 

بود.  گرفته  بالا  شهر  در  فوتبال  تاب  و  تب  مسابقه  از  قبل  روز 
کنفرانس خبری سرمربیان دو تیم که رفقای قدیمی بودند، به همراه 
بود؛  برنامه ریزی شده  آسمان  هتل  در  الاتحاد  و  سپاهان  کارهای 
جایی که هر دو مربی از اقدامات شان برای کسب پیروزی در این 
بازی مهم گفتند و حتی ذره ای به خاطرشان خطور نمی کرد اصلا 

مسابقه ای در کار نباشد. 
تمرین بدون حاشیه الاتحاد در نقش جهان! 

آخرین تمرین دو تیم پیش از مسابقه هم با جدیت خاصی دنبال 
شد. سپاهان از ساعت ١۶ روز یکشنبه در زمین جروکان تمرین کرد 
و برای اینکه چمن نقش جهان استراحت بیشتری داشته باشد، فقط 
الاتحادی ها از ساعت ٢٠ شب در قسمت شمالی چمن نقش جهان 
تمرین کردند. هنگام تمرین الاتحاد فضای ورزشگاه نقش جهان که 
سال ها پیش یک بازی آسیایی را تجربه کرده بود، پر از انرژی بود 

و همه برای بهبود شرایط میزبانی در تلاش بودند.
اصفهان،  آتشگاه  محله  در  جروکان  تمرین  زمین  آسمان،  هتل 
که  پرشوری  فضای  پوشش  درنهایت  و  جهان  نقش  استادیوم 
بودند، ۴ مکانی  ایجاد کرده  مقابل هتل سپاهان  هواداران سپاهان 
بودند که روز یکشنبه جزئیات و حواشی اخبار مربوط به مسابقه 
سپاهان و الاتحاد از آنها به فوتبالی ها مخابره شد. همه چیز اینقدر 
سریع اتفاق می افتاد که نفهمیدیم چطور وقتی به محل استراحت 

رسیدیم، عقربه های ساعت ١٢ شب را رد کرده بودند.  
 ١۴ ساعت  از  بود.  خواهد  شلوغ تر  بازی  روز  برنامه  می دانستیم 
مقابل هتل آسمان )محل اقامت سپاهان( و هتل کوثر )محل اقامت 
الاتحاد( ردپایی از علاقمندان به فوتبال دیده می شد و هر چه به 
ساعت ١٧ عصر که قرار بود اتوبوس های دو تیم به استادیوم بروند، 

نزدیک می شدیم بر تعداد این علاقمندان افزوده می شد.
الاتحادی ها، هواداران دست خالی  اعتنایی محض  بی  ادر 

برگشتند
نکته جالب در این بین حضور برخی هواداران مقابل هتل کوثر با 
پیراهن تیم محبوب شان برای امضا گرفتن روی آنها از ستاره های 
بین المللی الاتحاد نظیر کانته بود و در میان آنها حضور مادر و پسری 
هیجان زده  فرشچیان  استاد  از  نقاشی  تابلوی  اهدای یک  برای  که 
بودند، جلب توجه می کرد. البته که اعضای تیم فوتبال الاتحاد توجه 
بلند آنها  زیادی به هواداران شان پشت نرده های هتل و فریادهای 
نداشتند و با بی تفاوتی کامل از مقابل شان رد می شدند و خودشان 

را به اتوبوس می رساندند!
ترافیکی  را  می رسیدیم. شهر  نقش جهان  استادیوم  به  زودتر  باید 
سنگین و قابل پیش بینی احاطه کرده بود. موتورها و ماشین هایی 
با سواران زردپوش این فضا را دگرگون کرده بودند، تا اگر کسی 
نباشد، به وضوح متوجه شور هواداران سپاهان برای  فوتبالی هم 

حمایت از تیم شهرشان بشود.
ساعت ١٨ دوشنبه، ورزشگاه نقش جهان. 

تیم  پیروزی  آرزوی  و  می خندیدند  که  حالی  در  زیادی  جمعیت 
محبوب شان را داشتند، در حال ورود به استادیوم نقش جهان بودند. 
با چند نفری از آنها صحبت کردیم و راهی ورزشگاهی شدیم که 

قرار بود اتفاقات غریبی را در تاریخ فوتبال رقم بزند!
نیمی از ظرفیت ورزشگاه پر شده بود، اما لحظه به لحظه بر تعداد 
ارتش زرد فوتبال ایران افزوده می شد. با ورود پیام نیازمند به زمین 
سنگربان  تشویق  دقیقه  چند  خاست.  پا  به  و  خروشید  استادیوم 
محبوب و سپس ادامه این رویه با ورود بازیکنان و حمایت جداگانه 

از آنها.  
شرایط داشت عجیب می شد 

تمام  وجود  با  بود.  شدن  سپری  حال  در  سرعت  به  دقایق 
جایگاه  در  حتی  فیلمبرداری  اجازه  که   AFC سخت گیری های 
انتظار ثبت لحظه ورود تاریخی  خبرنگاران را هم گرفته بود، در 
زنان به استادیوم بودیم. اما تاخیر الاتحادی ها برای ورود به زمین 
آنقدر ذهن مان را درگیر کرد، که لحظات ورود زنان به طبقه دوم 

ورزشگاه نقش جهان دیگر آنقدرها هم جذابیت نداشت!
این اتفاق خود خبر بود! خبری از بازیکنان الاتحاد برای گرم کردن 

نشد.
زردپوشان  از  خبری  هم  باز  اما  شد،  تمام  سپاهانی ها  کردن  گرم 
از  خبری  هم  باز  رفتند،  رختکن  به  سپاهانی ها  نشد.  عربستانی 
جنوبی  قسمت  روی  را  توپ هایشان  و  کنزها  نشد.  الاتحادی ها 
ورزشگاه نقش جهان کاشته بودند، اما انگار از قبل می دانستند قرار 

نیست مورد استفاده قرار بگیرند.

پرده برداری از علت عدم حضور الاتحاد
دیگر مشخص شده بود که این غیبت غیرمنتظره دلیل مهمی در پی 
دارد. خبرنگاران در طبقه دوم به تکاپو افتاده بودند، تا علت ماجرا 
را متوجه شوند. اخبار ضد و نقیض بود، اما سرانجام چند دقیقه بعد 
از زمان درنظر گرفته شده برای شروع بازی که ١٩:٣٠ دقیقه بود، 

همه رسانه ها از علت عدم حضور الاتحاد در زمین پرده برداشتند.
در حالی که گیج و مبهوت شده بودیم، از فاصله ای زیاد سعی بر 
دنبال کردن اتفاقات کنار خط طولی داشتیم. نمایندگان کنفدراسیون 
نظر  به  سردرگم  هستند،  بازی  برگزاری  متولی  که  آسیا  فوتبال 
اینجا  البته کلافه تر.  می رسیدند و سپاهانی ها از آنها سردرگم تر و 
هم رد پایی از اعضای الاتحاد نبود و آنها به نظر می رسید به کلی 
و با اطمینان خاطر پای خودشان را از این بازی کنار کشیده  بودند.

آتش بازی هواداران تیفوسی در اوج ابهام
در این لحظات هواداران جایگاه شرقی استادیوم نقش جهان بدون 
توجه به شرایط موجود، جشن و پایکوبی ای  که قرار بود در جریان 
بازی و با توجه به اتفاقات مسابقه جان بگیرد را آغاز کردند و جوی 
تماشایی و چشم نواز را با دود و آتش در نقش جهان پدید آوردند.

عکاسان دروازه شمالی جلب نظر می کنند
پس از خوابیدن آتش هواداران اتفاق مهم دیگری در حال رخ دادن 
بود که توجه تمام حاضرین در ورزشگاه را به خود جلب کرد. 
عکاسان که تقریبا تمام آنها پشت دروازه شمالی ورزشگاه نقش 
جهان مستقر شده بودند، تا تصاویر بازیکنان سپاهان در حین گرم 
کردن را ثبت کنند، با سرعت خیره کننده ای به سمت تونل خروجی 
ورزشگاه که در فاصله چند متری آنها بود، چرخیدند. برخی از آنها 
که واکنش سریعتری داشتند، چند متری جلو رفتند و بقیه هم پشت 
سر آنها. در یک منطقه ثابت شدند. نمی دانستیم ماجرا از چه قرار 
است، اما می شد حدس زد که اعضای تیم فوتبال الاتحاد در حال 
ترک ورزشگاه نقش جهان هستند. این وضعیت دو سه دقیقه بیشتر 
دوام نداشت و خیلی زود مشخص شد که حدس مان درست بوده 

است.  الاتحادی ها به سادگی ورزشگاه را ترک  کردند!
بازگشت بازیکنان سپاهان به چمن نقش جهان

باز هم سکوتی مرگبار استادیوم نقش جهان را فرا گرفت؛ سکوتی 
که پس از چند دقیقه با ورود بازیکنان سپاهان به زمین شکسته شد. 
از هوادارانی  برای تشکر  بودند و  نیامده  بازی  برای  آنها  البته که 
به زمین برگشتند که پول بلیت تماشای یک بازی آسیایی را داده 
بودند، اما چیزی جز مرور ناگزیر یک خاطره تلخ قدیمی عایدشان 
از  ناشی  برافروخته  پایین و چهره هایی  با سرهای  آنها  بود!  نشده 

اتفاقات غیرمنتظره چمن نقش جهان را ترک کردند.
بله… هر چقدر غیرقابل پیش بینی و ناگهانی، اما به هر ترتیب بازی 
لغو شده بود. این جمله ای بود که چند دقیقه بعد از سوی بلندگوی 
پرده  نیز  سپاهان  باشگاه  سریع  از شکایت  و  اعلام شد  ورزشگاه 
برداشتند. البته که گوینده های استادیوم نقش جهان روز گذشته پیش 
از تمرین الاتحاد چیزهای دیگری را برای گفتن تمرین کرده بودند، 
باید  که  می کنیم،  زندگی  غیرمنتظره  اتفاقات  از  پر  دنیایی  در  اما 
واکنش های بداهه و درست در حین رویارویی با این اتفاقات داشته 

باشیم؛ در غیر این صورت محکوم به شکست می شویم. 
بیرون  و حواشی  اتفاقات  در جریان  تا  کردیم  ترک  را  ورزشگاه 
قرار بگیریم. هواداران شاکی از برگزار نشدن بازی تیم محبوب شان 
برخی غرولندکنان و  برخی دیگر    با فریادهای بلند اعتراض آمیز در 
حال ترک نقش جهان بودند. شلوغی و ازدحام زیادی ایجاد شده 
بود، که امکان تعقیب دو اتوبوس الاتحاد و تشخیص مقصد آنها 
)هتل کوثر یا فرودگاه( را غیرممکن کرده بود. در همین حین به 
یکباره هواداران با شنیدن یک شایعه با سرعت تصمیم به بازگشت 
گرفتند. این بازگشت سریع به سکوها برای برخی از آنها با صدماتی 
همراه بود، اما سرانجامی نداشت، چون ناشی از یک خبر بی اساس 
درباره برگزاری مسابقه در ساعت ٢١:٣٠ دقیقه بود که به هیچ عنوان 
صحت نداشت. پس با گذشت چند دقیقه بار دیگر هواداران تصمیم 

به ترک ورزشگاه گرفتند.
ا سرانجام  اعلام   خبر  رسمی  لغو بازی 

ساعت از ٢١ گذر کرده بود که بلندگوی ورزشگاه اطلاعیه مهمی 
را منتشر کرد. مسئولان سپاهان به صورت رسمی از لغو بازی گفتند 
و اینکه باشگاه از رفتار تیم فوتبال الاتحاد به کنفدراسیون فوتبال 

آسیا شکایت خواهد کرد.  
پرده آخر 

خودمان را به میکسدزون ورزشگاه نقش جهان رساندیم. البته چند 
دقیقه بعد از عذرخواهی محمد کریمی کاپیتان سپاهان از هواداران 
بابت اتفاقات رخ داده. هنوز اتوبوس سپاهان نقش جهان را ترک 
نکرده بود. عیسی آل کثیر که حالا می توان گفت یکی از بداقبال ترین 
بازیکنان فوتبال ایران است، در روزی که مشکلش پس از چند ماه 
برای بازی در ترکیب سپاهان رفع شده بود ولی باز هم ناکام ماند، 
در حال  درهم  با چهره ای  و  بود  احاطه شده  هوادار  توسط چند 

گرفتن عکس سلفی بود. چه سلفی های تلخی!
خیلی طولی نکشید که اتوبوس سپاهان انگار که تمام اعضای آن 
جوی  در  باشند،  شده  متحمل  الاتحاد  مقابل  را  سنگین  شکستی 
سنگین ورزشگاه را ترک کرد. چراغ های ورزشگاه نقش جهان هم 
یکی یکی در حال خاموش شدن بودند. کارگران در حال کندن 

که  سیاری  واحد  بودند.   AFC تبلیغاتی  تابلوهای 
برای پخش HD مسابقه به اصفهان آمده بود، در 
حال جمع آوری تجهیزاتش دیده می شد. تجهیزات 
ماشین های  شدند.  جمع  استفاده  بدون   VAR
اسکورت لاماری در گوشه ای از استادیوم خاموش 
خودنمایی  برای  چراغ هایشان  دیگر  و  بودند 

چشمک نمی زد! 
بازی  تکلیف  درباره  گمانه زنی ها  آخرین 

جنجالی اصفهان؛ سپاهان چقدر نگران باشد؟
یکی از عجیب ترین شب های لیگ قهرمانان آسیا 
خورد.  رقم  اصفهان  جهان  نقش  ورزشگاه  در 
با  بازی  به  حاضر  عربستان  الاتحاد  تیم  اعضای 
سپاهان نشدند و ورزشگاه را ترک کردند. همزمان 
دیدار  این  نتیجه  درباره  مختلف  گمانه زنی های 
تلویزیون  که  شرایطی  در  می گرفت.  صورت 
ایران به زیرنویس کردن خبر سه-صفر شدن بازی به سود سپاهان 
می پرداخت و برخی رسانه ها از انجام بازی با دو ساعت تاخیر خبر 
در صفحات شخصی  اطمینان  با  عربستانی  دادند، خبرنگاران  می 
خود از برنده اعلام شدن الاتحاد می نوشتند. دو روز از این اتفاق 
کم سابقه گذشته و با اینکه در این دو روز اظهارنظرهای رسمی 
کمی درباره اتفاقات دوشنبه شب انجام شده اما  تا حدودی می توان 

حدس زد که نتیجه بازی چه خواهد شد.
مرور اتفاقات دوشنبه شب نقش جهان

دقایقی قبل از شروع دیدار و شرکت نکردن بازیکنان الاتحاد در 
تشریفات قبل از بازی، سریعا از اصفهان این خبر پخش شد که تیم 
عربستانی حاضر به بازی نیست. چند خبرنگار عربستانی و اخبار 
تندیس  را وجود  میهمان  تیم  این تصمیم عجیب  دلیل  غیررسمی 
شهید سلیمانی در ورزشگاه عنوان کردند. موضوعی که خبرگزاری 
فارس هم ساعاتی بعد به صورت تلویحی آن را مطرح کرد. کاروان 
الاتحاد بلافاصله ورزشگاه را ترک کرد و ساعاتی بعد هواپیمای 
آن ها در جده به زمین نشست. در ساعات پس از این اتفاق هیچ یک 
از طرف های درگیر در ماجرا یعنی باشگاه سپاهان، باشگاه الاتحاد، 
فدراسیون فوتبال عربستان، فدراسیون فوتبال ایران و کنفدراسیون 
فوتبال آسیا دقیقا عنوان نکردند چه موضوعی باعث بازی نکردن تیم 
میهمان شد. باشگاه الاتحاد در بیانیه ای کوتاه بدون شرح موضوع 
تنها نوشت: »ناظر کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام کرد که این بازی 
در تاریخ مشخص شده برگزار نخواهد شد و تیم می تواند ورزشگاه 
را ترک کند و بر همین اساس کاروان باشگاه، ورزشگاه را به سمت 
فرودگاه ترک کرد. باشگاه الاتحاد صحت این تصمیم را پیگیری 
خواهد کرد و از )AFC( می خواهد که حقوق باشگاه را که طبق 
قوانین و مقررات تضمین شده، حفظ کند«. سیاست عربستانی ها با 
این بیانیه مشخص شد آن ها توپ را در زمین کنفدراسیون فوتبال 
سفیر  رفتار  گرفتند.  فاصله  بیشتر  تنش  ایجاد  از  و  انداختند  آسیا 
عربستان دیشب در حین بازی نساجی - الهلال هم همین موضوع 
را نشان می داد. سپاهانی ها اما از همان دقایق ابتدای ماجرا عنوان 
کردند که از الاتحاد شکایت می کنند. »ورزشگاه نقش جهان بارها 
و بارها از سوی ناظران )AFC(، فدراسیون، سازمان لیگ و کمیته 
مجوز حرفه ای بازدید شده و با همین شکل و شمایل مورد تأیید 
 )AFC( ناظران  بازدید  آخرین  در  حتی  است،  گرفته  قرار  آن ها 
پیش از آغاز مسابقات آسیایی بار دیگر این ورزشگاه به تأیید آن ها 
رسید«. این بخشی از بیانیه باشگاه سپاهان است که در روزهای اخیر 

هم چند باری روی آن تاکید شده است.
ناظر بازی چه خواسته بود؟

سکوت فدراسیون فوتبال ایران هم کمی تعجب برانگیز بود. چند 
عربستانی  طرف  روایت  ظاهرا  دهد  می  نشان  اما  کوتاه  صحبت 
میزبان  از  بازی  ناظر  که  این صورت  به  باشد.  درست  تواند  می 
خواسته بود تغییری در شرایط ورزشگاه ایجاد کند که این تغییر 
ایجاد نشده است. البته مشخص نیست که این درخواست غیرمنتظره 
با فشار تیم عربستانی بوده یا خیر. امیرمهدی علوی، مدیر روابط 
حال،ناظر  همین  »در  گفت:  این باره  در  امروز  فدراسیون  عمومی 
همانطور  آن  انجام  که  داشت  میزبان  باشگاه  از  درخواستی  بازی 
که مدیرعامل باشگاه سپاهان اعلام کرد برای این باشگاه عملیاتی 
نبود«. با اینکه هنوز رسما اعلام نشده درخواست ناظر بازی دقیقا 
دوشنبه  که  است  موضوعی  همان  رسید  می  نظر  به  اما  بوده  چه 
شب در اخبار غیررسمی مطرح شد و تا به امروز مقامات ایرانی 
آن را تکذیب نکرده اند. هدایت ممبینی، دبیرکل فدراسیون فوتبال 
که خودش هم در اصفهان حضور داشت در این باره گفته است: »با 
نماینده )AFC( و نماینده امنیتی بازی صحبت داشتم. شرایطی که 
انتظار داشتند میسر نشد. مکاتباتی که با )AFC( داشتند، باعث شد 
به خاطر برخی مسائل امنیتی بازی برگزار نشود. با گزارش هایی که 
دادند گفتند بازی نباید برگزار شود«. این صحبت های ممبینی البته با 

اعتراض شدید باشگاه سپاهان همراه شد.
شواهد به ضرر سپاهان با وجود امیدواری وزیر امورخارجه

تا اینجای کار شواهد به ضرر سپاهان است. تقریبا تایید شده که 
ناظر بازی موضوعی را از میزبان خواسته و میزبان آن را اجرا نکرده 
است. همین مساله می تواند این حدس را  قوت ببخشد که بازی ٣ 
بر صفر به سود الاتحاد می شود. کنار کشیدن الاتحاد از ماجرا و 
سکوت آن ها هم نشان می دهد که خیال شان راحت است. باشگاه 
سپاهان البته روی دو موضوع تاکید دارد. نخست اینکه ورزشگاه 
دیدارهای  میزبان  با همین شرایط  اخیر  نقش جهان در چند سال 
این ورزشگاه وجود  امنیتی در  بوده و هیچ گونه مساله  بین المللی 
ندارد. نکته دوم هم این است که سپاهان عنوان می کند ناظر بازی از 

آن ها چیزی نخواسته بود.
امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه هم امروز درباره این ماجرا اظهار 
تهران -  نباید روی روابط  بازی  اتفاقات  تاکید کرد  او  نظر کرد. 
بازی  کرده اند  توافق  دو طرف  مدعی شد  و  بگذارد  تاثیر  ریاض 
هم  عربستانی  طرف  سوی  از  این صحبت  دید  باید  شود.  تکرار 
تایید می شود و روی رای کنفدراسیون فوتبال آسیا تاثیری خواهد 
نشان  اظهارنظرها  و  اتفاقات  تمامی  مرور  این حال  با  گذاشت؟ 

می دهد سپاهان برای پیروزی در این پرونده شانس بالایی ندارد.

مقامات باشگاه استقلال برای جمع کردن یکی از پرونده های بزرگ 
خودشان به زودی راهی امارات خواهند شد.

وقتی ریکاردو ساپینتو از استقلال جدا شد، مدیران وقت باشگاه با 
صراحت اعلام کردند این مربی ٢٠٠ هزار یورو از استقلال طلب 
دارد و اذعان کردند که رقم مذکور باید پرداخت شود. از طرف 
دیگر خود این سرمربی پرتغالی هم در نامه خداحافظی با صراحت 
عنوان کرد اتفاقاتی رخ داده که برای او چاره ای جز پیگیری کار 
از طریق قانون باقی نمی ماند. ساپینتو از استقلال شکایت کرد و 
نکته اینجاست که برخلاف اعلام مدیران سابق این باشگاه، علیه 
یورو دریافت کرده است  ارزش ٣٠٧ هزار  به  آبی پوشان حکمی 
نیست و استقلال می تواند درخواست تجدید نظر  البته قطعی  که 
بدهد. در همین خصوص مقامات باشگاه خیلی جدی پیگیر کار 
هستند چون بعد قضیه استراماچونی در فصل گذشته می ترسند و 

به خوبی می دانند اگر استقلال دوباره به خاطر بدهی های خارجی 
از حضور در لیگ قهرمانان آسیا محروم شود چه بازتاب بزرگ و 
تلخی برایشان به همراه خواهد داشت. در این رابطه قرار است هفته 

آینده جلسه مهمی در خارج از ایران برگزار شود.
مذاکره با وکیل

استقلال خیلی دوست داشت به صورت مستقیم با خود ریکاردو 
ساپینتو مذاکره کند چون کار خیلی بهتر جلو می رفت ولی سرمربی 
این  می کند،  مربیگری  قبرس  در  اکنون  هم  که  آبی پوشان  سابق 
خواسته را نپذیرفت و تاکید کرد مذاکرات مالی و حقوقی باید با 
وکیلش انجام شود به همین خاطر قرار شده نمایندگانی از باشگاه 
استقلال انتهای هفته جاری یا ابتدای هفته آینده به امارات بروند و 

در دبی با وکیل ساپینتو مذاکره کنند.
تخفیف کلان و اخذ مجوز

دو  ساپینتو  ریکاردو  وکیل  با  مذاکره  از  استقلال  باشگاه  مقامات 
مسئله را به طور جدی مد نظر دارند. نکته اول اینکه طبق قوانین 
کنفدراسیون فوتبال آسیا هیچ باشگاهی که بدهی معوقه و تعیین 
تکلیف نشده داشته باشد اجازه حضور در لیگ قهرمانان را ندارد 
بنابراین باید پرونده ریکاردو ساپینتو بسته شود. نکته دیگر هم اینکه 
استقلالی ها میخواهند سرمربی پرتغالی و وکیلش را راضی کنند تا 
همان ٢٠٠ هزار یورو را دریافت کند و اگر چنین اتفاقی رخ بدهد، 
باشگاه به لحاظ مالی بالغ بر ۵ میلیارد و ۶٠٠ میلیون تومان کمتر 
پرداختی خواهد داشت که رقم فوق العاده قابل ملاحظه ای است. 
ظاهرا استقلالی ها می خواهند این پیشنهاد را مطرح کنند که ریکاردو 
ساپینتو تخفیف بدهد ولی در عوض به جای اینکه مدت ها پیگیر 
بحث حقوقی باشد، مبلغ توافق شده را به مراتب زودتر دریافت 

کند. حالا باید ببینیم این مذاکرات به نتیجه می رسد یا خیر؟

جلسه سرنوشت ساز استقلالی ها با شاکی خصوصی در دبی

استقلال در امارات به دنبال مجوز لیگ قهرمانان
 این وکیل ۵ میلیارد به استقلال تخفیف می دهد؟

رسانه مارکا به بهانه »مستند بکام« مصاحبه ای اختصاصی با این 
اسطوره ترتیب داده است.

به گزارش فوتبال ٣۶٠، پخش مستندی ۴ قسمتی در مورد زندگی 
دیوید بکام از یکی از شبکه های معتبر سریال و مستند از هفته 
جاری آغاز خواهد شد. روزنامه مارکا چاپ اسپانیا به این بهانه، 
مصاحبه ای اختصاصی، کاملا متفاوت و مفصل را با این اسطوره 
تاریخ  ورزشکاران  تاثیرگذارترین  از  یکی  و  انگلیس  فوتبال 
ترتیب داده که در ادامه بخش هایی از آن را با هم مرور می کنیم.

چرا به ساخته شدن این مستند در این دوره از زندگی ات 
علاقه داشتید؟

به نظرم زمان درست و مناسب این موضوع فرا رسیده بود. امسال 
بخواهم صادق  اگر  و  می گذرانم  را  بازنشستگی ام  سال  دهمین 
مورد  در  مستند  یک  به ساختن  همیشه  کنم  اعتراف  باید  باشم 
زندگی شخصی ام فکر می کردم. می دانستم در چنین دورانی این 
کار را خواهم کرد و تنها زمان دقیق آن مشخص نبود. اطرافیانم 
مدام به من می گفتند داستان زندگی تو جذاب و شنیدنی است 
و باید روزی برای همه آن را تعریف کنی. این مستند جالب و 
دیدنی خواهد بود چون تنها در مورد دوران بازیگری ام نیست و 

به خانواده ام هم می پردازد.
معمولا اینگونه مستندها دارای جزئیات زیادی هستند چرا 

برای، شما دادن این همه جزئیات به مخاطب مهم بود؟
در طول زندگی ام تمام کارها را به بهترین شکل انجام داده ام و 
طبیعتا اگر قرار بود مستندی در مورد خودم بسازم باید به بهترین 
که  جذابیت هایی  تمام  وجود  با  و  می کردم  را  کار  این  شکل 
داشت، هرگز دوباره چنین کاری را تکرار نخواهم کرد. خانواده 
بسیار بسته ای هستیم. بله درست است همیشه در رسانه ها هستیم 
و مردم، ما را می شناسند اما به شکلی که خودمان را در مستند 
نشان می دهیم، کسی از قبل ما را نمی شناخته است. من یک پدر 
به  را  فرزندانم  هستم.  عادی  و  معمولی  همسر  یک  و  معمولی 
مدرسه می برم و برای آنها شام و صبحانه درست می کنم. دوست 

دارم مردم این جزئیات را در مورد ما بدانند.
به بهانه بازگشت به گذشته از چه چیزهایی احساس غرور 

می کنید و از چه چیزهایی پشیمان هستید؟
از هیچ چیزی پشیمان نیستم. هیچ لحظه ای وجود ندارد که از 
و  کنم  زندگی  صادقانه  کردم  تلاش  همیشه  باشم.  پشیمان  آن 
است  درست  بله  نیستم.  پشیمان  چیزی  هیچ  از  دلیل  همین  به 
اشتباهاتی داشته ام و همه آن را می دانند. اخراج در جام جهانی 
١٩٩8. ای کاش آن اتفاق نمی افتاد؟ بله، قطعا ای کاش آن اتفاق 
نمی افتاد اما معتقدم آن اتفاق افتاد تا به عنوان بازیکن و به عنوان 
یک شخص، قدرتمندتر و بالغ تر شوم و بتوانم دوران موفق تری 
می کنم؟  غرور  احساس  از چه چیزی  کنم.  سپری  آینده  در  را 
خانواده ام. از هر چیز دیگری برایم ارزشمندتر و مهم تر است. از 
داشتن همسری فوق العاده، فرزندانی بی نظیر و خانواده ای فوق 
العاده، احساس غرور می کنم. دوران بازیگری ام در مرحله بعد 
از  من  می کنم.  افتخار  داشتم  که  دورانی  به  همیشه  دارد.  قرار 
بچگی طرفدار منچستریونایتد بودم و آرزوی بازی در این تیم را 
داشتم. پدرم  طرفدار یونایتد بود و آرزو داشت روزی در این 
تیم بازی کنم. با رسیدن به ترکیب منچستریونایتد توانستم آرزوی 
خودم و پدرم را محقق کنم. سپس برای کشورم به میدان رفتم 
و به کاپیتانی تیم ملی کشورم رسیدم. در ٣جام جهانی حضور 
داشتم و تنها چیزی که کم داشتم کسب یک قهرمانی ارزشمند 

به همراه انگلیس بود.
سر الکس فرگوسن و پدر، ۲ شخصیت سرسخت و قدرتمند 
زندگی شما بودند و با هردوی آنها »یک عشق سخت« را 
پرورش  این ۲ شخصیت چگونه در  تجربه کردید. وجود 

شما به عنوان یک انسان تاثیرگذار بود؟
این عشق سخت از جانب پدرم و سرالکس فرگوسن، شخصیت 
من را به عنوان یک انسان و یک ورزشکار ساخت. اگر رفتار 
سختگیرانه پدرم را با خودم با جزئیات زیاد برای شما تعریف 
کنم، متوجه می شوید  برخلاف تصور و با وجود آن سرسختی ها، 
با  خانه ما پر از عشق و محبت بود. پدرم رفتار سختگیرانه ای 
من داشت اما شاید از چیزهایی که در آینده باید با آنها روبه رو 
می شدم به نوعی خبر داشت. لحظات سختی در دوران بازی ام 
داشتم. شاید اگر آن سختگیری های پدرم وجود نداشت، هرگز 
با موفقیت پشت سر  نمی توانستم آن لحظات را هضم کرده و 
بگذارم. توانستم به شخصیتی تبدیل شوم که تنها نگرانی اش در 
منچستر  به  وقتی  بود.  فوتبال خوب  انجام یک  زمین،  به  ورود 
هیچ  بدون  داد.  ادامه  را  پدرم  مسیر  فرگوسن  الکس  سر  رفتم، 
شکی، اگر پدرم و سرالکس فرگوسن در زندگی ام نبودند، هرگز 

نمی توانستم دورانی موفق داشته باشم.
معمولی  و  ساده  بیرونی،  شخصیت  مانند  مستند  این  در 
به تمام حواشی که در اطراف شما است  با توجه  هستید. 

چگونه می توانید ساده و عادی باشید؟
خب در حقیقت اگر قرار بود آن گونه که نیستم رفتار کنم، پدرم 
گوشم را می کشید و من هم همین روند را با فرزندانم در پیش 
که  است  این  می خواهم  فرزندانم  از  که  چیزهایی  تنها  گرفتم. 
رفتار  محترمانه  همه  با  و  باشند  شکرگزار  و  مودب  متواضع، 
کردن  تجربه  شانس  است.  من  برای  چیز  مهمترین  این  کنند. 
شرایط فوق العاده ای را در طول زندگی ام داشته ام اما هیچ چیزی 
نتوانسته شخصیتم را تغییر دهد و این موضوع  ریشه در تربیت 

خانوادگی ام دارد.
وقتی به گذشته نگاه می کنید و می خواهید همه چیز را به 

یاد بیاورید، با چه حسی روبه رو می شوید؟
اگر بخواهم صادقانه بگویم، بسیاری چیزها در ٣٠ ساله گذشته 
وجود دارد که حتی به آنها فکر هم نکرده ام. شاید یکی از دلایل 
علاقه ام به ساخت این مستند همین بود چون می خواهم از گذشته 
بدانم و به آن بخندم و برایش گریه کنم! گاهی وقت ها می خواستم 
موضوعی را در ذهنم به یاد بیاورم و فکر می کردم ذهن بسیار 
قدرتمندی دارم اما وقتی همان موضوع را برای شخص دیگری 
تعریف می کردم با چنین پاسخی روبه رو می شدم: »نه اینطور که 
تو چنین حرفی  و  افتاد  اتفاق  اینگونه  نیست و در اصل  گفتی 
زدی.« و به این ترتیب باید بگویم بازگشت به گذشته و یادآوری 

همه چیز سخت اما جذاب بود.
به نظر خودتان چگونه بعضی لحظات و مقاطع بسیار سخت 
اتفاقات جام جهانی ١99٨ و  مانند  را پشت سر گذاشتید؟ 

آن اخراج جنجالی.
نمی دانم. در حقیقت یکی از چیزهایی که در مسیر ساخت مستند 
تا  بود.  روزها  آن  به  بازگشت  کرد،  جلوه  سخت  بسیار  برایم 
وقتی  برخی از تصاویر و فیلم های مربوط به آن دوره را دوباره 
ندیده بودم، بسیاری از جزئیات را به یاد نمی آوردم. به فوتبالم 
اما   داشتم  قرار  سرالکس  و  منچستر  سایه  زیر  و  می دادم  ادامه 
سختی زیادی کشیدم. تا روزی که توانستم در مورد آن اتفاق 
امروز جوانان  نداشتم. خوشبختانه  شرایط خوبی  کنم،  صحبت 
به راحتی می توانند در مورد مشکلات مختلف و حال و احوال 
خود صحبت کنند و یا هم صحبت پیدا کنند اما ٢۵ سال پیش 
هرگز کسی را به یاد نمی آورم بخواهد درد دل من را بشنود. اگر 
آن زمان به پدرم می گفتم حالم خوب نیست فقط به من می گفت 

»پسرم قوی باش و به راهت ادامه بده.«

مربی تیم فوتبال گل گهر سیرجان گفت: شرایط ما با پرسپولیس 
برابر نیست اما تلاش می کنیم بازی خوبی را ارائه بدهیم.

هادی عقیلی در مورد شرایط تیم فوتبال گل گهر پیش از دیدار 
روز  یک  از  بعد  داشت:  اظهار  پرسپولیس،  مقابل  هفتم  هفته 
تعطیلی، روز گذشته تمرینات را در تهران از سر گرفتیم و برای 

این بازی آماده می شویم.
وی در مورد اینکه گل گهر مدت زیادی را با تمرین و بازی 
دوستانه پشت سرگذاشته و آیا این مساله نگران کننده نیست، 
گفت: چرا، البته خیلی از تیم ها این شرایط را داشتند. شرایط ما 
با پرسپولیس برابر نیست. این تیم در لیگ قهرمانان آسیا بازی 
کرده و آماده تر است. بازیکنان آن ها در شرایط بازی هستند. 
مشخص است تیمی که در شرایط مسابقه نباشد با تیمی که از 
این لحاظ شرایط خوبی دارد، یکسان نیست ولی تمام تلاشمان 
را می کنیم که بازی خوبی را ارائه بدهیم و نتیجه خوبی بگیریم.

مربی گل گهر در مورد اینکه با توجه به بازی های برگزار شده 
به نظر می رسد این تیم برنامه های هجومی بیشتری دارد، عنوان 
کرد: نمی توان بر اساس ۴ بازی انجام شده گفت که تیم تهاجمی 
ما  تیم  کنیم.  مقایسه  گذشته  سال های  با  نباید  و  نه  یا  تر شده 
تقریبا بالانس است. ما هم مثل همه تیم ها برای گل زدن تلاش 
می کنیم و برای این موضوع باید موقعیت ایجاد کنیم. همه هدف 
ما در تمرین و بازی این است که موقعیت ایجاد کنیم و گل 

بزنیم. امیدواریم این روند پایدار بماند.
عقیلی در خصوص اینکه امسال بازیکنان جوان زیادی در این 
تیم حضور دارند به طوریکه ٣ سهمیه در تیم ملی امید داشتند، 
بازیکنان  گذشته  سال های  به  نسبت  است.  طور  همین  گفت: 
جوان بیشتری حضور دارند و تیم جوان تر شده که این اتفاق 
باعث امیدواری است. امیدواریم آن ها در گل گهر جا بیفتند و 
باشند.  تیم  این  آینده  امید  تا  بدهند  نشان  را  خودشان  بتوانند 
بازیکنان جوان بسیار خوبی در کنار بازیکنان با تجربه خوب مان 
از سال های قبل داریم که شرایط متفاوتی را ایجاد کرده است.

وی در مورد اینکه آیا می توان گفت اوزونیدیس تفکر جدیدی 
را به فوتبال کشورمان آورده، عنوان کرد: بحث تفکر نو نیست 
از  او  کنار  در  هم  من  دارد.  را  خودش  سبک  هرمربی  ولی 
تجربیاتش استفاده می کنم. همیشه درحال یادگیری هستم. الان 

هم خداراشکر در این جایگاه هستم و بیشتر یاد می گیرم. 
نه  آینده  در  می رود  انتظار  اینکه  خصوص  در  گهر  گل  مربی 
چندان دور تبدیل به یکی از سرمربیان موفق فوتبال کشور شود، 
جدا  مربیگری  کار  در  دارد  دوست  هرکسی  هرحال  به  گفت: 
خودش  توانایی های  از  خوبی  سطح  به  آروزهایش،  سطح  از 
مساله  این  برای  و  نیستم  مستثنی  قائده  این  از  هم  من  برسد. 

تلاش می کنم.
ایران  امید  ملی  تیم  ناکامی های  سریال  ادامه  درمورد  عقیلی 
تر  نتایج ضعیف  هم  سال  هر  و  می شود  تکرار  که سال هاست 
هیچ صحبتی  جای  امید  تیم  مورد  در  داشت:  اظهار  می شوند، 
وجود ندارد. آنقدر برنامه ریزی برای تیم ملی امید غلط است 
که اصلا صحبت کردن در موردش اشتباه است. نتایج مشخص 

است و نیازی به گفتن ما نیست.

 محسن ربیع خواه: من  هم  خاطره خوشی از الدحیل یا لخویا دارم. 
تائه هی، بازیکن کره ای، هم بازیکن تیم شان بود و من مقابل او عملکر 
خوبی داشتم. بعد از بازی یک سری جوک  برای  ما ساخته بودند 
که جالب بود. پرسپولیس  در هفته دوم  از بازی های لیگ  قهرمانان 
آسیا در یک بازی کاملا برتر  موفق شد با یک گل از سد الدحیل 
بگذرد. شاگردان گل محمدی در بازی اول خود در ورزشگاه خالی 
از تماشاگر آزادی مقابل النصر عربستان شکست خورده بودند و در 
قطر فقط برای کسب پیروزی به میدان رفتند و از همان ابتدا توپ 
و میدان را در اختیار گرفتند تا اینکه در نیمه  دوم مزد بازی مالکانه 

و حملات پرتعدادشان را با گل کاپیتان عالیشاه به دست آوردند.
 بازی با الدحیل چطور بود؟

از پرسپولیس در چند  بازی هایی بود که  یکی از فوق العاده ترین 
سال اخیر دیده بودم. واقعا بچه ها عالی بازی کردند. از همان اول 
بازی خیلی خوب و خیلی جسور کار را آغاز کردند و توانستند 
اجازه  اصلا  و  بدهند  قرار  خودشان  دراختیار  را  میدان  و  توپ 
هنرنمایی به بازیکنان الدحیل ندادند. بچه ها کاملا یک بازی مسلط و 

تماشاگرپسند به نمایش گذاشتند.
 به نظر می رسید شکست مقابل النصر باعث نشده بود پرسپولیس 

روحیه اش را ببازد و از ابتدا سوار بازی بود. قبول داری؟
بچه ها ماشاءالله آن قدر حرفه ای هستند و ذهن قوی دارند که بعد از 
آن شکست خیلی سریع  توانستند برگردند. با وجود آنکه بازی هم 
 در لیگ نداشتند و تقریبا یک ماهی است  که بازی نکرده اند و فقط دو 
هفته پیش یک بازی مقابل النصر داشتند اما خوشبختانه با جسارت 
و هوشمندی آقای گل محمدی و توانمندی بچه ها یک بازی خیلی 
عالی و  تماشاگرپسند را از پرسپولیس شاهد بودیم واقعا لذت بردیم.

 سطح هموار زمین مسابقه تا چه حد به بازی خوب پرسپولیس 
کمک کرد؟

قطعا زمین بازی تاثیر می گذارد. ببینید بچه های پرسپولیس هر بار 
که صاحب توپ می شدند، تعداد پاس هایشان به چند می رسید؟ 
به ده  اما در آزادی تعداد پاس هایمان  نگاه کنید.  بازی را  بروید 
اما  است،  آسیا  قدرتمند  تیم های  از  یکی  الدحیل  نمی رسید.  هم 
پرسپولیس مقابل یک تیم قدرتمند این طور بازی کرد و ثابت کرد 
چقدر تیم بزرگ و خوبی است. هر تیمی نمی تواند مقابل الدحیل 
این قدر قدرتمندانه بازی کند. به طور قطع چمن هموار هم کمک کرد 

کیفیت واقعی تیم مشخص شود.
 نکته دیگر از بازی اینکه بازیکنان پرسپولیس همه ایرانی بودند 
و مقابل حریفی که اکثر بازیکنانش خارجی و درجه یک به 

حساب می آمدند، ترسی به دل شان راه ندادند.
من یک چیز به شما بگویم. ما اگر در ایران امکانات سخت افزاری 
رسیدگی های لازم را نسبت به بازیکنان  خودمان بالا ببریم، یک 
کشوری هستیم  که وفور استعداد داریم. اگر امکاناتی را که آنها در 
این چند ساله داشتند، ما داشتیم قطعا در سطح جهانی حرف برای 
گفتن داشتیم. استعدادهایی که در کشور ما هست،  در کشورهای 
حوزه  کشورهای  در  حتم  به طور  و  می شود  پیدا  دیگر  کمتر 

خلیج فارس مثل ما بچه های بااستعداد ندارند.
 امید عالیشاه، همبازی سابق خودت، زننده تک گل باز بود. 

درباره بازی عالیشاه چه نظری داری؟
امید یکی از بهترین بازی های خودش را انجام داد. خودم طرفدار پر 
و پا قرص او هستم و فکر می کنم در بازی های قبل هم می  شد بیشتر 
از امید استفاده کنند. او با اینکه زیاد در شرایط بازی نبود، مقابل 
الدحیل نشان داد چه بازیکن مثبت و بزرگب برای تیمش است. امید 

و سروش و بقیه بچه ها عالی و مسلط بازی کردند.
 البته غیبت یک تمام کننده هنوز به چشم می آید. قبول داری؟

بله، قطعا در خط حمله نیاز به تقویت داریم. البته شهاب هم  خیلی 
به سمت  او   اگر  توپی هم که گل شد  زحمت می کشد و روی 
توپ حمله  نمی کرد دروازه بان راحت آن توپ را مهار می کرد. 
فکر می کنم باید یک  مقدار بیشتر به او زمان بدهیم. اگر در کنار او 

مهاجمان دیگری هم  داشتیم، کار راحت تر می شد.

پسر برانکو: 
عجب جوک هایی برایم ساختید!
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سیگنال های سیاسی به شورای نگهبان می رسد؟

»اقلیت قدرتمند« یا مجلس یکدست؟  
رئیس سازمان انرژی اتمی:

هیچ فعالیتی دور از دسترس آژانس انجام نمی شود 
علت اخراج بازرسان رفتار تند سیاسی آنهاست

 واکنش وزیر نفت به ناپدید شدن دکل نفتی در خوزستان

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس :

سامانه شفافیت اموال و دارایی بانک ها راه اندازی می شود  
بانک ها را از مسیر بنگاه داری جدا می کنیم

بازگشت قریب به ۱۱8 میلیون دلار به بیت المال با ورود سازمان بازرسی 

 سخنگوی ستاد انتخابات کشور :
ثبت نام نهایی انتخابات مجلس از 27 مهرماه »الکترونیکی« انجام می شود 

نام نویسی 1200 نماینده ادوار در پیش ثبت نام انتخابات

پیش  آینده  پارلمان  در  قدرتمند«  »اقلیت  یک  تشکیل 
رویکرد  نوع  آن  مهمترین  شک  بدون  که  دارد  نیازهایی 

شورای نگهبان در بررسی صلاحیت کاندیداهاست. 
اسلامی  شورای  مجلس  ادوار  در  خبرآنلاین،  گزارش  به 
چند دوره را می توان اشاره کرد که ترکیب سیاسی پارلمان 
پنجم، ششم،  مانند مجالس  بوده است؛  یکدست و همگون 

هفتم، هشتم و نهم.
گروه  اما  بوده،  غالب  طیف  یک  مجالس،  این  در  هرچند 
حضور  مجلس  در  نیز،  اکثریت  رقیب  و  مقابل  سیاسی 
فراکسیون  کنار  در  مجالس  این  دیگر  عبارت  به  داشت. 
فراکسیون های  داشته اند؛  نیز  اقلیت  فراکسیون های  اکثریت، 
سیاسی  جریان  آن  استخوان دار  اصطلاحا  افراد  که  اقلیتی 
حضور داشتند. اما ماجرای مجالس دهم و یازدهم متفاوت 

با ادوار قبل بوده است. 
2 مجلس فاقد اقلیتِ قدرتمندِ اثرگذار

هیچکدام  اصولگرایان،  و  اصلاح طلبان  دهم،  مجلس  در 
این  هم  باز  اما  کنند  کسب  را  مطلق  اکثریت  نتوانستند 
این  با  داشتند.  در دست  را  اکثریت  که  بودند  اصولگرایان 
وجود، فراکسیون امید یا همان تشکل اصلاح طلبان مجلس 

دهم نیز اقلیت مطلق نبودند. 
درخواست مکرر اصولگرایان میانه رو از شورای نگهبان 

برای پرهیز از حذف رقبا
سایه  در  داد؛  رخ  کم نظیر  اتفاقی  اما  یازدهم  مجلس  در 
از  اصلاح طلب  طیف  داوطلبان  گسترده  صلاحیت های  رد 
رقابت های  برای  سیاسی  این جریان  نگهبان،  سوی شورای 
تمام  تقریبا  و  شد  سلاح  خلع  یازدهم  مجلس  انتخاباتی 
چهره های شناخته شده آنها نتوانستند از سد شورای نگهبان 

عبور کنند.
مجموعه اتفاقات سال ۱۳۹۸ باعث شد تا انتخابات مجلس 
یازدهم، پایین ترین نرخ مشارکت در ادوار انتخابات مجلس 
پس از انقلاب را داشته باشد. در سایه پایین ترین مشارکت 
تاریخ انتخابات مجلس، اصولگرایان توانستند اکثریت مطلق 

را از آن خود کنند.
با اعلام راه یافتگان به مجلس، مشخص شد که مجموع افراد 
از  اندک و کمتر  میانه رو، تعدادی  مستقل و اصلاح طلب و 

افراد  این  تا  شد  باعث  اندک  تعداد  همین  است.  نفر   ۴۰
یازدهم  مجلس  در  تعیین کننده  و  قوی  بازیگرانی  نتوانند 

باشند. 
آرزویِ پارلمانی 

کل  دبیر  باهنر،  محمدرضا  که  باشد  خاطر  همین  به  شاید 
»اقلیت  وجود  مصاحبه ای  در  مهندسین  اسلامی  جامعه 
قدرتمند« تاکید کرده است. او رای آوردن اصولگرایان در 
انتخابات مجلس دوازدهم را امری »مهم« و مورد علاقه اش 
اقلیت اصلاح  خوانده و در عین حال گفته »حتماً اگر یک 
و  می پسندیم  آن را  باشیم  داشته  مجلس  در  قدرتمند  طلب 

قبول داریم و دوست داریم که این اتفاق بیفتد«.
یک  که  مجالسی  آن  در  می دهم  »شهادت  که  افزوده  باهنر 
مدیریت  می توانستیم  بهتر  بود  برابرمان  در  قدرتمند  اقلیت 
اینکه  کرد.  رشد  و  کار  می توان  بهتر  رقیب  با  چون  کنیم، 
باشیم  نباید رقیب داشته  برخی فکر می کنند که در مجلس 
پیش  وقت  چند  خود  من  است.  اشتباه  این  که  حالی  در 
خدمت آقای قالیباف عرض کردم. البته زحمت کشیدید به 
مجلس آمدید و موفقیت های خوبی هم داشتید اما دور اولی 
هست که به مجلس آمدید و از اشکالات مجلس یازدهم آن 

است یک اقلیت قدرتمند ندارید.«
دارد؛  تاکید  قوی  اقلیت  وجود  بر  که  نیست  باهنر  تنها  اما 
برخی  انتخابات،  ادوار  از  برخی  از  قبل  و  پیش  سال های 
بودند.  کرده  تاکید  نکته  این  بر  نیز  اصلاح طلب  چهره های 
یازدهم،  مجلس  انتخابات  از  قبل  مدتی  و   ۱۳۹۸ زمستان 
مجید انصاری عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام که برای 
تاکید  مصاحبه ای  در  بود،  شده  نامزد  مجلس،  نمایندگی 
داشت »تلاش ما این است که هر تعداد از اصلاح طلبان که 
به مجلس راه یافته اند با یک سازماندهی خوب و با استفاده 
صورت  به  بتوانند  قبل  مجالس  فراکسیون های  تجربیات  از 
را  قوی  اقلیت  فراکسیون  از  نمادی  شوند«.او  ظاهر  قوی 
که  بود  افزوده  و  بود  کرده  ذکر  پنجم  مجلس  زمان  در 
»عبدالله  به ریاست  ابتدا  در  اقلیت اصلاح طلبان  »فراکسیون 
وزیر  عنوان  به  نوری  آقای  آنکه  از  پس  و  تشکیل  نوری« 
ادامه  بنده  ریاست  به  فراکسیون  این  شد،  انتخاب  کشور 
فعالیت داد. این فراکسیون دارای هیئت رئیسه هماهنگ بود 

و انسجام درونی خوبی داشت«. 
پیش نیازهای تشکیل اقلیت قوی در پارلمان

با این حال، وجود اقلیت قوی، آنطور که محمدرضا باهنر 
نشود،  تامین  آنها  اگر  که  دارد  پیش نیازهایی  می گوید، 
خواهد  یازدهم  مجلس  مانند  هم  دوازدهم  مجلس  قاعدتا 

شد؛ ترکیبی یکدست از طیف های اصولگرایان تندرو.
یکی از نخستین پیش نیازهای حضور اقلیت قوی در مجلس 
دوازدهم، از طریق تصمیمات شورای نگهبان می تواند تامین 
باشد  داشته  بنا  نگهبان  شورای  اگر  دیگر،  عبارت  به  شود. 
یازدهم  مجلس  مانند  مجلس  گذشته  ادوار  در  آنچه  مانند 
شد،  نخواهد  مجلس  راهی  قوی  اقلیتی  تنها  نه  کند،  رفتار 

بلکه حتی افرادی قوی نیز نمی توانند به مجلس راه یابند. 
رد  داد،  رخ  یازدهم  مجلس  انتخابات  جریان  در  آنچه 
که  بود  نگهبان  شورای  سوی  از  گسترده  صلاحیت های 
شورا  این  نظر  از  دهم  مجلس  اصلاح طلب  نمایندگان  اکثر 
را  یازدهم  مجلس  برای  انتخابات  در  حضور  صلاحیت 
نارضایتی  این رد صلاحیت های گسترده، در کنار  نداشتند. 
همچنین  و  اصلاح طلبان  اجتماعی  بدنه  از  بزرگی  بخش 
اعتراضات صورت گرفته به افزایش قیمت بنزین در آبان ماه 
کننده  ناامید  فضایی  اوکراینی،  هواپیمای  ماجرای  و   ۱۳۹۸
برای هواداران اصلاح طلبان پدید آورد. مجموع این عوامل 
کمترین  رکورد  یازدهم،  مجلس  انتخابات  که  شد  باعث 
جمهوری  در  مجلس  انتخابات  ادوار  تاریخ  در  مشارکت 
این  در  مشارکت  میزان  کند.  ثبت  خود  نام  به  را  اسلامی 
مشارکت  با  تهران  استان  که  بود  درصد   ۴۲.۵ انتخابات، 
۲۶.۲۴درصد پایین ترین نرخ مشارکت را در میان استان های 

کشور داشت.
دست انداز در مسیر تشکیل اقلیت قدرتمند

انتخابات  جدید  قانون  شتاب زده  اجرای  دیگر،  سوی  از 
مجلس، یکی دیگر از مسائلی است که باعث کمرنگ شدن 
داوطلبان سرشناس اصلاح طلبان شد. از این جهت که مرداد 
نامزدی  ماه گذشته، وزارت کشور اعلام کرد که داوطلبان 
برای انتخابات مجلس دوازدهم، باید پیش  ثبت نام از طریق 
وبسایت انجام دهند. و مهمتر اینکه اگر کسی در این مرحله 
نام نویسی نکرده باشد، دیگر امکان ثبت نام در مرحله اصلی 
فعالان  از  بسیاری  که  بود  درحالی  این  داشت.  نخواهد  را 
مواجه  قانون،  این  اجرای  با  ناگهان  اصلاح طلب  سرشناس 
که  چرا  دادند.  دست  از  را  ثبت نام  پیش  فرصت  و  شدند 
با چگونگی  نیز در رابطه  احزاب و گروه های اصلاح طلبان 
نهایی  نتیجه ای  و  جمع بندی  به  هنوز  انتخاباتی شان  کنش 

نرسیده اند.
اثر مشارکت بالا در تشکیل فراکسیون اقلیت اثرگذار

یک  تشکیل  به  می تواند  که  دیگری  مورد  حال،  همین  در 
و  فضا  شدن  باز  شود،  منجر  آتی  مجلس  در  قوی  اقلیت 
مشارکت بالای مردمی در انتخابات است؛ این مهم نیز تنها 
از طریق ایجاد امید در میان جامعه می تواند ایجاد شود. به 
زمانی  اصلاح طلبان  پیشین،  ادوار  تجربه  طبق  دیگر،  معنای 
می توانند به موفقیت در انتخابات مجلس و ریاست جمهوری 
برسند که مشارکت مردمی حداقل بالا ۶۰ درصد باشد؛ در 
چنین شرایطی لیست ها و اسامی اصولگرایان شانس زیادی 

برای پیروزی نخواهند داشت.
عمل،  در  بلکه  کلام،  در  فقط  نه  باهنر  اگر  ترتیب  این  به 
اصلاح طلبان  از  قوی  اقلیت  یک  تشکیل  خواهان  حداقل 
خطاب  را  سخنانش  این  باید  است،  دوازدهم  مجلس  در 
به شورای نگهبان و برخی نهادها بگوید تا با باز شدن راه 
برای حضور چهره های شاخص اصلاح طلبان، مجلسی قوی 
با حضور چهره های باتجربه تشکیل شود؛ البته که باهنر به 
خوبی توانایی این کار را دارد؛  چرا که او لابی هایی قوی 

دارد و به لابی گری شهرت.

دولت  هیات  جلسه  حاشیه  در  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
ارائه  آژانس  شده  اخراج   بازرسان  درخصوص  توضیحاتی 

کرد و گفت: این افراد رفتارهای سیاسی تندی داشتند. 
جمع  در  و  دولت  هیات  جلسه  حاشیه  در  اسلامی  محمد 
از سه کشور  بازرسان اخراج شده  اظهار داشت:  خبرنگارن 
اروپایی بودند که مرتب رفتار سیاسی تند داشتند و بازرسان 
آن کشورها را هم از فهرست حذف کردیم.وی افزود: آژانس 
اخراج  افرادی که  و  دارد  ایران  تایید شده در  بازرس   ۱۲۷
شده اند چند سال است که به ایران نیامده اند، از طرفی این 
نیست.رئیس  رسمی  بازرسان  تعداد  مقابل  در  عددی  تعداد 
سازمان انرژی اتمی بیان کرد: جوسازی در این مورد ناشی 
که  است  کشورها  این  روانی  عملیات  و  سیاسی  رفتار  از 
دهد  انجام  طرفه  یک  را  برجام  مفاد  ایران  می گویند  مرتب 
اخیر  صحبت های  به  پاسخ  در  نکنند.اسلامی  کاری  آنها  و 
که  آنگونه  ایران  اینکه  بر  مبنی  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
همکاری  پادمانی  و  هسته ای  مسائل  حوزه  در  شاید  و  باید 
نوشته  بلکه  شاید  و  باید  که  نشده  گفته  البته  گفت:  ندارد، 
اشاره  با  وی  نیست.  انتظار  مطابق  ایران  همکاری  که  شده 
ادامه  برجام است،  انتظار  بیان می کنند  انتظاری که  اینکه  به 
که  ای  او  پی  همان جی سی  یا  برجام  عبارت  به  آنها  داد: 
قرائت  این  که  گفتم  آنها  به  اول  روز  از  من  می گویند  آنها 
سی  آی  بلکه  نیست  ای  او  پی  سی  جی  برجام   از  شما 
تعهدات  نمی خواهید  شما  چون  بنابراین  است  ای  او  پی 
یکطرفه  که  می آورید  فشار  ایران  به  دهید  انجام  را  خودتان 
تعهدات خود را انجام دهد.رئیس سازمان انرژی اتمی اضافه 
کرد: همه خواسته آنها اجرای مطابق مفاد برجام به صورت 

اشاره  با  اسلامی  برجام است.  این خلاف  یکطرفه است که 
اتهامی تحت عنوان پی  و  ادعایی  موارد  برجام  اینکه در  به 
ام دی بسته شده است، عنوان کرد: برجام یک معامله است 
بسته  خروجی ها  از  یکی  دارند،  تعهداتی  آن  در  طرفین  که 
شدن پی ام دی، برداشتن تحریم ها بوده است که البته پی ام 
بار دیگر از  اینکه اکنون  بیان کرد:  دی بسته شده است.وی 
و  کرده  استخراج  را  اطلاعات  و  موارد  برخی  برجام  داخل 
به جمهوری اسلامی ایران فشار بیاورند همان جریان سیاسی 
کاری  و  است  گرفتن  امتیاز  و  مزاحمت  ایجاد  برای  فشار 
خودمان  مسیر  ما  داد:  ادامه  است.وی  ظالمانه  و  غیرقانونی 
را طی کرده و طبق ضابطه آژانس کار می کنیم و آژانس بر 
اتمی  انرژی  دارد.رئیس سازمان  نظارت  ما  فعالیت های  همه 
یادآورشد: هیچ فعالیتی که دور از دسترس و اطلاع آژانس 
راهبردی  اقدام  قانون  و  نداریم  اسلامی  جمهوری  در  باشد 
برای لغو تحریم ها بر ما حاکم است. از زمانی که تحریم ها 
را لغو کنند طبیعی است که ما نیز همه مفاد برجام را اجرا 

می کنیم.

ناپدید شده در خوزستان  اینکه دکل  به  با اشاره  وزیر نفت 
دکل  این  گفت:  نیست،  زنجانی  بابک  و  دولت  به  متعلق 
بوده  رها  هم  مدتی  که  است  خصوصی  شرکت  به  مربوط 

است. 
هیات  چهارشنبه  جلسه  حاشیه  در  اوجی  ایسنا،  گزارش  به 
 ۴ سال  دو  این  در  کرد:  اظهار  خبرنگاران  جمع  در  دولت 
میلیارد   ۶/۲ بر  بالغ  است.  گازی کشف شده  و  نفتی  میدان 
قابل  گاز  و  نفت  هم  یعنی  مایع  هیدروکربن  معادل  بشکه 

استحصال کشف شده است.
خراسان  در  شور  چشمه  گازی  میدان  کرد:  خاطرنشان  وی 
رضوی، میدان نفتی هیرکان در گلستان، میدان نفتی تنگوه و 

میدان نفتی گناوه در بوشهر کشف شده اند.
نفتی  دکل  شدن  ناپدید  به  مربوط  اخبار  درباره  نفت  وزیر 
در خوزستان و ارتباط آن با بابک زنجانی، گفت: این دکل 
متعلق به دولت و  بابک زنجانی نیست بلکه مربوط به شرکت 

خصوصی است که مدتی هم این دکل رها بوده است.
گاز  و  نفت  بخش  در  جایگزینی  ضریب  تحقق  افزود:  وی 
۷۸ درصد است، یعنی اگر ۱۰۰ بشکه نفت و میعانات گازی 
برای مصرف یا صادرات تولید شده، ۷۸ بشکه با اکتشافات 

جدید جایگزین شده است.
انجام  درصدی   ۳۰۰ از  بیش  افزایش  کرد:  خاطرنشان  وی 
دولت  ساله  چهار  به  نسبت  بعدی  سه  لرزه نگاری  عملیات 

منطقه  کشورهای  با  مقایسه  در  ایران  ایم.  داشته  دوازدهم 
اکتشاف را  اول  امارات، قطر، کویت، عربستان جایگاه  مثل 
بر عهده داشته است و ضریب کشف موفق ما صد در صد 

است.
وزیر نفت همچنین گفت: در این دولت بیش از ۱ میلیون و 
افزایش  گاز  مکعب  متر  میلیون   ۴۵ و  نفت  بشکه  هزار   ۲۰۰
پروژه های  دلار  میلیارد   ۲۰ نزدیک  و  است  داشته  تولید 
بهره برداری  به  و  تکمیل  گاز  و  نفت  حوزه  در  تمام  نیمه 
رسیده است.اوجی درباره آخرین وضعیت انتقال اموال بابک 
زنجانی به وزارت نفت، تصریح کرد: کارگروهی متشکل از 
شرکت ملی نفت و دستگاه های نظارتی دارند کار می کنند 

و دستاوردهای خوبی داشته اند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: در برنامه هفتم 
توسعه به دنبال آن هستیم که سازوکاری در نظر گرفته شود 
تا دارایی بانک ها در سامانه های مشخصی به صورت شفاف 

و دقیق شناسایی شود.
با تاکید بر لزوم  با مهر،  بهروز محبی نجم آبادی در گفتگو 
مجلس  داشت:  اظهار  بانک ها،  داری  بنگاه  از  جلوگیری 
اسلامی  جمهوری  مرکزی  بانک  طرح  در  اسلامی  شورای 
ایران به این موضوع ورود کرده و تمام تلاش ما آن است که 

بانک ها را از مسیر بنگاه داری جدا کنیم.
وی ادامه داد: همچنین الان لایحه برنامه هفتم توسعه کشور 
در حال بررسی در صحن مجلس شورای اسلامی است که 
به اصلاح نظام  برنامه هفتم مربوط  پایه های اساسی  از  یکی 

بانکی است.
اسلامی  شورای  مجلس  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  عضو 
هستیم  آن  دنبال  به  توسعه  هفتم  برنامه  در  کرد:  تصریح 
در  بانک ها  دارایی  تا  شود  گرفته  نظر  در  سازوکاری  که 
شناسایی  دقیق  و  شفاف  صورت  به  مشخصی  سامانه های 

شود و سهام بانک ها و رویکرد مالی آنان هم شفاف می شود.
نماینده مردم سبزوار در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
از  تا  شود  گرفته  نظر  در  راهکارهایی  باید  دیگر  سوی  از 
مستلزم  مسئله  این  که  شود  جلوگیری  بانک ها  داری  بنگاه 
از  بانک ها  تا  کنیم  کاری  باید  ما  است.  بانکی  نظام  اصلاح 
بنگاه داری خارج شوند و به بخش خصوصی میدان  حوزه 

بیشتری داده شود.
محبی نجم آبادی با بیان اینکه تمام تلاش خود را می کنیم تا 
همه منافذ دور زدن قانون از سوی بانک ها بسته شود، گفت: 
این موضوع به صورت مفصل در کمیته ها و کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم توسعه مورد بحث قرار گرفته است و علاوه بر 
بانک ها  مالی  صورت های  همه  تا  کرد  خواهیم  تلاش  این 
مجلس  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  کنیم.عضو  شفاف  را 
بانک ها شفاف شود  امور  اگر  کرد:  تصریح  اسلامی  شورای 
تأیید  به  هم  ایران  اسلامی  جمهوری  مرکزی  بانک  طرح  و 
نهایی برسد، قطعاً تا حد زیادی نگرانی ها درباره بنگاه داری 

بانک ها برطرف خواهد شد.

میلیون   ۱۱۸ به  قریب  کشور  کل  بازرسی  سازمان  ورود  با 
دلار به بیت المال بازگشت.

سازمان های  رؤسای  قضائیه،  قوه  رسانه  مرکز  گزارش  به   
»بازرسی« و »ثبت اسناد و املاک«، ضمن ارائه گزارش هایی 
و  بیت المال  به  وجوه  بازگشت  به  عدلیه  کمک  زمینه  در 
همچنین کمک دستگاه قضا به حوزه مالی و درآمدی دولت، 
بخشی از اقدامات صورت گرفته اخیر در این حوزه ها را بیان 
کل  بازرسی  سازمان  رئیس  راستا، خدائیان  همین  کردند.در 
کشور اظهار کرد: اخیراً با ورود سازمان بازرسی به موضوع 
یکی از قراردادهای مربوط به افزایش تولید نفت در یکی از 
میادین مشترک، مشخص شد با وجود آنکه پیمانکار به برخی 
میزانی  به  را  تولید  نتوانسته  و  نکرده  تعهدات خود عمل  از 
قرارداد  مبلغ  اما  بدهد  افزایش  قرارداد وجود داشت  که در 

را دریافت کرده است. 
در نتیجه بررسی های صورت گرفته از سوی سازمان بازرسی 
حدود  قاره،  فلات  نفت  شرکت  فعلی  مسئولان  همکاری  و 
 ۲۰۰ و  هزار  پنج  به  )قریب  دلار  هزار   ۲۷۲ و  میلیون   ۱۱۰
میلیارد تومان( از پیمانکار گرفته شد و به بیت المال بازگشت.

به  بازرسی  نتیجه ورود سازمان  افزود: همچنین در  خدائیان 

انجام تعمیرات بخشی  موضوع قرارداد منعقده در خصوص 
اجرای  »زمان«  و  »مبلغ«  کشور،  پالایشگاه های  از  یکی  از 
قرارداد کاهش یافت و از این طریق، حدود ۸ میلیون دلار 

به بیت المال بازگشت.
اثربخش  ورود  پی  در  و  گذشته  هفته  است،  ذکر  شایان 
سازمان بازرسی کل کشور به فرآیند واگذاری سهام دولت 
هزار   ۱۹ بر  بالغ  مبلغی  بازگشت  و  باختر  پتروشیمی  در 
به  نامه ای  ارسال  با  نفت  وزیر  بیت المال،  به  تومان  میلیارد 
قدردانی  گرفته،  صورت  پیگیری های  از  قضائیه  قوه  رئیس 
نیز  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان  رئیس  آورد.بابایی  به عمل 
طی  ریالی  میلیارد  هزار   ۳۶ وصولی  درآمد  با  کرد:  عنوان 
شش ماه نخست سال جاری، به صورت ماهیانه ۶۰۰ میلیارد 
داد:  ادامه  شد.وی  ایجاد  دولت  خزانه  برای  درآمد  تومان 
همچنین در راستای کمک به نظام بانکی کشور، طی شش ماه 
میلیارد تومان وصول  از ۲۳ هزار  بیش  نخست سال جاری، 
مدت  به  نسبت  رقم  این  که  گرفت  بانکی صورت  معوقات 
به  می دهد؛  نشان  را  افزایش  درصد   ۸۵ گذشته  سال  مشابه 
عبارتی دیگر، از این طریق به صورت ماهیانه ۴ هزار میلیارد 

تومان به وصول معوقات بانکی کمک شده است.

با بیان اینکه ثبت نام نهایی  سخنگوی ستاد انتخابات کشور 
انتخابات به صورت الکترونیکی برگزار خواهد شد، گفت: 
داوطلبان در مرحله ثبت نام نهایی انتخابات باید پرسشنامه ای 

را تکمیل کنند که امکان ویرایش آن وجود ندارد. 
به گزارش ایسنا، دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اسلامی در روز ۱۱ اسفند سال جاری در ۲۰۸ حوزه انتخابیه 
برگزار خواهد شد. این انتخابات براساس قانون جدیدی که 
در مجلس بررسی و تصویب شد، برگزار خواهد شد و به 
همین دلیل برخی امور اجرایی انتخابات با دوره های پیشین 

تفاوت هایی خواهد داشت.
ثبت نام نهایی انتخابات الکترونیکی خواهد بود

ثبت نام نهایی از داوطلبان انتخابات از روز ۲۷ مهر تا سوم 
آبان به صورت الکترونیکی انجام می شود. در حال حاضر، 
مراجع شش گانه در حال بررسی اعتراض دوطلبانی هستند 

که مدارک آنها به تایید نرسیده است.
انتخابات  داوطلبان  مدارک  بررسی  خصوص  در  اسلامی 
به  زمینه  این  در  موضوع  »اصلی ترین  کرد:  خاطرنشان 
این  بازمی گردد که در حال رفع  مغایرت مدارک تحصیلی 
مشکل هستیم. ثبت نام نهایی از روز ۲۷ مهر آغاز می شود 
و مراجع شش گانه تا ۲۶ مهر فرصت دارند پاسخ اعتراضات 
داوطلبان را بدهند. پس از  پایان این مرحله، اعلام خواهیم 

کرد چه تعداد از داوطلبان در مرحله اول تایید شده اند.«
نهایی  ثبت نام  الکترونیکی  برگزاری  اینکه  به  اشاره  با  وی 
تا  است  داده  را  اجازه  این  قانون  البته  گفت:  انتخابات، 
حسب مورد، مراجعه حضوری هم داشته باشیم اما رویکرد 
مرحله  این  در  است.  الکترونیکی  ثبت نام  برگزاری  ما 
داوطلبانی که مدارک آنها در پیش ثبت نام تایید شده و کد 
پیگیری دریافت کرده اند، باید پرسشنامه ای را تکمیل کنند. 
امکان ویرایش این پرسشنامه وجود ندارد بنابراین داوطلبان 

حتما باید با دقت آن را تکمیل کنند.«
۱200 نماینده ادوار در پیش ثبت نام انتخابات نام نویسی 

کرده اند
پیش ثبت نام انتخابات در روزهای ۱۶ تا ۲۲ مرداد برگزار و 
حدود ۴۹ هزار نفر در این انتخابات نام نویسی کردند. احمد 
طیف های  همه  که  است  کرده  اعلام  کشور  وزیر  وحیدی 

فکری در پیش ثبت نام انتخابات مجلس شرکت کردند.
سخنگوی ستاد انتخابات کشور در پاسخ به این پرسش که 
در زمان پیش ثبت نام، از جریان سیاسی داوطلب هم سوال 
شده است، تصریح کرد:» ما اطلاعات ۱۸ گانه از داوطلبان 
مدرک  یا  تحصیلی  هویتی،  اطلاعات  بیشتر  که  خواستیم  

برای استعفا بود و در واقع اطلاعات عام گرفتیم و بیشتر از 
این از داوطلبان سوالی نپرسیدیم. با این حال حدود ۱۲۰۰ 
نماینده ادوار مجلس در این دوره ثبت نام کرده اند که همه 

طیف های سیاسی در بین آنها وجود دارند.«
انتقادات از شیوه اجرای پیش ثبت نام  در واکنش به برخی 
انتخابات، اظهار کرد:»پیش ثبت نام براساس قانون اجرا شد 
برای  و  تصویب  انتخابات  قانون جدید  اینکه  از  یعنی پس 
را  نام  ثبت  پیش  قانون  همان  براساس  ما  شد،  ابلاغ  اجرا 
انتخابات  نام  انجام دادیم. ممکن است برخی به پیش ثبت 
انتقاد داشته باشند ولی ما به عنوان مجری انتخابات، وظیفه 
شبانه  ما  قانون،  ابلاغ  از  پس  دادیم.  انجام  را  قانونی خود 
این  و  کنیم  اجرا  را  پیش ثبت نام  تا   گذاشتیم  وقت  روز 

جدیت مجری انتخابات را نشان می دهد.«
الکترونیکی  تمام  انتخابات  برگزاری  برای  طرحی 

آماده کرده ایم
انتخابات  قانون  از  موادی  اصلاح  قانون  ماده۹۳  براساس 
مجلس شورای اسلامی،  وزارت کشور موظف به برگزرای 
انتخابات تمام الکترونیکی در یک هشتم حوزه های انتخابیه 
کشور  وزارت  که»  دارد  تصریح  قانونی  ماده  این  است. 
موظف است در صورت موافقت شورای نگهبان در اولین 
گرفتن  نظر  در  با  قانون  این  تصویب  از  پس  انتخابات 
و  حضور  و  آرا  شمارش  در  تسریع  دادن،  رأی  سهولت 
آرا   شمارش  و  رأی  ¬دادن  فرایند  رأی دهندگان،  مشارکت 
کرسی  تعدد  دارای  حوزه های  هشتم  یک¬  حداقل  در  را 

مجلس، به صورت کاملًا الکترونیکی برگزار نماید.«
درباره  کشور  انتخابات  ستاد  سخنگوی  اسلامی  محسن 
آخرین تصمیمات برای اجرای این ماده از قانون انتخابات 
کشور  انتخابات  ستاد  در  ما  گفت:»  ایسنا  به  مجلس 
بررسی های خود را آغاز کرده و از روسای ستاد انتخابات 
در  طرحی  کردن  آماده  حال  در  و  گرفته  نظر  استان ها 
دهیم.  ارائه  نگهبان  شورای  به  را  آن  تا  هستیم  زمینه  این 
داشت  خواهیم  مکاتبه  نگهبان  شورای  با  زمینه  این  در  ما 
تمام  انتخابات  برگزاری  برای  خود  اجرایی  پیشنهادات  و 
الکترونیکی در حوزه های دارای تعدد کرسی را به این شورا 
ارسال خواهیم کرد. مبنای ما برای برگزاری انتخابات تمام 
تاییدی  نظر  و کسب  نگهبان  با شورای  تعامل  الکترونیکی، 
سخت  تجهیزات  تامین  خصوص  در  است.«وی  شورا  این 
یک  در  الکترونیکی  تمام  انتخابات  نرم افزاری  و  افزاری 
هشتم حوزه های انتخابیه، ادامه داد:»مشکلی برای تامین این 
انتخابات  اجرای  به  قرار  اگر  نداریم.  امکانات  و  تجهیزات 

تمام الکترونیکی باشد، صندوق الکترونیکی به اندازه کافی 
داریم ولی باید این کار با توافق و همکاری ستاد انتخابات 
ناظر  و  مجری  نظر  تا  برود  پیش  نگهبان  شورای  و  کشور 
تصمیم گیری  هنوز  حاضر  حال  در  شود.  تامین  انتخابات 

نهایی در این زمینه انجام نشده است.«
از  انتخابات  مرکزی  اجرایی  هیات  حقیقی  اعضای 

شخصیت های برجسته کشور هستند
انتخابات مجلس شورای اسلامی،  اجرایی  ادامه مراحل  در 
مرکزی  اجرایی  هیات  البدل  علی  و  اصلی  معتمدین 
شنبه  روز  در  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  انتخابات 
انتخاب  کشور،  وزیر  وحیدی  احمد  در حضور  مهر  هشتم 
هیات  حقوقی  اعضای  با حضور  که  جلسه  این  در  شدند. 
اجرایی مرکزی و نیز نماینده هیات نظارت مرکزی برگزار 
شد، معتمدان مردمی دعوت شده به نشست، از میان خود به 
ترتیب آرا »مصطفی رستمی«، »محمد حسین صفار هرندی«، 
وحید  »مرضیه  دانشجو«،  »کامران  بختیاری«،  مرتضی  »سید 
دستجردی« و »سید محمود آقا میری« را به عنوان معتمدان 
اصلی انتخاب کردند. همچنین »یحیی آل اسحاق«، »محمد 
عنوان  به  اردکانی«  ناظمی  »مهدی  و  طهرانچی«  مهدی 

معتمدان مردمی علی البدل انتخاب شدند.
رئیس  اطلاعات،  وزیر  کشور،  کل  دادستان  کشور،  وزیر 
وزیر  اسلامی،  انقلاب  پاسداران  سپاه  اطلاعات  سازمان 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، رئیس ستاد انتخابات کشور 
و رئیس سازمان ثبت احوال کشور از دیگر اعضای هیات 

اجرایی مرکزی هستند.
قانون ۳۰  ما طبق  نیز گفت:»  زمینه  این  محسن اسلامی در 
نفر را به هیات نظارت مرکزی معرفی کرده و تایید آنها را 
گرفتیم. سپس آنها و همچنین اعضای اداری هیات اجرایی 
را به جلسه دعوت کردیم و این سی نفر از بین خود، شش 
نفر را به عنوان اعضای اصلی و ۳ نفر را به عنوان اعضای 
رای  حق  اداری  اعضای  البته  کردند.  انتخاب  البدل  علی 
نداشتند. این سی نفر از شخصیت های برجسته کشور  بودند 
انتخابات  به اجرای  که سابقه گرانسنگی داشته و می توانند 

کمک کنند.«
همه  در  انتخابات  اجرایی  فرآیند  اجرای  حسن  مسئولیت 
سطوح، هماهنگی با نهادهای مرتبط در برگزاری انتخابات، 
تأیید  با  انتخابات  اجرائی  و  زمان بندی  برنامه  تصویب 
شورای نگهبان و  رسیدگی به موضوعات ارجاعی از سوی 
مرکزی  اجرایی  هیات  وظایف  مهمترین  از  کشور  وزیر 

انتخابات است.
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